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��ح ا�تان ز�جانروز��
مدیرکل ارتباطات استان زنجان با بیان اینکه امسال حدود ۹۳ 
روستا در استان تحت پوشش پروژه های توسعه زیرساخت های 
کیفیت  بهبود  هدف  با  پروژه ها  این  گفت:  هستند،  ارتباطی 

خدمات ارتباطی و رفع مشکلات دسترسی...

با صدور حکمی از سوی استاندار زنجان رسول بیات به عنوان 
ورزی  اندیشه  های  حوزه  و  سیاسی  امور  در  استاندار  مشاور 
انتخاب و منصوب شد.رسول بیات با حکمی از سوی دکتر سید 

محسن صادقی  به عنوان مشاور وی ..

بهبود وضعیت اینترنت
 در ۹۳ روستای زنجان

رسول بیات مشاور استاندار زنجان 
در امور سیاسی شد

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره ۲۸۳5۲۸۳5                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۸۰۰۰۸۰۰۰ تومان تومان

صفحه   ۲

صدای زنجان از روند ساخت و تکمیل سد »مراش« 
ماهنشان با توجه به اضطرار در منابع آبی استان 

گزارش می دهد؛

صفحه   6

امید اجتماعی و سرمایه اجتماعی با مذاکرات به دست نمی آید زیرا...

ابراهیم فیاض: برای بعد از مذاکرات ایران و آمریکا آماده شویم
خبرآنلاین/  ابراهیم فیاض، استاد جامعه شناسی و تحلیلگر سیاسی معتقد است که گریزی 
از مذاکرات کنونی بین ایران و آمریکا نیست. اما باید مراقب جنبه های امنیتی آن بود و 

از وارفتگی اجتناب کرد.
دور دوم گفتگوهای ایران و آمریکا در رم پایتخت ایتالیا برگزار شد. مذاکرات در سطح فنی 
از روز چهارشنبه ادامه پیدا خواهد کرد و از شنبه دوباره مذاکره کنندگان اصلی گفتگوها 

را از سرخواهند گرفت.
تحلیلگران اقتصادی و سیاسی از دریچه های گوناگونی نسبت به این مذاکرات نگاه کرده 
اند. بسیاری از آنها نسبت به ادامه روند مذاکرات ابراز امیدواری کرده و معتقدند که این 
مذاکرات می تواند به حل اختلافات بین دو کشور منجر شود. ابراهیم فیاض استاد جامعه 
از دریچه دیگری به مذاکرات  شناسی و تحلیلگر سیاسی در گپ و گفتی که داشت 
پرداخت.  او معتقد است که گریزی از مذاکرات کنونی بین ایران و آمریکا نیست اما باید از 
وارفتگی اجتناب کرد وگرنه همین باعث فروپاشی اجتماعی و سیاسی خواهد شد. به گمان 
او، مدلی که آمریکایی ها دنبال می کنند، کشورهای تجزیه شده و بدون حکومت مرکزی 
است. این تحلیلگر سیاسی البته نقدی هم بر عملکرد برخی دستگاه ها مثل صدا و سیما 
دارد و معتقد است که به علت عدم فهم صدا و سیما و کوتوله بودن این ها در بحث ها بحران 

امنیتی رخ می دهد چون نمی توانند فضا را باز کنند.
مشروح گفتگوی اسکایپی با ابراهیم فیاض، استاد جامعه شناسی را بخوانید؛

آقای فیاض! مذاکرات تهران و واشنگتن شروع شده است؛ به عنوان یک استاد جامعه 
شناسی این مذاکرات و تاثیر آن بر جامعه را چطور ارزیابی می کنید؟ 

است. چنین سابقه ای  به شدت رشد کرده  ایران  در  ایرانی مخصوصا سیاست  جامعه 
نداشته ایم. قبلا مذاکره داشته ایم، ولی همیشه به شدت یک طرفه بوده است. حتی قبلا 
مذاکره هم بلد نبوده ایم. الان مذاکره می دانیم و کاملا دیپلماسی را متوجه می شویم. 
می خواهم بگویم هر جامعه ای نمی تواند به این سطح برسد. مانند مذاکره ای که چین و 

روسیه با آمریکا می کنند، قبلا این مهارت را نداشته ایم.
الان داریم مهارت پیدا می کنیم. در همان زمان هم با یک موازنه بین چین و روسیه و 
خودمان در سطح آسیا، با غرب و فعلا آمریکا مواجه می شویم. چنین ساختاری ایجاد شده 
است. بازخورد آن در اجتماع بسیار بالا خواهد بود و جامعه ما را به شدت رشد خواهد داد. 
آمریکایی ها در  با  افتخار می کنند که  این  به  از کشور می بینیم که  ایرانیان خارج  در 
فضایی برابر و مثبت مذاکره می کنند. اگر به این سطح نمی رسیدیم، آمریکایی ها مذاکره 
نمی کردند و عربستان نفر دوم خود را به ایران نمی فرستاد که صحبت کند. در سطح 
بزرگی رشد پیدا کرده ایم. اگر غیر از این بود باید جنگ می شد. اسپنسر جامعه شناس 
مشهور انگلیسی می گوید جامعه یا نظامی یا صنعتی است. یعنی اگر ما جامعه نظامی بودیم 
فقط باید جنگ می کردیم و تنها معادله موجود، جنگ بود. اما الان وارد معادله مذاکره 

می شویم که در آن جنگ نیست.
یابایدجنگیامذاکرهمیکردیم

اگر به فلسفه هم ارجاع دهیم، ویتگنشتاین بازی های زبانی را مطرح می کند که بحثی 
بسیار جدی  است. از دولت اعتدال که مذاکره شروع شد، بارها با اطرافیان و دولت به 
عنوان کارشناس گفته ام که نباید بازی های زبانی را در این موضوع فراموش کرد. کسی 
که بازی های زبانی دارد، می تواند مذاکره کند و بیشتر از این که بخواهد هزینه جنگ را 
بدهدِ، می تواند سود بدست بیاورد. ما سود هم بدست آورده ایم. بالاخره یا باید جنگ و یا 

مذاکره می کردیم.
مذاکرهدرفضایجهانیامروزخیلیمهماست

درست است که آن زمان مهارت نداشته ایم و بازی های زبانی را نمی دانستیم، ولی ابتدایش 
است و اول هر کاری، یک شوک وارد است و دوره بعدی خیر. دوره اول ترامپ کجا و این 
دوره دوم کجا؟ کسی که خودش برجام را پاره کرده است، الان می گوید باید مذاکره کنیم 
و خیلی درمورد آن جدی است. به نظرم جامعه هم به طرف این موضوع رفته است. قبلا 
گفته بودم که الان یک امر سیاسی به امر اجتماعی تبدیل شده است و در نتیجه جنگ ها 
دیگر وجود ندارند. الان یک جنگ نیابتی که در اوکراین یا توسط اسرائیل به نیابت از 

غرب در خاور میانه راه افتاده است. جنگ طلبی اسرائیل در حال شکست خوردن است.
 بر همین اساس، مذاکره در فضای جهانی امروز خیلی مهم است. چون فلسفه های جهانی 
از پست مدرن و بعد از آن هم کاملا روی همین است. به نظرم جنگ ها بعد از این، دیگر 
باید افول کند و به طرف مذاکره و در فضای مشترک و مساوی اجتماعی پیش بروند. 
باید بحث  مبنایش هم زندگی روزمره و اجتماعی است. اگر بخواهم دقیق تر بگویم، 
ویتگنشتاین را مطرح کنم. الان دو جبهه جهانی بزرگ درست شده است. یکی جبهه مردم 
و زندگی روزمره آن ها و دوم، جبهه سوژه گیری ها و سرمایه دارها و آن هایی که قدرتمند 
هستند. می بینید که در خود آمریکا که رسانه داشته اند، مردم آمریکا متوجه می شوند و 

نسبت به اسراییلی ها و جنگی که اسرائیل راه انداخته است تند شده اند.
وقتی مذاکره می کنیم، مردم می گویند دولت ایران جنگ طلب نیست، دنبال صلح است

دو دور مذاکره ای که برگزار شد از نگاه شما چه اثری روی جامعه ایران داشته است؟ 
اصل مذاکره مهم است. مذاکره بازی زبانی است. این که نتیجه چه باشد، مشخص نیست 
به این زودی نتیجه دهد. این خودبه خود روی روزمره جامعه ایرانی تاثیر می گذارد. اگر 
این یعنی می خواهد  ایران جنگ طلب نیست.  دقت کنید، مردم می گویند که دولت 

صلح طلبی کند و آینده را در فضای یک ارتباط جهانی بسازد.
همانطور که رئیس جمهور گفتند، می خواهیم با کل جهان ارتباط داشته باشیم. فقط 
اسرائیل محل بحث است. می خواهم بگویم الان اگر ایران حتی مذاکره کند، چین و روسیه 

هم هستند. در جامعه ایرانی اینکه در فضای جهانی مذاکره می کنیم اثر دارد.
مذاکره در فضای جهانی به جامعه آرامش می دهد

پس در یک فضای جهانی داریم صحبت می کنیم که به شدت آرامش درونی می دهد. برای 
ورود به بسیاری از بازارهای جهانی باید آماده باشیم. ما قبلا این بازارها را نداشته ایم و یک 
معادله نفت و فروش برای واردات بود. نکته بسیار مهم در جامعه ایرانی این است که باید 
صدا و سیما این بعد اجتماعی موضوع را در جامعه تبیین کند که داریم رشد می کنیم. 
اگر نتوانیم بعد اجتماعی و آموزش اجتماعی این موضوع را مطرح کنیم، مانند بحران 
بلوغ، برونزا می شود. مانند بحران بلوغی که در یک بچه وجود دارد و بحرانی می شود، اگر 
اعتبارشناسی ما در یک فضای جهانی روشن نشود، ممکن است خودبه خود دچار بحران 
شویم. چون رشد نظامی و امنیتی ما باعث شد که وارد مذاکرات جهانی شویم و آمریکا 

اعتبار ما را بشناسد. قبلا ببینید صحبت های آمریکایی ها چه بوده است و الان چیست.
درمذاکرهپختهترشدهایم

این اولین بار نیست که ایران با آمریکا وارد مذاکره می شود. قبلا هم مذاکراتی به صورت 
مستقیم یا غیر مستقیم بوده است. مثلا همین مذاکرات برجام که ده سال پیش رخ داد. 

چه فرقی در این مذاکرات می بینید که در گذشته وجود نداشته است؟ 
قبلا خام بودیم و الان پخته تر هستیم. مذاکراتی که برای آزادی گروگان ها داشتیم، به 
جایی نرسید. مدام پیغام دادیم و افراد فکر می کردند معادله به همین سادگی است که در 
ذهنشان است. دوباره همین موضوع در برجام رخ داد و ناپختگی عجیب و اعتماد شدید 
نسبت به غرب وجود داشت. آنقدر که به آمریکایی ها اعتماد داشتند، خود آمریکایی ها 
به خودشان اعتماد نداشتند. این ناشی از ابتدای کار و شوک ناشی از آن بود. دلشان 
خوش بود. من از همان اول مذاکرات ایران و آمریکا در برجام، در دفتر ریاست جمهوری 
بودم. یکی از مشاوران آقای رئیس جمهور گفت که به نظرت مذاکرات به جایی می رسد 
و تحریم ها رها می شود؟ گفتم هرگز. با تعجب گفت چطور؟ گفتم بازار جهانی اجازه 
نمی دهد. آن ها خیال می کنند با مذاکره می توانند وارد بازار جهانی شوند. باید با قدرت 
وارد آن شوید. هرکسی که در آمریکا هم هست، این را می گوید که باید با قدرت در بازار 

جهانی وارد شوید.
روسهابهماکمککردنددرسطحجهانیواردمذاکرهشویم

اول دولت اصلاحات یکی از اساتید دانشگاه پنسیلوانیا در دانشگاه سخنرانی  کرد و گفت 
باید بخش خصوصی فعال شود. گفتم در این صورت اگر بخواهیم کالا صادر کنیم، باتوجه 
به ناوگان آمریکا در خاورمیانه و خلیج فارس آیا می توانیم؟ گفت آن بحث اقتصاد سیاسی 
است و من نمی دانم. این هم همان است. جامعه ما کاملا به رسمیت شناخته شده است. 
تقریبا یک پختگی بزرگ بین همه ایجاد شده است و از خامی و شوکی که دوره برجام 
وجود داشت خارج شده ایم. در حال ورود به یک دوره پختگی هستیم. روس ها کم به ما 

یاد نداده اند. چینی ها خیلی وارد مذاکره جدی نشده اند.
ولی روس ها بودند و من شاهد بودم که آن ها با همین حرکت های انضمامی یا انتزاعی خود، 
به ما یاد دادند که چطور باید وارد مذاکره شویم. روس ها در این موضوع کم به ما کمک 

نکردند که چطور در یک سطح جهانی وارد مذاکره شویم.
روسیهواوکراینبهجاییرسیدندکهبایدمیجنگیدند،چونراهدیگری

نماندهبود
قائل نیستید که تحریم ها ایران را به سمت مذاکرات سوق داد و فکر می کنید که به خاطر 
گذشته و خامی ای که در سطح مذاکره کننده ها داشته ایم، الان به شرایطی رسیده ایم که 

وارد مذاکره با آمریکا شویم؟ 
این انگیزه هم وجود داشت. اما فقط این موضوع نبوده است. حالا سیستم های بین روسیه 
و ایران و حتی سیستم های مخفی برای راه های اعتباری اقتصاد وجود دارد و شروع شده 
است. موقعی که وارد جریان قدرت می شوید، باید بجنگید. مانند موضوع روسیه و اوکراین 
خواهد شد. روسیه و اوکراین به جایی رسیدند که باید می جنگیدند. چون راه دیگری 
نمانده بود. به همین دلیل که اوکراین به شدت ناپخته و نا آگاه نسبت به سیاست بودند. 
خیال می کردند که روسیه را وارد می کنند و آن را ضعیف می کنند. در حالی که دو جبهه 
جهانی هم ایجاد شد. یک جبهه جهانی پشت روسیه بود و یک جبهه جهانی هم پشت 
اوکراین قرار گرفت. موقعی که اوج می گیری یا باید بجنگید یا باید مذاکره کنید. به جای 
این که بجنگیم، داریم مذاکره می کنیم. این سطح ایجابی ساختار اجتماعی، سیاسی، 

امنیتی و نظامی همه در ایران اوج گرفته است و ایران به تحریم ها عادت کرده است. زمانی 
که دلار گران می شد، تولید و صادرات هم بیشتر می شد. درست است که در ایران تورم 
زیاد می شد. ولی همین موقع که دلار گران می شود صادرات خیلی اوج می گیرد. در این 
زمان، خودبه خود این کیفیت کالاها اوج می گیرد و کیفیت تولید هم بالا می رود. در نتیجه 

تحریم هم به طور کلی بد نبوده است.
احتمالموفقیتمذاکراتزیاداست

 باتوجه به این که صحبت جنگ و مذاکره را کردید، یعنی گزینه نظامی با شروع این 
مذاکرات تقریبا از روی میز کنار می رود؟ 

بله؛ اگر نگاه کنید خود آمریکایی ها از شروع مذاکرات، این بحث وجود ندارد. نمی گویم 
مذاکرات موفق می شود. ممکن است بشود یا نشود. ولی احتمال موفقیت زیاد است. چون 

مدام بحران های اقتصادی و اجتماعی و نظامی در حال اوج گرفتن در آمریکا است.
لیبیزهشدنایرانهمممکناستجزوبرنامههاباشدزیرا...

 منظورتان از موفقیت چیست یعنی طرفین به توافقی دست پیدا خواهند کرد؟ اگر دست 
پیدا کنند بر سر چه چیزهایی خواهد بود؟ 

باید بازی های زبانی مشخص شود. هم ایران و هم آمریکا گفته اند که مذاکرات سریع باید 
تمام شود و ساختارها ایجاد شود. البته باید پیش بینی امنیتی هم داشته باشیم. چون 

همین موضوع را اماراتی ها به سوریه وعده دادند و بعد باعث فروپاشی سوریه شدند.
خود عربستان و امارات هم از سوریه کنار گذاشته شدند و ترکیه و اسرائیل برای سوریه 
آمدند. الان کاری که عربستان می کند، این است که می خواهد یک فروپاشی ایرانی هم 
داشته باشند. یعنی حتی با آمدن عربستان، لیبیزه شدن ایران که اسراییلی ها گفتند 
ممکن است جزو برنامه باشد. این را ده سال پیش سخنرانی کردم و گفتم لیبیزه شدن 

ایران، ممکن است.
فکر می کنید اگر توافق بین ایران و آمریکا شکل بگیرد، بر جامعه ایرانی چه اثری خواهد 
گذاشت؟ چون فرمودید ایران وارد جامعه جهانی خواهد شد. ایران بعد از مذاکره و قبل از 

آن، چه تفاوتی باهم دارند؟ 
اگردچاروارفتگیاجتماعیوسیاسیودرونیشویم،فروپاشیماجدیاست.

 فروپاشی اجتماعی را می گویید یا فروپاشی سیاسی؟ 
هر دو؛ الان عربستان اگر کاتالیزوری برای لیبیزه شدن ایران شود، همان است که اسرائیل 
خواسته است. در سوریه و لیبی، نمی خواهند هیچ گونه دولت مستقری وجود داشته 
باشند. حتی در لبنان هم اگر دقت کنید، می خواهند بدون دولت باشد. الان می خواهند 

ایران هم فروپاشی و تجزیه کند. لیبیزه شدن یعنی بدون قدرت مرکزی.
بحثلیبیزهشدن،یکطراحیبزرگاسراییلیاستوشوخیهمنیست

ابتدای صحبت های خود مقداری خوشبین به مذاکرات بودید، ولی الان که صحبت از 
لیبیزه شدن ایران می کنید... باید متوجه امنیتی شدن موضوع باشیم. این کار را با شوروی 
هم کردند. پیمان سالت ۱ و ۲ باعث فروپاشی شوروی شد. بعدش هم جنگ ستارگان 
و تئوری امنیتی آن، باعث فروپاشی شوروی شد. این نکته مهمی است. یا شما متوجه 
هستید که اگر دچار وارفتگی شویم، فروپاشی و لیبیزه شدن جدی است. ولی اگر نظام 
بخواهد به جای این که تجزیه شود، شروع به پختگی کند موضوع متفاوت می شود. مانند 
کاری که در چین هم دنبال کردند. اکونومیست در مقاله ای گفته است که حتی روسیه 
هم دچار فروپاشی می  شود. بعد که وارد جنگ اوکراین شدند، روسیه خود را جمع کرد. 
بعد که دوباره وارد جنگ اقتصادی شدند، دارند خود را جمع می کنند. اگر این مذاکرات 

منجر به ورود ما به بازارهای جهانی شود، خوشبین خواهم بود. 

 منابع آگاه: با توجه به اهمیت تامین آب شرب، مسئولان برای تامین نیاز آبی شهر زنجان از محل سد »مراش« ماهنشان برنامه ریزی می کنند    
  مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان: انتقال آب از سد »مراش« به شهر زنجان صحت ندارد، این مورد فعلا در مرحله مطالعاتی قرار دارد

مخابرات منطقه زنجانمخابرات منطقه زنجان

 20TU2S کارت  عدد   2 خرید  درنظردارد  زنجان  منطقه  مخابرات 
مربوط به سیستم OTN  را به اشخاص حقوقی واجد شرایط 

واگذار نماید. 
بیشتر  اطلاعات  کسب  توانند،جهت  می  محترم  متقاضیان 

www.tci.ir ایران به آدرس به آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات 
 و سایت مخابرات منطقه زنجان به آدرسwww.za.tci.ir مراجعه نمایند.

کشی دراپ  عملیات  انجام  درنظردارد  زنجان  منطقه  مخابرات 
و فیوژن زنی در شهرهای ابهر و سلطانیه را به اشخاص حقوقی 

واجد شرایط واگذار نماید. 
بیشتر  اطلاعات  کسب  توانند،جهت  می  محترم  متقاضیان 

www.tci.ir ایران به آدرس به آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات 
 و سایت مخابرات منطقه زنجان به آدرسwww.za.tci.ir مراجعه نمایند.

اداره پشتیبانی  و تدارکات مخابرات منطقه زنجاناداره پشتیبانی  و تدارکات مخابرات منطقه زنجان

))  آگهی  استعلام بهاء((                     ))  آگهی  استعلام بهاء((                      استعلام بهاء شماره 402- 1-1404 الف شماره 400- 1-1404 الف 

گزارش

نرخ نامه غیرقانونی!

نباید دلخوش بود!

عضو شورای شهر زنجان از تغییرات در نرخ نامه ناوگان
 حمل و نقل عمومی توسط ستاد تنظیم بازار انتقاد کرد؛

سعید نجفی: ارسال نرخ نامه ناوگان حمل و نقل عمومی به ستاد تنظیم بازار 
جهت بررسی، غیرقانونی بود

متاسفانه موضوع جوانان در جامعه مغفول واقع شده است
وجود حتی یک طلاق  در خانواده نگران کننده است چرا که خود مشکلاتی دارد

معاون سیاسی استاندار زنجان در واکنش به آمار کاهشی طلاق
 در استان مطرح کرد؛

صفحه 3

رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر زنجان معتقد است که به لحاظ قانونی تصویب 
و تائید نرخ نامه از سوی شورای شهر و کمیته تطبیق کفایت می کند و نیازی به بررسی موضوع در 
ستاد تنظیم بازار نیست. جلسه رسمی و علنی شورای شهر زنجان با حضور اعضای شورای شهر، 

شهردار و معاون شهردار زنجان سه شنبه دوم اردیبهشت ماه ۱404...

معاون سیاسی استاندار زنجان آمارهای کاهشی در خصوص کاهش طلاق در استان را مثبت 
دانست اما گفت که نباید به این آمارها دلخوش بود چرا که وجود حتی یک طلاق در خانواده 
نگران کننده است. علی صادقی، معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار زنجان شامگاه دوشنبه

 )۱ اردیبهشت ماه ۱404( در نخستین جلسه ستاد ساماندهی جوانان استان زنجان با بیان اینکه 
باید شبکه بانکی سهم تسهیلات ازدواج استان را افزایش دهد، گفت: دولت چهاردهم بر مبنای 
وفاق شکل گرفته که به معنای بهره گیری از تمامی ظرفیت ها در راستای رفع مشکلات مردم 

است. صادقی با بیان اینکه متاسفانه موضوع جوانان ...

لب هایلب های تشنه  تشنه 



چهار شنبه  ۳  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۳۵ روز�� اقتصاد۲۲

لیلا محمدی: با توجه به بحرانی شدن وضعیت منابع آبی استان زنجان و در اولویت بودن 
تامین آب موردنیاز بخش های اقتصادی استان از جمله کشاورزی و صنعت و از همه 
مهم تر آب شرب، شنیده ها حاکی از برنامه ریزی مسئولان برای انتقال آب از سد مراش 
ماهنشان به شهر زنجان حکایت دارد موضوعی که مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
زنجان آن را تائید نمی کند چرا که معتقد است باید مطالعات کارشناسی در این زمینه 
صورت گیرد و گفتن چنین اظهاراتی پیش از نتایج کارشناسان زیاد درست نیست. این 
گفته ها در حالی است که برخی از منابع آگاه استان صراحتا یا تلویحا موضوع انتقال آب 

از سد مراش به شهر زنجان برای مصرف آب شرب را تائید می کنند!
مسعود بیات منش، معاون عمرانی استاندار زنجان ۱6 فروردین ماه ۱404 در شورای 
اداری استان زنجان آب را از چالش های پبش روی استان دانست که در صورت بی 

توجهی به این موضوع می تواند تبدیل به بحران جدی شود.
بیات منش با بیان اینکه آب مهم ترین نگرانی ماست، تاکید کرد: اعضای شورای اداری 

استان باید نگران آب به ویژه شرب و بعد کشاورزی باشند.
معاون عمرانی استاندار زنجان همچنین ۲8 فروردین ماه ۱404 در کنفرانس مطبوعاتی 
استان زنجان برای چندمین بار به وضعیت تاسف بار استان اشاره کرد و در اظهاراتی 
قابل تامل در خصوص استقرار صنایع فولاد افزود: در زمینه فولاد حدود ۵ یا 6 درصد 
تولید کشور در استان زنجان اتفاق می افتد، استانی که یکی از کم آب ترین استان های 
کشور به شمار می رود و فولاد هم یکی از صنایع آب بر است! اینکه نسبت حدود یک 
درصدی سهم استان از آب با سهم تولید 6 درصدی فولاد کشور چیست، موردی است 

که باید مطالبه افکار عمومی باشد!
این دست از اظهارات از سوی مسئولان ذیربط استان زنجان این روزها علنی تر از سال 
قبل شده است، این یعنی وضعیت آبی استان زنجان خوشایند نیست و در حالت اضطرار 

قرار دارد.
بحرانِآبدرزنجان

با وجود افزایش نسبی بارش در سال آبی ۱404 نسبت به سال گذشته، بحران کم آبی 
همچنان یکی از چالش های مهم استان زنجان و کشور به شمار می رود. طبق اعلام 
شرکت آب منطقه ای استان زنجان، میزان بارش ثبت شده در استان تا چند روز پیش 
در حدود ۲۳8 میلی متر بوده که نسبت به سال گذشته ۲0 درصد و نسبت به میانگین 

بلندمدت، تنها پنج درصد افزایش داشته است.
میانگین بارش سالانه در زنجان طی دو دهه گذشته روند کاهشی داشته و میزان تجمعی 
بارش در برخی سال ها تا 40 درصد کمتر از میانگین بلندمدت بوده است. دشت های 
زنجان، ابهر و خدابنده از جمله دشت های ممنوعه هستند که با افت مداوم سطح آب 

زیرزمینی مواجه اند. برداشت های بی رویه از چاه ها، از دلایل اصلی این بحران است.
به گفته علی محمد نادرخانی، مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان زنجان؛ فرسودگی 
تأسیسات روستایی، افزایش بلندمرتبه سازی ها و فشار مضاعف بر شبکه های انتقال آب 
شهری، و همچنین زیان ده بودن شرکت آبفا به دلیل فروش آب زیر قیمت تمام شده، 
از جمله مشکلاتی است که حوزه آب استان با ان مواجه است که ضروری است به این 

مقوله توجه جدی شود.
فارغ از وضعیت بارشی استان و حرکت به سمت خشکسالی، در کنار فرهنگ سازی 
عمومی در مصرف بهینه آب و جذب اعتبار برای نوسازی شبکه آبرسانی و تاسیسات آبی 
استان، باید قبول کنیم که نیاز استان به سد برای تامین بی چون و چرای آب در تمامی 
بخش ها اعم از شرب، کشاورزی و صنعت به ویژه آب شرب باید از سوی برنامه ریزان 

مدنظر قرار گیرد.
فقط15درصدظرفیتسدتهمپرُاست

سد  و  تهم  سد  مانند  استان  مهم  سدهای  مخازن  تا  شده  باعث  روان آب ها  کمبود 
گلابر به طور کامل آبگیری نشوند. در حال حاضر، تنها ۱۵ درصد ظرفیت سد تهم که 
اصلی ترین منبع آب شرب زنجان است، پر شده، در حالی که سال قبل ۲۳ درصد بوده 

است. این رقم برای سد گلابر نیز 4۱ درصد گزارش شده است.
هم اکنون چهار سد در استان شامل سد های تهم، تالوار، کینه ورس و گلابر در حال 
بهره برداری است. سد های مشمپا، بلوبین و مراش هم از سد های مهم در دست ساخت 

استان است. 
گفته می شود ۱00 درصد آب مورد نیاز بخش کشاورزی و ۹0 درصد آب مورد نیاز 

صنایع استان نیز از منابع زیرزمینی تامین می شود.
روزهایِسختِ»تهم«

به گفته مسئولان شرکت آبفای استان زنجان؛ در زمان حاضر بیش از 80 درصد آب 
شرب زنجان از منابع زیرزمینی و مابقی آن از سد »تهم« تامین می شود که بنا بر اعلام 
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای زنجان، شرکت آب و فاضلاب استان 

زنجان بسته به شرایط و وضعیت بارش ها و نیاز روزانه، میزان تامین آب شرب از محل 
چاه ها و سد تهم را مدیریت می کند.

علی محمد نادرخانی، مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان زنجان نیز با اشاره به اینکه 
در حال حاضر سد تهم وضعیت خوبی ندارد، تصریح کرد: این سد تقریبا بدترین شرایط 

را از زمان بهره برداری دارد.
منابع آگاه به صدای زنجان می گویند که با توجه به اهمیت تامین آب شرب و ناکافی 
بودن آب سد تهم، احتمالا مسئولان برای تامین نیاز آبی شهر زنجان از محل سد مراش 
ماهنشان برنامه ریزی کنند؛ موضوعی که مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان زنجان 
نه آن را رد می کند و نه تائید از این رو از صدای زنجان می خواهد تا در این رابطه موضوع 

را از شرکت آب منطقه ای پیگیری کند.
کاهش50درصدیورودیآببهسدتهم

کلنگ احداث سد مراش در سال 88 و خط انتقال آن از سال ۹8 بر زمین زده شد و 
وعده بهره برداری از آن به طور متناوب توسط مسئولان ادوار مختلف بنا به دلایلی که 

اکثراً مالی بوده تمدید شد.
در شهرستان  دندی  در شهر  مکعب  متر  میلیون  مخزن 4۱  ظرفیت  با  مراش  سد 
ماهنشان در حال اجراست و نیاز آب شرب شهر های ماهنشان، دندی و ۱۲۲ روستای 
مسیر را به میزان چهار میلیون متر مکعب و نیاز آبی صنایع مستقر در منطقه را به میزان 

۲.۵ میلیون مترمکعب تامین می کند.
و  این سد  احداث  با  زنجان می گویند؛  منطقه ای  آب  آن طور که مسئولان شرکت 
خط انتقال آن، نیاز زیست محیطی منطقه به میزان ۵.۵ میلیون متر مکعب و حقابه 

کشاورزی سد پایاب نیز در حجم ۲.4 میلیون متر مکعب تامین خواهد شد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان در خصوص مراحل پیشرفت فیزیکی این پروژه 
۱4 ساله وضعیت بارش ها نسبت به مدت مشابه سال قبل را مطلوب ندانسته و می گوید: 
مجموع بارش ها تا الان ۲4۲ میلی متر است در حالی که این میزان ۱۹7 میلی متر بوده 
است. نسبت به سال گذشته ۲۲.۵ درصد افزایش بارش داریم، نسبت به دوره آماری 
نیز حدودا ۳ درصد وضعیت مثبتی داریم اما با این وجود وضعیت مخازن نظیر سد تهم 
که حجم آن 84 میلیون مترمکعب است در حدود ۱۲.۵ میلیون مترمکعب است یعنی 

۱۵ درصد پرُ است!
این مسئول با اشاره به آمارهای مربوط به دوره بارش های استان عنوان می کند: بر 
اساس آمارهای مربوط به آخرین دوره آبی، میزان ورودی سد تهم تا به امروز ۳ میلیون 
مترمکعب بوده است این میزان در سال گذشته در حدود 6 میلیون مترمکعب بوده است 

)یعنی کاهش ۵0 درصدی(! 
سد»مراش«ناجیزنجانمیشود؟

مسئولان استانی سد مراش را به عنوان تأمین کننده آب شرب شهر ماهنشان، شهر 
دندی و ۱۲۲ روستای شهرستان ماهنشان را در نظر گرفته اند، همچنین از محل این 

سد ۲.۵ میلیون مترمکعب به بخش صنعت اختصاص خواهد یافت.
بنا بر اعلام برخی رسانه ها؛ پروژه خط آبرسانی از سد مراش به شهر ماهنشان حدود 8۱ 
کیلومتر در دست اجرا است که بخشی از آن اجرا شده و و مابقی خط به محض تأمین 

اعتبار در سال ۱40۵ به اتمام می رسد.
گفتنی است ۱۵ کیلومتر این خط به دلیل اضطراری که در خصوص کمبود آب برای 

شهر دندی به وجود آمد، تکمیل شد و آب شرب از محل سد ایالو در اختیار مردم شهر 
دندی قرار گرفت.

یک منبع آگاه که نامش نزد صدای زنجان محفوظ است می گوید: با توجه به اهمیت 
تامین آب شرب، مسئولان برای تامین نیاز آبی شهر زنجان از محل سد مراش ماهنشان 

برنامه ریزی می کنند.
دیگر مسئول استانی که نامش نزد صدای زنجان محفوظ است فرآیند انتقال آب از سد 
مراش به زنجان را تلویحا تائید کرده و می گوید در این زمینه بهتر است شرکت آب 

منطقه ای اظهارنظر کند. 
نیاز1۸هزارمیلیاردریالی»مراش«برایتکمیل

پیشرفت فیزیکی پروژه احداث سد مراش در شهرستان ماهنشان حدود 7۱ درصد است. 
گفته می شود تکمیل این سد نیازمند حدود ۱8 هزار میلیارد ریال اعتبار است.

در مجموع سال ۱40۲ هفت هزار و ۵۵۱ میلیارد ریال برای این طرح هزینه شده، سال 
قبل نیز از هزار و ۳۱8 میلیارد ریال اعتبار اختصاصی به این طرح ۵۱۱ میلیارد ریال 

آن پرداخت شده است.
»مراش«؛پائیزآبگیریمیشود

اکبر باقری، مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان در خصوص روند اجرای پروژه ساخت 
سد مراش عنوان می کند: احداث سد مراش با پیشرفت فیزیکی 7۱ درصدی در حال 
انجام است. در صورت تامین اعتبار کافی، مهرماه یا آبان ماه سد مراش آبگیری خوهد 
شد، مراحل بهره برداری و افتتاح کامل اعم از تکمیل بدنه و سرریز تونل و غیره نیز حدود 

یکسال زمان خواهد برد.
طبق اظهارات سال قبل مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان؛ قرار شد علاوه بر جذب 
اعتبار از محل منابع عمومی برای تسریع در عملیات اجرایی این سد، مبلغ دو هزار و 
770 میلیارد ریال از طریق ماده ۵6 قانون الحاق برای این طرح جذب شود که البته این 
موضوع با اخذ مجوز و تضمین بازپرداخت تسهیلات از سازمان برنامه و بودجه و انعقاد 

تفاهم نامه اولیه با بانک صادرات آغاز شده است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان با اشاره به اینکه از طریق ماده ۵6 قانون الحاق، 
برای سد بلوبین و سد مراش درسال ۱40۳ اعتبار جذب شد، این را هم می گوید که با 
فهرست بهای سال ۱40۳ حدودا یک هزار و 860 میلیارد تومان برای تکمیل موردنیاز 

است، البته با احتساب تعدیل ها این مبلغ افزایش خواهد یافت.
انتقالآبازسدمراشبهشهرزنجانصحتندارد،اینموردفعلادرمرحله

مطالعاتیقراردارد
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان با بیان اینکه نیاز آب شرب زنجان از محل سد 
تهم و آبهای زیرزمینی تامین می شود، اضافه می کند: به شرط تامین اعتبار و بر اساس 
برنامه ریزی ها سد مشمپا آبگیری و پس از اجرای خط انتقال برای استفاده مردم از آب 
به سمت زنجان روانه خواهد شد، در کنار این موضوع، برای تامین نیاز مردم به آب شرب 

عملیات لازم جهت اجرا و تکمیل سد بعثت نیز در دستور کار قرار می گیرد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان در خصوص برنامه ریزی ها برای اجرای خط 
انتقال آب از سد مراش به سمت شهر زنجان جهت تامین آب شرب مردم نیز می گوید: 
موضوع اجرای خط انتقال از سد مراش به شهر زنجان نیست چرا که این مورد در مرحله 

مطالعاتی قرار دارد.

صدای زنجان از روند ساخت و تکمیل سد »مراش« ماهنشان با توجه به اضطرار در منابع آبی استان گزارش می دهد؛

لب های تشنه 
 منابع آگاه: با توجه به اهمیت تامین آب شرب، مسئولان برای تامین نیاز آبی شهر زنجان از محل سد »مراش« ماهنشان برنامه ریزی می کنند    

  مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان: انتقال آب از سد »مراش« به شهر زنجان صحت ندارد، این مورد فعلا در مرحله مطالعاتی قرار دارد

ایسنا/ مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر تهران گفت: طرح مسکن استیجاری 
منتهی به خانه دار شدن را در قالب مسکن تدریجی در دستور کار داریم و مدعی هستیم 

با این طرح می توانیم دوره انتظار خانه دار شدن را از میانگین جهانی هم پایین تر بیاوریم.
خشایار باقرپور در نشست خبری اظهار کرد: در پایان سال گذشته روی موضوع مسکن 
استیجاری کار کردیم و طرح مسکن تدریجی متناسب با فرهنگ جامعه را جلو بردیم. به 
این صورت که نباید اینگونه باشد مسکن استیجاری به مستاجر ماندن مردم منجر شود، 
بلکه به تدریج به مالکیت بیانجامد. وی افزود: مسکن تدریجی قصد دارد در عین حفظ 
منافع طرفین از ظرفیت های سرمایه گذاری در جهت رفع نیاز مسکن مردم استفاده کند. 
این حلقه ارتباطی بین تقاضای مصرفی و سرمایه گذاری باید ایجاد شود. ادعا می کنیم در 
طرح مسکن تدریجی دوره انتظار خانه دار شدن ایرانی را از استاندارد جهانی هم پایین تر 
می آوریم. بازار مصرفی مسکن برای اولین بار با سرمایه گذار مشارکت می کند. ظرفیت های 
قانونی این موضوع هم وجود دارد. باقرپور در پاسخ به سوال ایسنا درباره سرنوشت مسکن 
اتحادیه  از سوی  بار  اولین  اقتصادی  اقتصادی و مسکن ۲۵ متری گفت: طرح مسکن 
تعاونی های عمرانی مطرح شد اما در ادامه تکثیر شد. ماموریت ما این بود آن چه را که 
فکر می کردیم درست است بیان کنیم. ما تعاونی ها و شما اصحاب رسانه با کف جامعه در 
ارتباط هستیم؛ درک و حسی که ما از جامعه داریم شاید برخی مسئولان نداشته باشند. 
ما به این نتیجه رسیدیم که بازار مسکن نیازمند محصولات جدید است و طرح مسکن 
اقتصادی را مطرح کردیم که با واکنش هایی نیز مواجه شدیم. اما امروز می بینیم حداقل 

یک سوم نمایندگان مجلس و رئیس جمهور نسبت به این موضوع رویکرد مثبتی دارند. 
حتی شهید رئیسی نیز به این موضوع اشاره کرد. بنابراین در حال حاضر مسکن اقتصادی 
به یک مطالبه عمومی تبدیل شده است. وی با بیان اینکه مسکن اقتصادی مسیر خود را 
طی می کند گفت: در ماده 4۳ قانون تعاون، ماموریت من خانه سازی نیست. من می توانم 
ایده های جدید بدهم و در این زمینه نیز ماموریت خود را انجام داده ام. بین همه ارکان 
بخش مسکن حلقه ارتباطی ایجاد کردیم تا متقاضیان مسکن بتوانند منتفع شوند. لازم 
باشد برای طرح های خود هزینه معنوی هم می دهیم یا تعامل می کنیم. مسکن اقتصادی 
با آن سطح از مخالفت ها با گفتمان حل شد. برخی مسئولان ابتدا موضع تندی در قبال 
مسکن اقتصادی داشتند اما بعدا مواضعشان تعدیل شد. کار ما در اتحادیه و بخش تعاون 
همین است که ایده و طرح متناسب با نیاز جامعه بدهیم. مدیرعامل اتحادیه تعاونی های 
عمرانی شهر تهران با بیان اینکه همچنین قصد داریم از طریق ظرفیت تعاونی ها به موضوع 
رفع ناترازی انرژی بپردازیم گفت: در بحث انرژی خورشیدی ورود کرده ایم و قصد داریم نه 
تنها مشکل تامین برق را حل کنیم بلکه صادرات نیز داشته باشیم. مقدمات این موضوع 

آماده شده و بخش تعاون ظرفیت بالایی برای تامین مالی این طرح دارد. باقرپور خاطرنشان 
کرد: مقام معظم رهبری در ۹ سال اخیر در نامگذاری سالها بر کلیدواژه تولید تاکید کردند 
و امسال هم »سرمایه گذاری برای تولید« نامگذاری کردند. این چشم اندازی است که برای 
کشور ترسیم شده و ما در بخش تعاون وظیفه خود می دانیم به آن عمل کنیم. وی افزود: 
حوادث متعددی در سال گذشته در منطقه رخ داد که اقتصاد کشور را تحت الشعاع قرار 
داد. در حال حاضر هم بحث مذاکرات مطرح شده، ولی ما نباید سرنوشت اقتصاد کشور 
را به مذاکرات پیوند بزنیم. ما نیاز داریم به سمت اقتصاد مردمی حرکت کنیم. مدیرعامل 
اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر تهران با بیان اینکه اقتصاد دولتی به شدت دچار کسری 
بودجه شده است، گفت: دولت فعلا درگیر دخل و خرج خودش است. از طرف دیگر بخش 
خصوصی متکی به پول است و به دلیل احتیاطی که دارد تقریبا منفعل عمل می کند. 
بسیاری از سازندگان، سرمایه های خود را به کشورهای منطقه برده اند و آنجا در حال 
ساخت و ساز هستند. بنابراین رکن تعاون که متکی بر سرمایه های مردم است می تواند به 

عنوان ساختارمندترین زیرساخت مردمی برای جلب مشارکت دیده شود.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی خبر داد؛

طرح مسکن تدریجی برای خانه دار شدن مستاجران

صدای زنجان/  مدیرعامل شرکت گاز استان زنجان گفت: میزان بهره مندی از گاز 
طبیعی در این استان طی سال گذشته با جذب بیش از ۱۹ هزار مشترک 7.4 

درصد نسبت به سال قبل رشد یافت.
رحیم سلیمانی نژاد با بیان اینکه مشترکان جدید در بخش های خانگی،  تجاری 
و صنعتی از این انرژی پاک بهره مند شدند، افزود: جذب مشترکان جدید نیز 

نسبت به هدفگذاری های انجام شده ۱۵7 درصد محقق شد.
وی یادآور شد: برای سال گذشته پذیرش ۱۲ هزار مشترک جدید برنامه ریزی 

شده بود که این میزان به ۱۹ هزار و ۳0 مشترک رسید.
سلیمانی نژاد اظهار داشت: طبق برنامه ریزی سالانه و با همت کارکنان شرکت 
گاز زنجان در راستای توسعه گازرسانی؛ در حال حاضر مجموع مشترکین گاز در 

استان به 4۲7 هزار و ۲4۵ مشترک رسیده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان زنجان با بیان اینکه سال گذشته ۱۱ هزار و ۵0 
مشترک شهری خانگی، 6 هزار و 4۳۱ مشترک روستایی خانگی و یک هزار و 
۵4۹ مشترک صنعتی و تجاری در شهرها و روستاهای استان به شبکه گازرسانی 
متصل شده اند، تصریح کرد: هم اکنون ۳88 هزار و ۹۳7 اشتراک به بخش 
خانگی، ۳۵ هزار و ۵6۳ اشتراک به بخش مشترکان عمومی و ۲ هزار و 746 

اشتراک نیز به بخش صنعتی اختصاص دارد.
سلیمانی نژاد یادآور شد: از کل اشتراک پذیری های انجام  شده، ۱۲ هزار و ۲۱6 

مشترک در شهرها و 6 هزار و 8۱4 مشترک نیز در روستاها هستند.
وی با بیان اینکه هم اکنون همه ۲۳ شهر استان با ۱00 درصد بهره مندی 
با  افزود: در حال حاضر 76۹ روستای استان  از نعمت گاز برخوردار هستند، 
8.۹6 درصد بهره مندی به شبکه گاز کشور متصل بوده و عملیات گازرسانی به 
۱8روستای دیگر استان نیز در دست اجراست تا با اتصال این روستاها به شبکه 
گاز کشور، شاهد پوشش ۹8 درصدی خانوار روستایی استان از نعمت ارزشمند 
گاز طبیعی باشیم. مدیرعامل شرکت گاز استان زنجان با بیان اینکه گاز طبیعی 
به عنوان یکی از مهم ترین منابع انرژی کشور، نقشی اساسی در توسعه اقتصادی 
و رفاه اجتماعی دارد،  گفت: گازرسانی به روستاها و همسو با آن به صنایع تولیدی 

و کشاورزی به  عنوان پیشران توسعه اقتصادی و ایجاد اشتغال در استان است.

برنامه های آتی این  با اشاره به  فارس/ کیان صالحی، رئیس انجمن کفش هیدج 
انجمن، از برگزاری نمایشگاه ها و همایش های تخصصی برای معرفی محصولات و 
ارتقای ارتباطات تجاری در شهریورماه سال ۱404 خبر داد.رئیس انجمن کفش 
هیدج با بیان اینکه در سال گذشته ۵هزار و ۲۵0 تن به ارزش ۱0 میلیون دلار کفش 
و صندل از قم به کشورهای مختلف جهان صادر شده است، افزود: این یک نمونه 
موفق از حمایت مسئولین استانی از صنعت کفش است و امیدواریم این اتفاق مبارک 
برای استان زنجان نیز بیفتد.وی گسترش دوره های مختلف تجاری و فنی و آموزشی 
تخصصی در حوزه های مختلف، تسهیل فرایندهای صادراتی از طریق همکاری با 
سازمان های دولتی، تقویت روابط با اتحادیه ها و انجمن های بین المللی، شناساندن 
صنعت کفش زنجان به بازارهای داخلی و خارجی، ایجاد بازارهای جدید داخلی و 
خارجی برای توسعه فروش محصولات و برگزاری دوره های آموزشی و کارگاه ها را 
از دیگر برنامه های انجمن کفش استان زنجان در سال آینده عنوان کرد.صالحی 
توسعه اشتغال زنان بدسرپرست، بی سرپرست و معلولین، فرصت های سرمایه گذاری 
خارجی، توسعه فناوری و ایجاد کسب وکارهای نوین، صادرات محصولات غیرنفتی 
ایجاد فرصت های  بازارهای جهانی و  به  از مشتقات نفتی، ورود  ارزآوری بیشتر  و 
نوآورانه تولید در صنایع وابسته را از مزایای حمایت از صنعت کفش در استان زنجان 
برشمرد.رئیس انجمن کفش هیدج با اشاره به تأکیدات مقام معظم رهبری بر صادرات 
محصولات غیرنفتی، گفت: این ظرفیت در استان زنجان وجود دارد و امیدواریم با 

حمایت مسئولین، بتوانیم از این ظرفیت به نحو احسن استفاده کنیم.
صنعت کفش زنجان نیازمند حمایت برای توسعه صادرات است

وی با بیان اینکه شهر هیدج به عنوان قطب خرید کفش های بچگانه در کشور شناخته 
می شود، افزود: این صنعت باسابقه ۵0ساله و اشتغال بیش از ۱۵ هزار نفر به صورت 
غیرمستقیم و با بیش از ۳00 واحد تولیدی، روزانه بیش از 80 هزار جفت کفش تولید 
و عرضه می کند.صالحی با اشاره به تشکیل انجمن کفش استان زنجان در آبان ماه 
سال گذشته و باهمت ۲۵0 نفر از تولیدکنندگان کفش، از ایجاد راه های متعددی 
برای رفع مشکلات این صنعت در استان و کشور خبر داد.رئیس انجمن کفش هیدج 
نبود شهرک تخصصی کفش، کمبود مواد اولیه، عدم حمایت در بحث صادرات و نبود 
حمایت های دولتی در استفاده از تسهیلات مالی کم بهره را از مهم ترین چالش های 
این صنعت عنوان کرد. وی با اشاره به اختصاص یک سایت ۳0 هکتاری در شهرک 
شکوفه سازان پاسارگاد به عنوان سایت تخصصی کفش و صنایع وابسته، ابراز امیدواری 
کرد که با کمک مسئولین استانی، این دغدغه اصلی صنعت کفش استان زنجان 
برطرف شود. صالحی با اشاره به عضویت انجمن کفش هیدج در جامعه صنعت 
کفش ایران و رایزنی با شرکت های مواد اولیه، از تخصیص خط مستقیم اعطای مواد 
اولیه خبر داد و ابراز امیدواری کرد که این مشکل نیز برطرف شود.رئیس انجمن 
کفش هیدج با تأکید بر اهمیت فرصت های صادراتی صنعت کفش، خواستار ایجاد 
زیرساخت های صادراتی برای این صنعت در استان زنجان شد گفت: صنعتگران هیدج 
سالانه ۳0 میلیون جفت کفش تولید می کنند لذا لازم برای صادرات آن تمهیداتی 

پیش بینی شود.

مدیرعامل شرکت گاز استان زنجان: 

میزان بهره مندی از گاز طبیعی در زنجان 
بیش از هفت درصد رشد یافت

رئیس انجمن کفش هیدج  خبرداد:

برنامه ریزی برای برگزاری نمایشگاه کفش هیدج

صدای زنجان/ اداره کل بازرسی زنجان اعلام کرد که گرانفروشی کارخانه شیر 
پاستوریزه پگاه زنجان احصا و پرونده آن برای رسیدگی به تعزیرات ارسال شد.

روابط عمومی اداره کل بازرسی استان زنجان در اطلاعیه ای اعلام کرد: در اجرای 
از  بازدید مستمر  بر  مبنی  زنجان،  استان  بازرس کل  دستور سجاد  ده ده جانی 
دستگاه های اجرایی در طول ایام سال با تأکید به نظارت بر نحوه تنظیم بازار 
در سطح استان زنجان، بازرسان گروه تولیدی روز پنج شنبه مورخ ۲8 فروردین 
۱404، با همراهی تعزیرات حکومتی، جهاد کشاورزی و صمت از شیر پگاه استان 

زنجان بازدید کردند .
در این بازدید موارد گرانقروشی)قیمت گذاری فرا قانونی( در اقلام شیر پاستوریزه 
پاکتی، شیر فرا پاستوریزه پاکتی)ESL( و کره ۱00 گرمی احصا و مستندات 

جهت تشکیل پرونده و اجرای قانون به تعزیرات ارائه شد .

اداره کل بازرسی زنجان اعلام کرد ؛

پرونده گرانفروشی شیر پگاه زنجان
 به تعزیرات ارسال شد

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر آراء صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی خوزه ثبت ملک ابهر بخش سه زنجان تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده .است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد و املاک محل تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ۱-برابر رای شماره ۱404۶0۳27002000207 مورخه ۱404/0۱/۱0 مالکیت آقای / خانم کاظم یزدانی به شناسنامه شماره ۶۹۱ کدملی 
۱7۵4۱۳2۹۱۱ صادره فرزند یداله در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۹۵4۹/42 متر مربع پلاک شماره 4۱2 فرعی از ۶۹اصلی واقع در زنجان بخش حوزه ثبت ملک ابهر آدرس: 
ابهر - اراضی صائین قلعه)با کسر از مالکیت مسعود و عطااله و عباس و منصور همگی رضایی جو( پرونده کلاسه ۱40۳۱۱442700200۵۵۵۱****2-برابر رای شماره ۱404۶0۳2700200020۶ 
مورخه ۱404/0۱/۱0 مالکیت آقای / خانم کاظم یزدانی به شناسنامه شماره ۶۹۱ کدملی ۱7۵4۱۳2۹۱۱ صادره فرزند یداله در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۳4844/۹۳ متر 
مربع پلاک شماره 4۱2 فرعی از ۶۹اصلی واقع در زنجان بخش حوزه ثبت ملک ابهر آدرس: ابهر - اراضی صائین قلعه)با کسر از مسعود و عطااله و عباس و منصور همگی رضایی جو( پرونده کلاسه 
۱40۳۱۱442700200۵۵۵2****۳-برابر رای شماره ۱404۶0۳270020002۳0 مورخه ۱404/0۱/۱0 مالکیت آقای / خانم کاظم یزدانی به شناسنامه شماره ۶۹۱ کدملی ۱7۵4۱۳2۹۱۱ 
صادره فرزند یداله در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۳080۳/۶۳ متر مربع پلاک شماره 4۱2 فرعی از ۶۹اصلی واقع در زنجان بخش حوزه ثبت ملک ابهر آدرس: ابهر - اراضی 

صائین قلعه)با کسر از مالکیت مسعود و عطااله و عباس و منصور همگی رضایی جو( پرونده کلاسه ۱40۳۱۱442700200۵۵۵۳
سعید بهرامی- رئیس ثبت اسناد و املاک تاریخ انتشار نوبت اول : ۱404/0۱/۱۹ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱404/02/0۳

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک سلطانیه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای نقی بابائی فرزند تقی بشماره شناسنامه ۱۱ صادره از ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی 
کاداستری((به مساحت ۳42۶.۳4 متر مربع پلاک شماره 82۶ فرعی از ۵۹ اصلی خریداری از 
مالک رسمی آقای محمود علی محمدی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:۱404/0۱/۱۹
حمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املاکتاریخ انتشار نوبت دوم:۱404/02/0۳



۳۳روز��چهار شنبه   ۳   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۳۵ جامعه

سمیه محرمی: رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر زنجان معتقد است 
که به لحاظ قانونی تصویب و تائید نرخ نامه از سوی شورای شهر و کمیته تطبیق کفایت 

می کند و نیازی به بررسی موضوع در ستاد تنظیم بازار نیست.
جلسه رسمی و علنی شورای شهر زنجان با حضور اعضای شورای شهر، شهردار و معاون 

شهردار زنجان سه شنبه دوم اردیبهشت ماه ۱404 برگزار شد.
در ابتدای این جلسه منصور مرادلو، رئیس شورای شهر زنجان با اشاره به بازدیدهای 
اتفاقات خوبی در عرصه عمران و  از مناطق مختلف شهر اظهار کرد:  اعضای شورا 
خدمات رسانی به شهروندان در مناطق محروم و کم توسعه شهر زنجان که پیشتر کمتر 

بدان توجه شده در سال جاری خواهد افتاد.
رئیس شورای شهر زنجان با اشاره به اولویت شورای شهر در زمینه زیباسازی شهر 
زنجان و روان سازی تردد شهروندان عنوان کرد: ادامه فعالیت آسفالت معابر نیز در 

همین راستا در دستور کار قرار گرفته و شهرداری کار را از قبل عید آغاز کرده است.
وی با اشاره به آغاز عملیات سنگ فرش میدان انقلاب، گفت: این اقدام در راستای 

زیباسازی شهر و ایجاد پیوستگی با بافت تاریخی شهر انجام می شود.
مرادلو با اشاره به اینکه زیرساخت های لازم برای عملیات سنگ فرش میدان انقلاب در 
سال های گذشته انجام شده است، بیان کرد: تلاش بر این است که میدان ۱۵ خرداد 

نیز به همین شکل اجرا شود.
وزارتراهوشهرسازیبایدبهتعهداتخودعملکند

رئیس شورای شهر زنجان در ادامه با اشاره به ساخت بیش از ۲0 هزار واحد مسکونی 
در شهر زنجان، خواستار تسریع در خدمات رسانی شهرداری به این مناطق به ویژه در 
کوی زیتون شد و گفت: شهرداری تلاش می کند سریع تر نسبت به ارائه خدمات متنوع 

در این مناطق اقدام کند.
مرادلو با بیان اینکه شهرداری با محدودیت های زیادی در ارائه خدمات به واحدهای 
مسکونی جدید مواجه است، بیان کرد: درصورتی که قرار است مدرسه، پارک، درمانگاه 
و مسجد در این مناطق ساخته شود، وزارت راه و شهرسازی باید به تعهدات خود 

عمل کند.
وی با اشاره به بازدیدهای اخیر از کوی زیتون و سایر مناطق مسکونی جدید، گفت: 
برخی از این مناطق هنوز فاقد زیرساخت های لازم هستند و ساکنان با مشکلات زیادی 

از جمله جمع آوری زباله و حمل ونقل مواجه هستند.
مرادلو با تأکید بر اینکه شهرداری تمام تلاش خود را برای ارائه خدمات به این مناطق 
ارائه خدمات به واحدهای مسکونی تک واحدی در  بااین حال،  انجام می دهد، گفت: 
مجتمع ها نیازمند نیروی زیادی است که میسر نیست و شهرداری به تنهایی قادر به 
انجام آن نیست و برخی از این محل ها به عنوان کارگاه شناخته شده و امکان ارائه 

خدمات توسط شهرداری در آن وجود ندارد.
هرنهادیکهقیمتهارادستکاریکرده،خودشبایدجوابگوباشد

سعید نجفی، رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر زنجان نیز در جلسه 
رسمی و علنی شورا با غیرقانونی خواندن بررسی مجدد مصوبه نرخ کرایه تاکسی در 
کارگروه تنظیم بازار استانداری، اظهار کرد: براساس قانون شوراها، پس از تأیید مصوبه 
در کمیته انطباق، لازم الاجرا است و نیازی نیست در تنظیم بازار استانداری بررسی 
مجدد شود. رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر زنجان با اشاره به ماده 

7۱ قانون شوراها که اجازه تصویب نرخ کرایه وسایل نقلیه درون شهری را به شوراها داده 
است، افزود: شورای شهر زنجان پس از بررسی لایحه شهرداری و تأیید آن در کمیته 

انطباق، مصوبه را به شهرداری ابلاغ کرده است.
وی با بیان اینکه هیچ جای قانون شوراها پیش بینی نشده که بعد از تطبیق، این موضوع 
به تنظیم بازار استانداری برود، ادامه داد: اگر این موضوع باشد، مسائل دیگری هم در 

شهرداری مانند عوارض و سایر مسائل هم باید به تنظیم بازار برود .
نجفی با تأکید بر اینکه شورا کار خود را درست انجام داده و براساس کارشناسی های 
انجام شده و توضیحات شهرداری، نرخ کرایه تاکسی را مصوب کرده است ، گفت: شورا 
تصمیم گرفت در خصوص قیمت تاکسی تک نرخی قیمت گذاری کند تا مردم دیگر با 
رانندگان تاکسی درگیری نداشته باشند و رانندگان تاکسی هم به راحتی با تک نرخی 

بودن کرایه را از مردم بگیرند.
رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای شهر زنجان با اشاره به تجمع اعتراضی 
رانندگان تاکسی گفت: شورا و شهرداری هیچ مشکلی نداشتند و به موقع مصوبات خود 
را انجام دادند و هر نهادی که قیمت ها را دست کاری کرده، خودش باید جوابگو باشد. 
وی همچنین با انتقاد از کاهش نرخ کرایه تاکسی بی سیم و آژانس های کرایه توسط 
کارگروه تنظیم بازار، گفت: این نرخ کفاف هزینه های رانندگان را نمی دهد و شورا و 

شهرداری بر اساس همین موضوع اقدام به تصویب نرخ کرده اند.
پروژهفیبرنوریدرزنجانوضعیتمطلوبیندارد

مجید ناصحی مقدم رئیس کمیسیون شهرسازی، معماری و هوشمندسازی شورای 
اینکه اجرای طرح فیبر نوری در زنجان  با اشاره به  شهر زنجان نیز در این جلسه 
پیشرفت مطلوبی ندارد، اظهار کرد: از ابتدای سال تاکنون اقدامی در این زمینه در شهر 
صورت نگرفته و درخواست داریم با برقراری ارتباط با وزارت ارتباطات شرکت منتخب 

را نسبت به تسریع و پایان پروژه ملزم کند.
رئیس کمیسیون شهرسازی، معماری و هوشمندسازی شورای شهر زنجان با بیان اینکه 
هر ساله شهرداری نهضت آسفالت را اجرایی می کند، بیان کرد: باید طرح فیبرنوری با 
هماهنگی شهرداری صورت گیرد تا پس از آسفالت ریزی شهرداری این شرکت نسبت 

به حفاری نکند.
سرعتگرفتنپروژهشهیدانکریمی

منصور سلطانی محمدی شهردار زنجان نیز در این جلسه با اشاره به اینکه پروژه شهیدان 
کریمی از چندین روز پیش با توجه به رفع مشکلات پروژه سرعت قابل توجهی گرفته 
است، اظهار کرد: با توجه به جلسات صورت گرفته با مسئولان قرارگاه خاتم الانبیا این 
پروژه در روزهای آتی سرعت می گیرد. شهردار زنجان با بیان اینکه در حال حاضر 
پیمانکار این پروژه در حال فعالیت است، اضافه کرد: هم اکنون این پروژه در 6 جبهه به 
صورت موازی در حال انجام است. وی بیان کرد: با توجه به وقفه روی داده در فعالیت 

این پروژه نیاز به هماهنگی مجددا وجود داشت.
آمبولانسهایاسقاطیآرامستانازردهخارجشود

حسین حمزه لو پاک رئیس کمیسیون عمران شورای شهر زنجان نیز در این جلسه 
نیز در واکنش به مصوبه خرید دو دستگاه آمبولانس برای آرامستان زنجان اظهار کرد: 
خرید این آمبولانس ها منوط به حذف آمبولانس های اسقاطی این مجموعه است ولی 
این اتفاق نمی افتد و هزینه تعمیرات این آمبولانس ها نیز به شهرداری تحمیل می شود.

گفتنی است، تعدادی از رانندگان ناوگان حمل و نقل درون شهری زنجان در اعتراض 
به مشکلات صنفی و معیشتی خود ضمن توقف در ارائه خدمات به شهروندان با پارک 
کردن اتوبوس ها در میدان آزادی با حضور در شورای شهر زنجان خواستار رسیدگی 

به مشکلات خود شدند.

عضو شورای شهر زنجان از تغییرات در نرخ نامه ناوگان حمل و نقل عمومی توسط ستاد تنظیم بازار انتقاد کرد؛

نرخ نامه غیرقانونی!
سعید نجفی: ارسال نرخ نامه ناوگان حمل و نقل عمومی به ستاد تنظیم بازار جهت بررسی، غیرقانونی بود

بالگرد بدون آشیان!

خروجی فعالیت مراکز مشاوره ازدواج
 را اعلام کنید

خبر: حکمت اله هاشمی مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان زنجان گفت: 
بالگرد نیمه سنگین ام آی ۱7 هلال احمر استان در انتظار آشیانه است که 
احداث آن به ۳00 میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد. در حال حاضر این بالگرد در 

فرودگاه زنجان به صورت دائم و بدون آشیانه مستقر است.
پیشنهاد: سالهاست موضوع ساخت آشیانه برای این بالگرد مطرح است.  زمانیکه 
مسئولان استان زنجان  نسبت به خرید این بالگرد در زنجان اقدام کردند ساخت 
آشیانه ۲0 میلیارد ریال هزینه لازم داشت که بدلیل نبود اعتبار احداث آشیانه 
آنرا به وقت دیگری موکول کردند، حالا این بالگرد که داشتن آن برای خیلی از 
استان ها آرزو است، گوشه فرودگاه زنجان خاک می خورد! ما پیشنهاد می کنیم 
سوله فرمانداری زنجان که از دهه هشتاد، بغل پل ولیعصر احداث و رها شده 
است با یک هزینه مختصر به محل مناسبی منتقل و نصب شود تا این بالگرد هم 

ضمن داشتن آشیانه در مواقع ضروری به درد مردم استان هم بخورد.
یا مکن با پیل بانان دوستی 

 یا بنا کن خانه ای در خورد پیل !
 سعدی

خبر: جواد بازرگان مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان با بیان اینکه در سال 
۱400، ۱۲ مرکز تخصصی مشاوره ازدواج در استان فعال بود، گفت: اکنون 
این تعداد به 40 مرکز رسیده است و تلاش می شود این نوع مراکز امسال در 

شهرستان ها نیز افزایش یابد./ فارس
سئوال از مدیرکل محترم: آیا شما فعالیت مراکز تخصصی مشاوره و ازدواج، را 

رصد می کنید؟ آیا این مراکز تاثیرگذاری و خروجی هم دارند؟ 
چرا علی رغم فعالیت دستگاه های مختلف و مراکز یاد شده در حوزه مشاوره 
ازدواج و پیشگیری از طلاق همچنان آمارهای در این حوزه نگران کننده است؟

فارس/ بازار اجاره مسکن در زنجان، با نزدیک شدن به فصل جابه جایی، حال و هوای دیگری 
پیدا کرده است. نرخ های اجاره نه تنها افزایش یافته بلکه هیچ قاعده مشخصی هم برای آن ها 
وجود ندارد، به طوری که هر مالک به دلخواه خود قیمت را مشخص می کند و این وضعیت، 

چالشی جدی برای مستأجران به وجود آورده است.
با نزدیک شدن به فصل جابه جایی، بازار اجاره مسکن در زنجان حال و هوای دیگری پیدا 
کرده است. نرخ های اجاره نه تنها افزایش یافته، بلکه هیچ قاعده مشخصی هم برای آن ها 
وجود ندارد.به نظر می رسد هر مالک، قیمت موردنظر و دلخواه را خودش تعیین و اعلام 
می کند و این بی نظمی، مستأجران خانه به دوش را با چالشی جدی روبه رو کرده است.

افزایش اجاره بها را نمی توان فقط پدیده ای فصلی دانست. رشد تورم، کمبود عرضه و نبود 
نظارت کافی، باعث بی ثباتی بازار اجاره خانه شده  و مالکان نیز با نگاه سودمحور به اجاره، 

نرخ ها را به صورت سلیقه ای تعیین می کنند.
دیوارمتهمردیفاولگرانیاجارهدرزنجان

دراین رابطه افشاری، مشاور فعال حوزه املاک در زنجان، افزایش بی رویه نرخ اجاره مسکن 
را ناشی از نبود قوانین مشخص و فعالیت های بدون چارچوب در فضای مجازی به ویژه 
سایت دیوار عنوان می کند و می گوید؛ انتشار آگهی های غیرواقعی در وبگاه هایی مانند 
دیوار باعث افزایش انتظارات قیمتی شده و در نهایت نرخ ها را به شکل غیرمنطقی بالا 
می برد.مشاور فعال حوزه املاک در زنجان ادامه داد: در زنجان هیچ نرخ مصوبی برای 
اجاره بها وجود ندارد و مالکان به صورت سلیقه ای و بدون نظارت، قیمت گذاری می کنند. 
وی افزود: مشاوران املاک تنها نقش راهنمایی دارند و نمی توانند در قیمت گذاری نهایی 
دخالتی داشته باشند. متأسفانه بخشی از جامعه تصور می کند این افزایش قیمت ها از 
سوی مشاوران صورت می گیرد، درحالی که واقعیت چیز دیگری است.افشاری تأکید کرد: تا 
زمانی که چارچوب مشخصی برای انتشار آگهی های ملکی تعیین نشود، این روند صعودی 

ادامه خواهد داشت.
مشاوراناملاکدچاررکودوافتفعالیتشدهاند!

لطفی، رئیس اتحادیه مشاوران املاک استان زنجان درباره دلایل افزایش چشمگیر اجاره بها 
در زنجان اظهار داشت: یکی از دلایل اصلی نابسامانی بازار اجاره، فعالیت بدون نظارت 
سامانه های آنلاین مانند دیوار و شیپور است که بدون قیمت گذاری کارشناسی، آگهی های 

اجاره را منتشر می کنند.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک استان زنجان افزود: پیش ازاین، مشاوران املاک قیمت گذاری 
را باتوجه به نرخ کارشناسی و توان مالی مستأجران انجام می دادند، اما با رواج این سامانه ها، 
مالکان به صورت مستقیم و بدون نظارت قانونی اقدام به درج قیمت های دلخواه کرده اند که 
این امر موجب رشد بی رویه اجاره بها شده است.وی ادامه داد: درگذشته، مشاوران املاک بر 
اساس قیمت کارشناسی املاک را عرضه می کردند. به عنوان مثال، ملکی که سال گذشته 
با ۵ میلیون و ۱00 هزار تومان اجاره داده می شد، امسال نهایتاً با 6 میلیون و نیم قابل 

اجاره بود، اما اکنون به دلیل قیمت های غیرکارشناسی در وبگاه دیوار، همان ملک با اجاره 
۱0 میلیون تومان آگهی می شود.لطفی خاطرنشان کرد: سامانه »خودنویس« که برای 
سهولت قراردادهای اجاره راه اندازی شده، به دلیل عدم نظارت کافی به بستری برای افزایش 
تخلفات و قیمت های غیرواقعی تبدیل شده است. رئیس اتحادیه املاک استان زنجان 
همچنین تورم عمومی کشور، افزایش هزینه های زندگی و رشد قیمت کالاهای اساسی را 

از دیگر عوامل مؤثر در گرانی مسکن دانست.
وی تعداد دفاتر مشاور املاک فعال در استان را ۹۵0 واحد اعلام کرد و اظهار داشت: 
به دلیل این آشفتگی ها، بسیاری از مشاوران املاک دچار رکود و افت فعالیت شده اند.

وی تأکید کرد: بازرسی های میدانی و رصد واحدهای مسکونی و آگهی های آنلاین باید 
توسط دولت و شهرداری ها با جدیت انجام شود تا از ادامه روند افزایش غیرمنطقی اجاره بها 
جلوگیری شود.لطفی در پایان تصریح کرد: البته درعین حال، برخی مالکان خوش انصاف 
همچنان رعایت حال مستأجران را می کنند که باید از آن ها قدردانی شود. در این شرایط 
دشوار، لازم است مردم با درک وضعیت یکدیگر، برای بهبود اوضاع همراهی کنند.در برخی 
محله ها، افزایش اجاره  تا دوبرابر سال قبل افزایش پیدا کرده است و مستأجران نه توان 
پرداخت دارند و نه امکان یافتن خانه ای متناسب با درآمدشان، در سوی دیگر، برخی مالکان 

نیز مدعی اند که خودشان هم تحت فشار گرانی هستند.
وقتیتعدادبچههاشرطاجارهمیشود!

زهرا، مادر سه فرزند است  از مشکلات خود در حوزه مسکن سخن گفت. وی که حدود 
۱۵ سال است به عنوان مستأجر زندگی می کند، امسال با افزایش چشمگیر اجاره بها و مبلغ 
ودیعه مواجه شده است. این شهروند زنجانی با بیان اینکه همسرش در یک نانوایی مشغول 
به کار است و به سختی از پس هزینه های زندگی برمی آیند، اظهار داشت: مذاکرات برای 
تمدید قرارداد جدید با صاحبخانه همچنان ادامه دارد.وی افزود: سال گذشته این واحد 
مسکونی را با ۱00 میلیون تومان ودیعه و 7 میلیون تومان ماهانه اجاره کرده بودیم، اما 
امسال صاحبخانه درخواست ۱۵0 میلیون تومان ودیعه و 8 میلیون تومان اجاره کرده 
این مبلغ برای ما واقعاً دشوار است.این  اقتصادی فعلی، تأمین  باتوجه به شرایط  است. 
شهروند زنجانی همچنین به سختی های یافتن خانه جدید اشاره کرد و گفت: با مراجعه به 
گزینه های دیگر نیز با موانعی روبرو شده ایم؛ برخی مالکان هنگام بازدید اعلام می کنند که 
تعداد فرزندان نباید بیش از دو نفر باشد، موضوعی که روند جستجوی ما برای خانه را بسیار 
سخت تر کرده است.زهرا در پایان خواستار حمایت مسئولان از مستأجران و ساماندهی 

بازار اجاره مسکن شد.
آقای محمدی، مالک یک واحد مسکونی دوخوابه واقع در منطقه زیباشهر زنجان، درباره 

افزایش اجاره بهای ملک خود اظهار می کند: میزان افزایش اجاره بها متناسب با عرف جامعه 
تعیین شده است.وی ادامه می دهد: بنده شخصاً با مشکلات مالی متعددی مواجه هستم. 
کلی  افزایش  و  مختلف  قبوض  مالیات،  پرداخت  ملک،  تعمیرات  به  مربوط  هزینه های 
قیمت ها فشار اقتصادی زیادی بر من وارد کرده است. به همین دلیل، ناچار به افزایش 
اجاره بها شده ام.این شهروند زنجانی اضافه می کند: باور کنید، به هیچ عنوان مایل نیستم 
مستأجرم تحت فشار قرار گیرد یا دچار سختی شود، اما واقعاً چاره ای جز این تصمیم 
نداشتم.آقای محمدی در خصوص نحوه اجاره دادن ملک خود بیان می کند: به جای مراجعه 

به مشاورین املاک، تصمیم گرفتم از طریق درج آگهی در دیوار اقدام کنم.
 مراجعه به مشاورین املاک علاوه بر صرف زمان بیشتر، هزینه های اضافی را نیز به مالک و 
مستأجر تحمیل می کند؛ بنابراین ترجیح دادم شخصاً اقدام به انتشار آگهی نمایم تا فرایند 
اجاره سریع تر انجام شود و هزینه های اضافی نیز کاهش یابد.وی در پاسخ به این پرسش که 
در صورت بروز اختلاف احتمالی چه اقدامی خواهد کرد، تصریح کرد: مطابق قوانین جاری 
کشور، مالک این اختیار را دارد که ملک خود را شخصاً آگهی کرده و به صورت مستقیم با 
مستأجر به توافق برسد. این شهروند زنجانی ادامه داد: استفاده از خدمات مشاورین املاک 
الزامی نبوده و صرفاً یک انتخاب است. هنگام درج آگهی در دیوار، همه اطلاعات مربوط 
به ملک به صورت شفاف اعلام شده و در زمان تنظیم قرارداد، تمام موارد بادقت و شفافیت 
کامل ذکر شده است. در صورت بروز هرگونه اختلاف، موضوع از طریق مراجع قانونی و 
بر اساس قرارداد منعقده قابل پیگیری خواهد بود.با وجود قانونی مثل »سقف ۲۵ درصدی 
افزایش اجاره«، در عمل هیچ نهادی اجرای این قانون را تضمین نمی کند. ابزارهای نظارتی، 
ناکارآمد یا غیرفعال اند. نه سامانه های آنلاین قیمت واقعی را نشان می دهند و نه مجازاتی 

برای تخلف وجود دارد.
پرداختوام۴00میلیونتومانیبهمستاجران

بهزاد کردلو، رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی استان زنجان امروز در 
گفت و گو با خبرنگار فارس در زنجان در تشریح برنامه های این اداره کل برای مهار افزایش 
اجاره بها در زنجان اظهار داشت: افزایش تولید و عرضه مسکن از اولویت های اصلی است 
که به طور مستقیم بر کنترل اجاره بها تأثیر دارد.رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه 
و شهرسازی استان زنجان ادامه داد: همچنین حمایت هدف مند از مستأجران دهک های 
پایین با پرداخت وام 400 میلیون تومانی و پرداخت وام های کمتر به دهک های بالاتر در 
دستور کار قرار گرفته است.وی افزود: مالیات بر خانه های خالی، ثبت قراردادهای اجاره 
در سامانه خودنویس و ارائه تسهیلات بانکی به مستأجران از دیگر اقدامات مؤثر در این 

حوزه است.

خانه به دوشی در زنجان!

پیشنهادپیشنهاد

سئوالسئوال 

طی حکمی از سوی استاندار؛ 
رسول بیات مشاور استاندار زنجان 

در امور سیاسی شد

نماینده ابهر، خرمدره و سلطانیه خبر داد:

اجرای 200 میلیارد تومان پروژه آب و فاضلاب 
در شهرستانهای ابهر، خرمدره و سلطانیه

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

صدای زنجان/ با صدور حکمی از سوی استاندار زنجان رسول بیات به عنوان مشاور 
استاندار در امور سیاسی و حوزه های اندیشه ورزی انتخاب و منصوب شد.

رسول بیات با حکمی از سوی دکتر سید محسن صادقی  به عنوان مشاور وی در 
امور سیاسی و حوزه های اندیشه ورزی انتخاب و منصوب شد.

در حکم وی اینگونه آمده است: 
جناب آقای رسول بیات 

سلام علیکم؛ 
باتوجه به سوابق و تجارب ارزشمند، جنابعالی به موجب این حکم به عنوان »مشاور 

استاندار در امور سیاسی و حوزه های اندیشه ورزی « منصوب می شوید.  
امید است با اتکال به خداوند متعال و در چارچوب قانون اساسی، اهداف سند 
چشم انداز، سیاست های کلی مصوب   مقام معظم رهبری)مدظلله العالی(، برنامه 
هفتم پیشرفت جمهوری اسلامی ایران و رعایت منشور اخلاقی کارگزاران دولت 
» وفاق ملّی « در انجام وظایف محوله اهتمام لازم را معمول دارید.  ضروری 
است با هماهنگی معاون محترم سیاسی، امنیتی و اجتماعی و سایر معاونین و 
دستگاه های ذیربط، با بهره گیری از توان و تجارب احزاب و تشکل-های سیاسی 
در ایجاد و ارتقاء نشاط سیاسی، تعمیق همدلی و وفاق ملی در راستای توسعه 
استان براساس یک برنامه زمانبندی مشخص شده و با ظرفیت نظارت پذیری 
و پاسخگویی، تلاش ویژه ای معمول و با تشکیل کارگروه های اندیشه ورزی 
در بهره گیری از نظرات نخبگان و اصحاب قلم و اندیشه در راستای توسعه و 
مشارکت سیاسی و ارتقاء تعامل و همکاری جریانات سیاسی قانونی و فعال در 
تعمیق وحدت و همبستگی ملی تلاش نمایید.  گفتنی است ؛ رسول بیات دانش 
آموخته حوزه علمیه تا سطح خارج و همچنین تحصیلات دانشگاهی در مقطع 
دکتری  رشته فلسفه تطبیقی می باشد و از مهمترین سوابق  اجرایی و سیاسی 
ایشان میتوان به فرمانداری شهرستان زنجان، مدیر کل امور اجتماعی، انتخابات 
و شوراهای استانداری ، عضویت در هیئت اندیشه ورز اجتماعی استان، مشاور 
فرهنگی، اجتماعی و جوانان استاندار، ریاست خانه احزاب استان ، مدیر بنیاد امید 
ایرانیان شعبه استان، عضو هیت موسس اندیشکده کاربرد سازی علوم انسانی، 
اشاره نمود. وی همچنین  30 ماه در جبهه های حق علیه باطل حضور داشته و 
به درجه جانبازی نائل آمده است. به طوری که کارآمدی با روحیه وفاق و همدلی 
همراه با تجارب ارزشمند و از سویی تعهد به نظام مقدس و انقلاب اسلامی از 

ویژگی های وی محسوب می شود.

صدای زنجان/ نماینده مردم شهرستانهای ابهر، خرمدره و سلطانیه در مجلس 
شورای اسلامی در جلسه مشترک با مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان زنجان 
گفت: 200 میلیارد تومان پروژه برای سه شهرستان ابهر، خرمدره و سلطانیه 
تصوسیب شده است که تخصیص ردیف های اعتباری این پروژه ها در دست 

پیگیری جدی قرار دارد.
»منصور علیمردانی« اظهار کرد: تخصیص اعتبار برای احداث تاسیسات فاضلاب 
از جمله مواردی است که در دست  شهر خرمدره به مبلغ 80 میلیارد تومان 

پیگیری قرار دارد.
وی افزود: تکمیل طرح بزرگ آبرسانی به شهرهای ابهرو خرمدره با اعتباری معادل 
120 میلیارد تومان نیز از دیگر مواردی است که در حوزه تامین آب این دو شهر 

تصویب شده است.
این نماینده مجلس بیان کرد: تامین مالی از محل اعتبارات رفع تنش آبی برای 22 
روستا در مجموع سه شهرستان حوزه انتخابیه نیز با اعتباری بالغ بر 30 میلیارد 

تومان از دیگر موارد در دستور کار اولویت دار در منطقه است.
گفتنی است: در این جلسه مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان زنجان به بیان 
گزارشی از وضعیت آبرسانی در شهرستانهای ابهر، خرمدره و سلطانیه پرداخته و 

میزان پیشرفت پروژه های آب و فاضلاب در این منطقه را تشریح کرد.
»علی محمد نادرخانی« اظهار کرد: توسعه آبرسانی روستایی، ارتقاء زیرساخت 
های جمع آوری و تصفیه فاضلاب و ایجاد منابع تامین پایدار از جمله برنامه های 
شرکت آب و فاضلاب استان زنجان در شهرستانهای ابهر، خرمدره و سلطانیه است.

اداره کل ورزش و جوانان استان زنجان در نظر دارد در اجرای ماده 5 قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت الحاقی )2 ( در اردیبهشت ماه 
سالجاری استخر سرپوشیده شهید سردار سلیمانی شهر صائین قلعه را بر اساس قیمت کارشناس رسمی دادگستری از طریق مزایده عمومی 
www.  به صورت اجاره واگذار نماید . متقاضیان جهت اطلاع از شرایط شرکت در مزایده و دریافت مدارک مورد نیاز  به آدرس اینترنتی
setadiran.ir مراجعه نمایند . همچنین به اطلاع کلیه متقاضیان می رساند علاوه بر ثبت نام اینترنتی و بارگذاری مدارک مورد نیاز به صورت 
کامل در سایت مذکور ، می بایست تضمین شرکت در مزایده خود را به صورت فیزیکی به دبیرخانه اداره کل ورزش و جوانان تحویل نمایند . در 
صورتیکه متقاضیان ، تضمین مذکور را به دبیرخانه اداره کل ورزش و جوانان ارائه ننمایند ، اسناد بارگذاری شده آنان در سامانه نیز بازگشایی 
نخواهد شد . متقاضیان می توانند تا روز دو شنبه مورخ  1404/02/15 جهت دریافت اسناد مزایده و تا روز پنج شنبه مورخ 1404/02/25 جهت 
بارگذاری اسناد و ارائه پیشنهادات به سایت مذکور مراجعه نمایند . همچنین بازگشایی اسناد مزایده روز شنبه مورخ 1404/02/27 خواهد بود 

.لازم به توضیح میباشد هزینه درج آگهی ، تبلیغات و کارشناسی رسمی دادگستری برعهده برنده مزایده خواهد بود . 
نکته مهم : مزایده گر صرفاً باید از طریق کارتابل شخصی خود در سامانه ستاد ایران تا تاریخ 1404/02/15 اسناد مزایده را دریافت نماید . چنانچه 

متقاضی شرکت در مزایده ، اسناد مزایده را در مهلت تعیین شده دریافت ننموده باشد مجاز به شرکت در مزایده نخواهد بود .
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»پایتخت« تبدیل به خاطرات جمعی ما شده است
خبر آنلاین/ سعید معدنی معتقد است، ارشاد، داماد خانواده نقی می تواند نماد نسلی 
باشد که هنوز به این نوع فضاهای موجود در جامعه عادت نکرده و با آن ها تطابق 
ندارد و دعوای میان نقی و بهتاش نیز بازتابی از یک مسئله وسیع تر در جامعه ماست. 
زمانی که جوان ها به بلوغ فکری و سنی می رسند، باید به آن ها حق تصمیم گیری 
داده شود. اما گاهی اوقات نسل های قبل هنوز آن ها را کودکان می بینند و همین امر 
موجب درگیری و شکاف نسلی می شود. این سریال، شاید به طور ناخودآگاه، به خوبی 

این تضاد را نشان می دهد.
فصل هفتم سریال »پایتخت« مانند تمام فصول قبل، با اقبال جمعی مواجه شد؛ 
هرچند که حواشی متعددی گریبان این سریال را گرفت، اما بازهم توانست خودش 
را از مهلکه سقوط نجات دهد، اما چرا؟ چه دلایلی پشت محبوبیت این سریال وجود 
دارد، آیا صرفا تکرار خاطرات این حس را ایجاد کرده، یا هوشمند تیم سازنده و 
همگام بودن با فضای اجتماعی موجود این عُلقه را با »پایتخت« ایجاد کرده است؟

برای بررسی ابعاد جامعه شناختی این ماجرا به گفت وگو با سعید معدنی جامعه 
شناس پرداختیم که در ادامه می خوانید.

چراجامعهتوانستهاستارتباطعمیقیباسریال»پایتخت«برقرارکندو
چراتبدیلبهسریالموفقیشدهاست؟

یکی از دلایل اصلی موفقیت این سریال، حرفه ای بودن تیم سازنده آن است. زمانی 
که تیمی با تجربه و حرفه ای فعالیت می کنند، نتیجه نهایی به مراتب مطلوب تر 
خواهد بود. همچنین زمان پخش سریال نیز نقش بسیار مهمی در موفقیت آن 
داشته است. به طور معمول، این سریال در ایام نوروز پخش می شود؛ زمانی که 
خانواده ها در کنار یکدیگر جمع هستند، مشغول به کار نیستند و زمان آزاد بیشتری 

دارند. این زمان یکی از بهترین فرصت ها برای پخش یک سریال است.
دلیل دیگر این است که سریال »پایتخت« فرهنگ خاصی از گوشه  کشور را معرفی 
می کند و در عین حال، زیبایی های طبیعی آن منطقه را به نمایش می گذارد که 
جذابیت بصری زیادی دارد. حتی در یکی از قسمت ها گفته شده است که این 
منطقه شبیه به سوئیس است. این تصاویر و همچنین لهجه شیرین محلی، جذابیت 

خاصی دارند و باعث می شوند تا بیننده به راحتی جذب سریال شود.
از طرفی خود داستان سریال هم جذاب است. هرچند که در بعضی مواقع ممکن 
است ساده به نظر برسد، اما با اضافه شدن عناصر متنوع، جذابیت آن افزایش یافته 
است. برای مثال، بخشی از داستان که لهجه تاجیکی به آن وارد می شود، برای 
مخاطب جالب است. افراد تمایل داشتند که داستان به تاجیکستان منتقل شود و 

تقابل فرهنگی در آنجا شکل بگیرد، اما این اتفاق به وقوع نپیوست.
مشابه ویژگیهایی که شدهاند ساخته تلویزیون در زیادی سریالهای
»پایتخت«داشتهاند؛نظیرطبیعت،لهجهوزمانمناسبپخش؛بااین
حال،هیچیکازاینسریالهابهاندازه»پایتخت«موفقنبودهاند.بهنظر
شما،چهویژگیخاصیدردلاینسریالوجودداردکهباعثموفقیت

آنشدهاست؟
نکته ای که باید به آن اشاره کرد این است که مردم با این سریال خاطرات زیادی 
دارند. بخشی از زندگی ما از طریق خاطرات شکل می گیرد. این سریال اکنون در 
هفت فصل تولید شده و بیش از یک دهه با خانواده ها همراه بوده است. بسیاری 
از افراد قسمت های ابتدایی سریال را در کنار خانواده دیده اند؛ افرادی که ممکن 
است حالا دیگر در قید حیات نباشند، مهاجرت کرده باشند یا به دلایلی از خانه 

رفته باشند.
این سریال تنها مجموعه ای از قسمت ها نیست، بلکه به بخشی از خاطرات جمعی 
ما تبدیل شده است. در حالی که ممکن است سریال های دیگری نیز ویژگی های 
مشابهی داشته باشند، هیچ کدام از آنها مانند »پایتخت« در طولانی مدت پخش 

نشده اند. خاطره سازی یکی از عوامل اصلی ماندگاری این سریال است.
اصلیتریننقدیکهبهسریالوارداستچیست؟

نقد اصلی که به این سریال وارد شده، این است که بیشتر جنبه سرگرمی دارد 

و تقریباً هیچ جنبه آموزشی یا آگاهی بخشی در آن وجود ندارد. به عبارت دیگر، 
این سریال به طور عمده برای سرگرمی ساخته شده و به سمت آگاهی رسانی یا 

اطلاع رسانی پیش نرفته است.
آقایدکتر،دربخشقبلیاشارهکردیدکهسریال»پایتخت«صرفاًیک
اثرسرگرمکنندهاست.آیامیتوانیدایننقدرابهتفصیلتوضیحدهید؟

بله، به طور کلی این سریال هرگز به مسائل جدی اجتماعی نپرداخته است. در 
این سریال هیچ نقدی به رفتارهای سیاسی مشاهده نمی شود، همچنین به مسائل 
مهمی نظیر فقر، بیکاری یا مشکلات واقعی مردم پرداخته نشده است. اگر هم به این 
موضوعات اشاره ای شده، بسیار سطحی و حاشیه ای است که در دل طنز گم شده. 
بنابراین نقد من این است که این سریال به طور عمده جنبه سرگرمی دارد و فاقد 

هرگونه پیام آگاهی بخشی یا تحلیل گرانه است.
دراینفصل،شخصیت»بهتاش«بهشکلیخاصطراحیشدهوبرخیاز
منتقدانبراینباورندکهظاهرمتمایزورفتارمتفاوتاو،نمادنسلیمعرفی
میشدکهنهخانوادهمتوجهکلاماومیشودونهاومتوجهدغدغهخانواده،

بهنظرشمااینبرداشتصحیحاست؟
من معتقدم که چنین برداشت هایی به طور عمدی و از سوی کارگردان یا نویسنده 
طراحی نشده است. به نظر می رسد که این بیشتر یک تصادف بوده یا این شخصیت 
صرفاً برای ایجاد موقعیت های کمدی طراحی شده است. البته امکان دارد برخی از 
بینندگان چنین برداشتی از شخصیت »بهتاش« داشته باشند، اما بعید می دانم که 

عوامل سریال از ابتدا قصد داشته اند چنین مفهومی را منتقل کنند.
البته نقد دیگری هم به این اثر دارم که برایم عجیب جلوه می کند این است که 
جامعه چندان هم با مفهوم مارکسیسم، کمونیسم و داس و چکش غریبه نیست، 
اینکه شخصیت »هما« که در سریال به عنوان فردی فهیم، تحصیل کرده و مسلط 
به زبان انگلیسی معرفی شده و با توجه به آگاهی هایش، نباید چنین ناآگاهی  در 
مورد یک نماد سیاسی داشته باشد. او به زبان انگلیسی مسلط است و از اطلاعات 
عمومی خوبی برخوردار است، اما نمی داند که داس و چکش نماد کمونیسم است؟ 
این نشان می دهد که نویسنده و کارگردان به برخی مسائل دقت کافی نداشته اند یا 

به طور کلی از آن ها غافل بوده اند.
یکیازسکانسهایجنجالیسریال،دعوای»نقی«و»بهتاش«بود.شما

اینتنشراچقدرمرتبطباوضعیتاجتماعیجامعهمیدانید؟
به جز شخصیت »هما«، تقریباً تمام شخصیت ها در سریال دچار نوعی بحران یا 

مشکل رفتاری هستند. هر یک از این شخصیت ها با مسائلی نظیر اغراق، دروغ گویی، 
کلاه برداری یا اختلالات هیجانی دست و پنجه نرم می کنند. دعوای میان »نقی« و 
»بهتاش« نیز به طور مستقیم از همین فضای ناآرام نشأت می گیرد. این شخصیت ها 
یکدیگر  به  نسبت  و  دروغ می گویند  یکدیگر  به  تحریک پذیر هستند،  و  عصبی 

سوءظن دارند. این موارد به وضوح بازتابی از یک جامعه پرتنش و بحران زده است.
بهنوعی،تمامیشخصیتهادچارناامنییاآسیبدرونیهستند؟

حتی نقی خانواده نگران شماره تلفنش است. همه  شخصیت ها از چیزی می ترسند 
و نگران هستند. در این میان، تنها شخصیت »هما« است که منطقی و متعادل 
عمل می کند. این امر نشان می دهد که در سریال »پایتخت« یک جامعه ناآرام و 
فاقد اعتماد وجود دارد. حتی ارشاد که به تازگی وارد این خانواده شده، وارد یک 
فضای پر تنش و پیچیده می شود و کاملًا متعجب است. او با نگاهی غریبه وارد 
یک خانواده شلوغ و غیرعادی می شود و رفتارهای اغراق شده و عجیب را مشاهده 
می کند. کتابخانه  نمایشی، دروغ های مکرر و سایر رفتارهای اعضای خانواده برای او 
کاملاً بی معنی و غیرطبیعی به نظر می آید. این شخصیت می تواند نماد نسلی باشد 

که هنوز به این نوع فضاهای موجود در جامعه عادت نکرده و با آن ها تطابق ندارد.
و »بهتاش« میان تقابلجدی آخر، مهمفصل ازسکانسهای یکی در

»نقی«دیدهمیشود.اینصحنهچهپیامیرامنتقلمیکند؟
این سکانس نشان می دهد که »بهتاش« دیگر آن کودک کوچک نیست. او بزرگ 
شده و برای خود حریم و استقلال قائل است. اما »نقی«، که نقش دایی بزرگتر را 
ایفا می کند، هنوز با دیدگاه پدرسالارانه و قدیمی با او برخورد می کند، گویی که او 
هنوز کودک است و باید برایش تصمیم گیری شود. زمانی که »بهتاش« احساس 
می کند که مورد بی احترامی و تحقیر قرار گرفته، طبیعی است که مقابل »نقی« 
بایستد. به ویژه زمانی که بدون هماهنگی عکس او برای خانواده دختر فرستاده 
می شود، این حرکت احساس مالکیت و کنترل بیش از حد را منتقل می کند و 

موجب درگیری می شود.
آیامیتواناینتقابلرابهسطحجامعهتعمیمداد؟

قطعاً. این سکانس بازتابی از یک مسئله وسیع تر در جامعه ماست. زمانی که جوان ها 
به بلوغ فکری و سنی می رسند، باید به آن ها حق تصمیم گیری داده شود. اما گاهی 
اوقات نسل های قبل هنوز آن ها را کودکان می بینند و همین امر موجب درگیری 
و شکاف نسلی می شود. این سریال، شاید به طور ناخودآگاه، به خوبی این تضاد را 

نشان می دهد.

نام خاطره انگیز  با  همشهری/  علی فروتن، محمد مسلمی و حمید گلی که 
عموهای فیتیله ای در ذهن نسل های مختلف جا گرفته اند، این بار با فصل دوم 
مجموعه »دوقلوها« با عنوان »دوقلوها در شهر پنج ستاره« به آنتن بازمی گردند؛ 

مجموعه ای که در دکوری عظیم ساخته شده، به تلویزیون بازمی گردند.
این مجموعه که توسط مرکز سیمرغ و با مشارکت شهرداری تهران تولید شده 
شده، شهری جادویی در میان ابرها را به تصویر می کشد؛ جایی که تمام ماجراهای 

داستان در آن جریان دارد.
با محوریت موضوعاتی همچون  بر جنبه های سرگرم کننده،  »دوقلوها« علاوه 
حقوق و تکالیف شهروندی، فرزندآوری، فرزندپروری و همچنین آشنایی با مشاغل 
مختلف، تلاش دارد سطح آگاهی کودکان را نسبت به دنیای پیرامون شان افزایش 

دهد.
جمشید بیات  ترک طراحی و کارگردانی این مجموعه را برعهده دارد و مهدی 

بصیری تهیه کننده کار است.
این مجموعه به زودی از شبکه دو سیما روانه آنتن خواهد شد.

مهر/ حسین سلیمانی بازیگر سینما و تلویزیون، در کنار چهره هایی از آرژانتین، 
بریتانیا و هند به قضاوت آثار بلند سینمایی در این رویداد سینمایی می پردازد.

مهر مادری، مارمولک، هزارپا، آیه های زمینی، سریال شاهگوش و سریال سرزمین 
مادری از جمله پروژه های سینمایی و تلویزیونی حسین سلیمانی به شمار می روند.

ریاست هیئت داوران این دوره از جشنواره »آمیکورتی« را آندریا دل بوکا چهره 
شناخته شده سینما و تلویزیون آرژانتین بر عهده دارد.

جشنواره آمیکورتی، به مدیریت نتریتا روسی، هر سال میزبان آثاری از فیلم سازان 
مستقل است.

هفتمین جشنواره بین المللی فیلم »آمیکورتی« از تاریخ ۲۳ تا ۲8 ژوئن )۲ تا 7 
تیرماه( برگزار می شود.

شرق/ پس از پخش قسمت پایانی سریال »پایتخت 7« و اظهارات سیروس مقدم 
درباره احتمال ادامه تولید این مجموعه، حالا برمهانی، معاون سیما نیز از ساخت 

فصل های جدید سریال های محبوب تلویزیون خبر داده است.
او اعلام کرد: »تمام سریال هایی که در فصل های گذشته موفق ظاهر شده اند، در 
برنامه ریزی ما برای ادامه تولید قرار دارند. برای مخاطبان تلویزیون شگفتانه هایی 
داریم.« معاون سیما همچنین تأکید کرد که ادامه تولید مجموعه هایی مانند 
»پایتخت« بخشی از برنامه تحولی رسانه ملی است تا رضایت مخاطبان بیشتر 
جلب شود. از سوی دیگر، علاقه مندان سریال »نون خ« می توانند تمام فصل های 
این مجموعه را از شبکه آی فیلم دنبال کنند. این سریال از دیروز اول اردیبهشت 
۱404 هرشب ساعت ۲۱ از شبکه آی فیلم فارسی شروع به بازپخش کرده است .

ایلنا/ محمد کمالی پور با اشاره به اینکه اکران نوروزی امسال شرایط متفاوتی نسبت 
به سال های گذشته داشته، تأکید کرد که تعداد بالای فیلم های در حال اکران نیز به 

گیشه آثار آسیب زده است.
محمد کمالی پور تهیه کننده فیلم سینمایی »کوکتل مولوتف« که این روزها بر پرده 
سینماهای کشور در حال اکران است درباره ساخت این فیلم سینمایی گفت: معمولاً 
من را به عنوان تهیه کننده ای ریسک پذیر می شناسند که همواره به شخصه به دنبال 
نوآوری بودم و هیچ گاه به این فکر نمی کردم که صرفاً به دلیل موفق بودن فیلم های 
کمدی به سمت ساخت اینگونه آثار بروم و سعی من بر این است که بیشتر آثاری را 

تهیه کنم که نو و متفاوت هستند.
کمالی پور خاطرنشان کرد: در انتخاب کارگردان هم همین رویه را در نظر دارم و 
اینگونه نیستم که بخواهم فقط با کارگردانی کار کنم که چند فیلم کمدی موفق 
ساخته و حالا من هم با اطمینان از موفق بودن کارهای او برای ساخت فیلم جدیدم 
با ایشان همکاری کنم. همانطور که می دانید این فیلم اولین تجربه آقای حسین 
دوماری در سینمای کمدی است و من از آنجا که می دانستم او فیلمسازی بااستعداد 
و جوانی خوش فکر است، اطمینان داشتم که می تواند اثری خوش ساخت خلق کند 
و از آنجا که می خواستم »کوکتل مولوتف« یک کمدی متفاوت در ساختار و فرم 
باشد ساخت این فیلم را با حسین دوماری به نتیجه رساندم. این تهیه کننده درباره 
ساخته شدن فیلم های کمدی متعدد در برهه تاریخی پیش از انقلاب یا سال های اول 
پس از انقلاب، اظهار کرد: ما حدود 7 یا 8 سال پیش با آقای رفیع زاده به ایده این 
فیلم رسیدیم و تصمیم گرفتیم روی چنین ایده ای کار کنیم، آن زمان هنوز فیلمی 
در این دهه که »کوکتل مولوتف« روایت می کند، ساخته نشده بود اما به هر حال 
برخی مواقع ممکن است فیلمی ساخته نشود اما سوژه اش بین سینماگران مطرح 
شود و دیگر افراد و دفاتر تولید هم به ساخت فیلم با این ایده فکر کنند. اما واقعیت 
این است که ما جزو اولین کسانی بودیم که می خواستیم فیلمی در آن دهه بسازیم 
که آن زمان شرایط فراهم نبود و این فیلم ساخته نشد. تهیه کننده فیلم سینمایی 
»هفت بهار نارنج« تأکید کرد: یکی از ویژگی های دوران پیش از انقلاب و دهه ای 
که قصه »کوکتل مولوتف« روایت می شود، این است که در آن زمان برای شوخی 
کردن دست فیلمساز خیلی بازتر و ممیزی ها هم کمتر بود و من فکر می کنم یکی 
از دلایل اصلی که فیلمسازان بسیاری در سینمای کمدی به سمت روایت قصه شان 
در آن زمان می روند همین مسئله است. وی درباره انتخاب بازیگران فیلم و ایفای 
نقش اصلی توسط امین حیایی گفت: من همیشه در ساخت همه فیلم هایم با احترام 
به کارگردان نظرات مشورتی ام را برای انتخاب بازیگر ارائه می دهم و از اول هم برای 
ساخت این اثر پای این برنامه ایستادم و برای حفظ آن جنگیدم و خوشبختانه نتیجه 
خوبی هم از آن گرفتیم. به نظر من امین حیایی همچنان یک سوپراستار واقعی برای 
سینمای ایران است، هر نقشی به او بدهید می تواند درخشان باشد و بازیگری است 
که در نقش های مختلف او را دیده ایم و برای »کوکتل مولوتف« هم انتخاب اول این 

فیلم سینمایی بود.
کمالی پور درباره  عدم حضور »کوکتل مولوتف« در جشنواره فیلم فجر گفت: تصمیم 
ما بر این بود که این فیلم را مستقیم برای اکران آماده کنیم و نگاهمان اصلًا اینگونه 
نبود که فیلم را به جشنواره برسانیم و آنجا رونمایی شود که به نظرم تصمیم درستی 
هم گرفتیم. وی درباره تأثیر جشنواره فجر بر فیلم های کمدی گفت: در جشنواره 
قبلی فیلم فجر شاهد بودیم که چند فیلم کمدی حضور داشتند و جوسازی بدی 
هم علیه این فیلم ها صورت گرفت که من فکر می کنم بهتر است فیلم کمدی در 
جشنواره حضور نداشته باشد تا این جوسازی ها هم اتفاق نیفتد؛ معمولاً آن جوی که 
علیه فیلم در جشنواره شکل می گیرد در اکران فیلم هم وجود دارد و بر میزان فروش 
و موفقیت آن تأثیر دارد و فکر می کنم جوی که علیه چند فیلم کمدی جشنواره فجر 

شکل گرفت در اکران هم حفظ خواهد شد.

عموهای فیتیله ای به تلویزیون بازمی گردند

حسین سلیمانی داور جشنواره ایتالیایی شد

جزئیات پخش سریال نون خ اعلام شد

برای اکران نوروزی آماده نبودیم

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

برنا/  معاون هنری وزیر ارشاد گفت: امیدوارم در سال جدید، مشکلات کمتری در 
حوزه موسیقی شاهد باشیم و با همراهی هنرمندان و صنف بتوانیم شرایط را برای 
معدود افراد ممنوع الکار بهبود بخشیده و از مزیت های هر شهر و استان استفاده کنیم؛ 
امیدوارم حضور زنان در موسیقی نیز پررنگ تر و صدای آنان بیشتر شنیده شود. باید 
بپذیریم که بخشی از فاصله ها و ناامیدی ها ناشی از نشنیدن صدای رسای زنان و نسل 

نو بوده است.
دفتر  مدیرکل جدید  رضایی  بابک  معارفه  و  سرپرست  احمد صدری  تکریم  آیین 
موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی روز دوشنبه اول اردیبهشت ماه با حضور 
از مدیران  نادره رضایی معاون امورهنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و تعدادی 
مجموعه های مختلف تحت پوشش معاونت امور هنری و دیگر حوزه های موسیقی 

کشور یدر دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار شد.  
 نادره رضایی معاون امورهنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ابتدای این جلسه 
گفت: خوشبختانه تمامی مدیران حاضر در این جلسه دارای سابقه، تجربه، دانش 
و مسئولیت های اجرایی متعدد مرتبط با موسیقی هستند، امیدوارم با همراهی شما 
در سال جدید روز های پر از امیدی را برای اهالی هنر رقم بزنیم. بنده مدت ۵ ماه 
و ۱۹ روز است که در خدمت شما هستم، این در حالی است که در نیمه دوم سال 
گذشته رویداد های فراوانی را با همکاری و همراهی هم پشت سر گذاشتیم اما در تمام 
این مدت آقای صدری دغدغه مند و به معنای واقعی متعصب و به شکلی مثبت در 
موسیقی زحمت فراوانی کشید؛ بنابراین به سهم خودم و به نیابت از وزیر فرهنگ و 

ارشاد اسلامی از همکاری فرهیخته ارجمند سپاسگزارم.
وی ادامه داد: دشواری حوزه فرهنگ برای دوستان حاضر در جمع بیش از دیگران 
واضح بوده و از طرفی مزیت ها و ظرفیت های آن برای کشور عزیزمان نیز غیرقابل 
انکار است، امیدوارم همگی با همکاری هم تلاش کنند حوزه فرهنگ به  به یاری 
حکمرانی بیاید. یک بخش مهمی از این ماجرا مخاطبان و علاقه مندان موسیقی را 
تشکیل می دهند که در کنار تمامی دستاورد ها بسیار چشمگیر و بر همه آشکار است. 
من امیدوارم با همراهی و تقویت، بتوانیم در پیشبرد بهتر امور صنف کمک کنیم. ما 
باید بیش از آنکه زمان خود را صرف اجرا کنیم، بر امور تسهیل گری متمرکز شویم. 
امیدوارم در این دوره برای اولین بار تلاش کنیم تا به منابع محدود حوزه فرهنگ 
این حوزه  افزوده ای که سال هاست در  اکتفا نکنیم چرا که درصد های  و موسیقی 

تخصیص داده می شود، با توجه به تورم فزاینده، راهگشا نخواهد بود.
معاون امورهنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بیان کرد: هدف ما این است در این 
دوره از افرادی که نگاه تخصصی و توانایی راهگشایی در این حوزه به ویژه موسیقی 
دارند، بهره ببریم تا در توسعه اقتصادی هنر پیشرفت کنیم، همچنین در تعامل با 
تهیه کنندگان و با به رسمیت شناختن و احترام به تولید محتوای بهتر در ترویج 
موسیقی ایرانی تلاش کنیم. در حال حاضر دغدغه جدی دولت و وزیر ارشاد کاهش 
فاصله ها، ترمیم روابط، افزایش سرمایه اجتماعی و بهره گیری از ظرفیت هنر به عنوان 
گروه مرجع است که برای به ثمر رساندن آن تلاش خواهیم کرد. ما باید بیش از 
گذشته با هنرمندان تعامل داشته باشیم و به تقویت شورای شعر و ترانه، تأکید بر 

محتوای غنی و ذائقه سازی درست در حوزه موسیقی بپردازیم. این امر می تواند به ایجاد 
وجه ایجابی کمک کند تا مخاطب به محتوای درست عادت کند.

رضایی افزود: من امیدوارم در سال جدید، مشکلات کمتری در حوزه موسیقی شاهد 
باشیم و با همراهی هنرمندان و صنف بتوانیم شرایط را برای معدود افراد ممنوع الکار 
بهبود بخشیده و از مزیت های هر شهر و استان استفاده کنیم. امیدوارم حضور زنان 
در موسیقی نیز پررنگ تر و صدای آنان بیشتر شنیده شود. باید بپذیریم که بخشی 
از فاصله ها و نا امیدی ها ناشی از نشنیدن صدای رسای زنان و نسل نو بوده است. ما 
در جایی که منع صریحی وجود ندارد، باید فرصت ها را گسترش دهیم. این ها حلقه 
مفقوده ای است که باید برای آن تلاش کرد چرا که حضور زنان در تمامی گونه ها و 
تخصص ها و فعالیت های هنری و دیده شدن آنان، به توسعه موسیقی و جامعه کمک 
خواهد کرد. من امیدوارم بیشتر به دغدغه های کودکان و نوجوانان در حوزه فرهنگ 
و هنر بپردازیم. متأسفانه نهاد های متولی به دلایل مختلف نتوانسته اند در این زمینه 

کار مؤثری انجام دهند پس ما باید ذهنیت پررنگ تری برای این حوزه ایجاد کنیم.
معاون امورهنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در بخش پایانی صحبت های خود اظهار 
کرد: با وجود محدودیت منابع که با آن رو به رو هستیم  با بهینه سازی امکانات موجود 
و استفاده صحیح از ظرفیت های دیگران، می توانیم گام های مؤثری برداریم، به طور 
حتم این امر مهم با همراهی  مدیرکل دفتر موسیقی  و بزرگان این عرصه فراهم خواهد 
شد. هدف ما این است که کمتر شاهد تلخی ها باشیم و بیشتر بر شیرینی دستاورد ها و 
رویداد های این حوزه تمرکز کنیم، امیدوارم با همکاری یکدیگر، گشایش های بیشتری 

در حوزهفرهنگ و هنر ایجاد شود.
ارشاد اسلامی هم ضمن  احمد صدری سرپرست دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و 
قدردانی از همه مجموعه ها و افرادی که طی ماه های گذشته در فعالیت های اجرایی 
دفتر موسیقی یاری رسان بودند گفت: پیش از هرچیزی از معاون امور هنری وزارت 
ارشاد بابت اعتمادشان سپاسگذارم، نکته جالب توجه و قابل اعتنا در این مدت 4 
ماه بنده به عنوان سرپرست دفتر موسیقی روزانه ۵ الی 6 ساعت  به بخش پاپ 
می پرداختم و این امکان فراهم شد که به اهمیت این بخش دست پیدا کنم. از حضور 
جناب بابک رضایی به عنوان مدیرکل جدید دفتر موسیقی هم بسیار خوشحالم و به 

نظرم انتخاب مناسبی بود. امیدوارم در کنار یکدیگر اتفاقات خوبی را رقم بزنیم.
بابک رضایی مدیرکل جدید دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی هم در 
بخش بعدی این مراسم گفت: امروز با توکل به خداوند و تکیه بر حمایت های شما 
عزیزان، با قلبی پرامید مسئولیت خطیر مدیریت دفتر موسیقی معاونت امور هنری 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی را بر عهده می گیرم. می دانم که این سمت، تنها یک 
جایگاه اداری نیست، بلکه امانتی است در جهت خدمت به موسیقی این مرز و بوم و 
هنرمندانی که سال هاست با عشق و تلاش، هنر ایران را در جهان زنده نگه داشته اند.

وی تصریح کرد: متاسفانه شاهدیم که برخی از هنرمندان به دلایل مختلف از فضای 
رسمی موسیقی کشور فاصله گرفته و از مدیریت متمرکز و نقش قیم مآبانه ما مدیران 
خسته شده اند. من به عنوان نماینده دولت، در راستای شعار وفاق که هدف روشن 
و اعتقاد ریاست محترم جمهور برای آینده بهتر ایران است، دست دوستی به سوی 

همه آنها گشوده و امیدوارم با گفت وگوی صمیمانه و سعی در حل مشکلات گذشته، 
زمینه های بازگشت و همکاری دوباره هنرمندان را فراهم کنم. هنر سرمایه معنوی 

جامعه و متعلق به همه مردم است و هیچ کس نباید از آن حذف شود.
مدیرکل دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی توضیح داد: این حوزه کاری، 
گستره بسیار بزرگی از وظایف و ماموریت ها را در بر می گیرد که باید فعالانه و بر اساس 
نظرات کارشناسان مرتبط به تک تک آنها پرداخت. در این میان صدور مجوز ها و نظارت 
بر آن ها یکی از این وظایف است که امروز روال کهنه و کند آن به دغدغه بزرگی برای 
هنرمندان، تبدیل شده است. تلاش می کنم با بازنگری در روند ها و شیوه های موجود، 
کاهش بروکراسی غیرضرور و استفاده از ظرفیت های دیجیتال، این روند را اصلاح، 
تسریع و شفاف تر کنم تا هنرمندان با دغدغه کمتر، به خلق، نشر و اجرای آثار خود 

بپردازند.   
رضایی گفت: موسیقی ایرانی، ریشه در تاریخ و فرهنگ غنی و کهن ما دارد و در 
عین حال، نیازمند به روز شدن، نوآوری و تنوع بر پایه همان اصالت هاست. از موسیقی 
کلاسیک ایرانی و نغمات و موسیقی کهن نواحی متنوع و غنی کشور تا بسیاری 
گونه های دیگر، همه باید در چارچوب ارزش های فرهنگی ایران مورد حمایت قرار 
گیرند. دفتر موسیقی در این فصل جدید با برنامه ریزی وتشکیل کارگروه های تخصصی، 
همه نیاز سبک های مختلف را شنیده و از پیشکسوت ها و هنرمندان جوان، فارغ از 

گونه، سلیقه، مکتب، قومیت و جنسیت به صورت عادلانه حمایت خواهد کرد.   
وی با اشاره به فعالیت های موثری که در ادوار گذشته مدیریت دفتر موسیقی وزارت 
فرهنگ انجام گرفته، تاکید کرد: این دفتر، باید مامن و منزل تمامی جامعه موسیقی 
باشد. اصناف، سمن ها و نهاد های مدنی مرتبط به عنوان نمایندگان جامعه موسیقی 
باید جدی گرفته  شوند، گسترش یافته و قدرت بگیرند تا بتوانیم بنا بر اهداف برنامه 
هفتم توسعه کشور و سیاست وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در دولت چهاردهم 
بسیاری از ماموریت ها و مسئولیت ها را به آنها بسپاریم. هدفم این است که با شفافیت 
و صداقت، در جریان نظرات و انتقادات قرار بگیرم و گزارش عملکرد روشنی از اقدامات 
ارائه دهم. من خدمتگزار اهالی موسیقی هستم و تا جای ممکن بی مشارکت ایشان 

تصمیم گیری نخواهم کرد.
مدیرکل دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی دربخش دیگری از صحبت های 
خود توضیح داد: هنرمند، سرمایه ملی است و احترام به حقوق مادی و معنوی او یک 
ضرورت است. تلاش خواهم کرد تا با رفع تبعیض ها، ایجاد فرصت های برابر و تلاش 
برای وضع قوانین حمایتی لازم، محیطی امن و پرثمر برای فعالیت هنری در حوزه 
موسیقی فراهم شود.   ما در این مسیر به همدلی و همکاری همه شما نیاز داریم. من 
نه ادعای داشتن همه راه حل ها را دارم و نه فکر می کنم این دفتر به تنهایی می تواند 
همه مشکلات را حل کند. اما با همفکری، همکاری، اعتماد متقابل و اراده جمعی، قطعا 
می توانیم گام های بلندی برداریم. بنده همکارانم در دیگر نها دهای مرتبط با موسیقی 
را به همراهی، هماهنگی، هم افزایی بیشتر و نزدیک تر در جهت تقویت امکانات و 
توانمان برای تاثیرگذاری هدفمند در ارتقای موسیقی و فرهنگ شنیداری جامعه. 

دعوت می کنم.

معاون هنری وزیر ارشاد؛

امیدوارم حضور زنان در موسیقی پررنگ تر و صدای آنان بیشتر شنیده شود



چهار شنبه   ۳   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۳۵

ایسکانیوز/  توسعه هوش مصنوعی در حوزه های مختلف از جمله آموزش عالی با 
چالش های فراوانی مواجه است. برای مثال موضوعاتی مانند سرقت ادبی و یادگیری 
مانند  موضوعاتی  دیگر،  طرف  از  بوده اند.  بحث برانگیز  عالی  آموزش  در  کارآمدتر 
فرسایش سختگیری تحصیلی و تشدید نابرابری نادیده گرفته شده اند. به همین دلیل، 
کارشناسان معتقدند که نگرانی های عمیق تر در حوزه هوش مصنوعی باید مورد توجه 
قرار گیرند. همچنین ادغام هوش مصنوعی و آموزش باید با احتیاط بیشتر انجام شود.

در این گزارش آمده است که صنعت آموزش در سال های اخیر شاهد تحولات سریع 
و وسیعی بوده است. کارشناسان معتقدند که شتاب این تحولات در سال ۲0۲4 ادامه 
یافته است و فناوری های جدید رویکردهای آموزشی نوآورانه و فضاهای یادگیری 
متنوعی را به ارمغان آورده اند. بررسی آموزش عالی در سال ۲0۲4 نشان می دهد که 
مهم ترین رویکردهای جدید آموزشی شامل توسعه هوش مصنوعی، فضاهای آموزشی 

پویا و جذاب و حمایت از استادان است.
زاهد ناز )Zahid NaZ( مدرس ارشد آموزش آکادمیک و حرفه ای در دانشگاه کوئین 
بیان  به  گزارشی  در   )QuEEN Mary uNivErSity of LoNdoN( لندن  مری 
موضوعات کلیدی قابل توجه در زمینه هوش مصنوعی در آموزش عالی می پردازد. 
وی در این گزارش با اشاره به تجربه شخصی خود می افزاد؛ سال گذشته در چندین 
کارگاه آموزشی با موضوع هوش مصنوعی در تدریس شرکت کردم. این کارگاه ها بر 
توانایی هوش مصنوعی در کمک به دانشجویان در خلاصه سازی و بازنویسی متون 
متمرکز بودند. همچنین سایر خدماتی که معمولا در دستورالعمل های دانشگاهی قابل 

قبول هستند.
استفادهازهوشمصنوعیحتیدرخلاصهسازیمتنهمبهیادگیری

دانشجویانآسیبمیزند
با وجود این که خدماتی مانند خلاصه سازی و بازنویسی متون فقط نوعی ساده سازی 
وظایف هستند و ظاهرا آسیب زننده نیستند؛ اما معمولا این نکته مورد غفلت قرار 
تعامل  از  را  از خلاصه های هوش مصنوعی آن ها  دانشجویان  استفاده  می گیرد که 
شناختی مورد نیاز برای فعالیت آکادمیک دور می کند. چرا که این تعامل و مشارکت 
سبب تسریع یادگیری در دانشجویان می شود. به عبارت دیگر، تلاش دانشجویان برای 

درک، ترکیب و ارتباط ایده ها، توانایی یادگیری را در آن ها افزایش می دهد.
توجه به این هشدار ضروری است که هرچه دانشجویان برای انجام این وظایف بیشتر 
به هوش مصنوعی تکیه کنند، کمتر درگیر مبارزه فکری می شوند که زیربنای رشد 
علمی معنادار است. تمایل به مصرف غیرفعال اطلاعات به جای درگیر شدن انتقادی 
با ایده های پیچیده، سبب کاهش یادگیری می شود. در نتیجه، تنبلی فکری را نه تنها 

در خواندن و نوشتن، بلکه مهمتر از آن در تفکر ایجاد می کند.
وادار  را  دانشجویان  یادگیری  است.  متون  از خواندن  فراتر  بسیار  یادگیری  فرآیند 
می کند که با مفاهیم پیچیده دست و پنجه نرم کنند، ایده ها را با هم مقایسه کرده 
و استدلال های ظریف ارائه شده در ادبیات دانشگاهی را بررسی کنند. اگر فرایند 
یادگیری به درستی پیش برود، تفکر انتقادی تقویت می شود. همچنین اندیشه اصیل 
در دانشجویان پرورش می یابد و پایه و اساس استقلال فکریشان ساخته می شود. 
ابزارهای ارائه شده توسط هوش مصنوعی، کارآمد هستند؛ اما نمی توانند این فرآیند 

تعامل شناختی فعال را تکرار کنند و ممکن است یادگیری دانشجویان را کاهش دهد.
اختلالدرحافظهدانشجویانبااستفادهازهوشمصنوعی

این استاد دانشگاه کوئین مری لندن معتقد است که شکست در تعامل فعال با محتوا 
می تواند شکل گیری حافظه را مختل کند و مانع از تثبیت دانش در حافظه بلندمدت 
توانایی دانشجویان را برای حفظ و به کار بردن آموخته هایشان  شود و در نهایت 
تضعیف کند. با این وجود، تعجب برانگیز نیست که نتایج یک مطالعه با شرکت 4۹4 
 ChatGPt دانشجو نشان می دهد که استفاده مکرر از ابزارهای هوش مصنوعی مانند

با کاهش عملکرد تحصیلی و حفظ حافظه ضعیف تر ارتباط دارد.
 به عبارت دیگر، استفاده کنترل نشده از هوش مصنوعی در نهایت می تواند سختگیری 
فکری در فرایند معنادار آموزش عالی را تضعیف کند. موضوع کلیدی دیگری که 
باید در مورد هوش مصنوعی به آن بپردازیم، توزیع نابرابر سواد دیجیتال و تخصص 
که  چرا  است.  مصنوعی  هوش  فناوری های  با  تعامل  پیش نیازهای  عنوان  به  فنی 
دسترسی به آموزش لازم برای توسعه این مهارت ها نیز به طور نابرابر توزیع شده 
است. افراد، خانواده ها و سازمان های ثروتمند برای سرمایه گذاری بر روی فناوری های 
هوش مصنوعی موقعیت بهتری دارند. این شکاف دیجیتالی باعث تشدید نابرابری های 

اجتماعی و آموزشی می شود.
اگرچه بسیاری از جوانان با ابزارهای دیجیتال مانند تلفن های هوشمند و رایانه آشنا 
هستند، مهارت آنها اغلب محدود به استفاده های اساسی یا اجتماعی است. مهارت های 
هوش  فناوری های  درک  و  داده ها  تحلیل  و  تجزیه  برنامه نویسی،  مانند  پیشرفته 
مصنوعی، به طور ناعادلانه آموزش داده می شوند و اغلب در مدارس کم درآمد قابل 

دسترسی نیستند.
عملکرد بهتر ثروتمندان در آموزش به دلیل دسترسی به هوش مصنوعی پیشرفته تر

یکی از نگرانی های خاص در دانشگاه ها، ارزیابی های مبتنی بر هوش مصنوعی است. 
کسانی که می توانند نسخه های پیشرفته و پولی هوش مصنوعی را بخرند، در موقعیت 

بهتری برای عملکرد خوب در این موارد هستند، که آشکارا ناعادلانه است.
کارشناسان معتقدند مداخلات هدفمند راهکاری اساسی برای حفظ تفکر انتقادی و 

عدالت آموزشی در ارتباط هوش مصنوعی و آموزش است. 
هدف از این مداخلات این است که دانشجویان محروم بتوانند به آموزش دسترسی 
داشته باشند و موانعی مانند هزینه های بالا، سواد دیجیتال پایین، دسترسی ضعیف به 

اینترنت و دسترسی محدود به منابع ضروری آن ها را دچار مشکل نکند.
راهکار این است که مزایای هوش مصنوعی را با رویکردهایی که سختگیری تحصیلی 
را حفظ کرده و نابرابری های سیستمی را برطرف می کند، متعادل کنیم. بدون این 
تعادل، ممکن است نقش آموزش عالی به عنوان فضایی برای رشد فکری و شمول را 

در معرض خطر جدی قرار گیرد.
گفتنی است، هوش مصنوعی )ai( و ابزارهایی مانند ChatGPt در سال های اخیر 
به صورت گسترده در دسترس دانشجویان و دانش آموزان قرار گرفته اند. پیش بینی 
می شود که استفاده از هوش مصنوعی در سال ۲0۲۵ رایج تر شود، به طوری که 

آموزش عالی را تسخیر کند.
 به همین دلیل، مدیران آموزشی باید راه های جدیدی برای پذیرش این فناوری در 

حال توسعه پیدا کنند.
آشنایی هرچه بیشتر دانش آموزان و دانشجویان با هوش مصنوعی مولد، باعث می شود 
که استادان هم مجبور شوند راه های مختلفی برای استفاده از این فناوری در کلاس 
بررسی کنند. تشویق به استفاده سازنده و اخلاقی از فناوری و به خصوص هوش 

مصنوعی برای انجام تحقیقات و یادگیری بسیار مهم است.

۵۵آموزشروز��
چگونگی محاسبه نرخ »شهریه« 

کودکستان ها در تابستان

تجربه کار تربیتی با فرزندتان را در رویداد »الفتا« 
ثبت کنید

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

مهر/ مسئولان نظام آموزشی معتقدند تجربیات والدین و خانواده ها در تربیت فرزندانشان 
در منزل ممکن است بتواند راهگشای خانواده های دیگر در برخورد با کودکانشان باشد.

سومین دوره از رویداد الفتا در حال برگزاری است و مخاطبان می توانند تجربیات 
ارزشمند خود را به دبیرخانه این دوره ارسال کنند. در رویداد الف تا معلمان، مدیران، 
هنرآموزان، معاونان، انجمن های اولیا و مربیان و تمامی کادر آموزشی و تربیتی مدارس 
https:// کشور تجربیات خلاقانه و تحول آفرین خود را در وبگاه رویداد به نشانی

alefta.ir/ به ثبت می رسانند. سپس تمامی تجربیات مورد ارزیابی قرار گرفته و 
تجربیات برتر و الهام بخش شناسایی می شود.

گعده های  کشوری،  و  استانی  نمایشگاه های  برگزاری  طریق  از  تجربیات  این 
تجربه نوردی، نشست های گفتگو محور معلمانه، تولیدات رسانه ای و … با سایر معلمان 
کشور به اشتراک گذاشته خواهد شد و در این رویداد زمینه تعامل و هم افزایی میان 

معلمان دغدغه مند برای ایجاد تحول در مدرسه فراهم می شود.
به عنوان مثال تجربه ورزش هویت ساز، با تلفیق ورزش با آموزش تجربه بازی ولی نه 
با اسباب بازی، ایده ای برای بازی های آموزشی توسط خود بچه ها و تجربه یک باغچه 
سلامتی ایده ای برای مشارکت دانش آموزان در کشاورزی از جمله این تجربیات است 

که اطلاعات بیشتر آن در وب سایت الفتا موجود است.
ثبتتجربیاتوالدینازمشارکتدرفرآیندیاددهیدررویدادالفتا

رویداد الفتا صرفاً مختص به تجربیات فرهنگیان نیست و والدین هم می توانند تجربیات 
خود را در زمینه بازی با کودک و مشارکت در فعالیت های تربیتی به دبیرخانه این 

رویداد ارسال کنند.
https:// بر اساس شیوه نامه سومین رویداد الف تا، کاربرگی در وبگاه رویداد به نشانی

alefta.ir/ به منظور ثبت تجربیات والدین بارگزاری شده است.
در این کاربرگ ابتدا اولیا یک عنوان مختصر و گویا برای تجربه ی خود انتخاب می کنند؛ 
سپس مساله خود را بیان می کندد. مسئله یا چالشی که پیش از این با آن مواجه 

شده بودند.
در بخش سوم کاربرگ، ابتکاراتی را که برای حل مسائل فوق انجام داده اند باید به 

صورت گویا و کامل توصیف کنند.
در این توصیف، محدودیت ها و ظرفیت ها، فرآیند انجام کارها، نحوه ی استفاده از منابع 
مکتوب و غیرمکتوب و محیط های یادگیری و موقعیت های تربیتی که خلق شده باید 

به خوبی شرح داده شود.
در شیوه نامه سومین رویداد الف تا، شاخص های بخش انجمن اولیا و مربیان ذکر شده 
است؛ خانواده ها در هنگام ثبت تجربیات خود باید به خوبی توضیح دهند شاخص های 
بخش انجمن اولیا و مربیان چگونه در تجربه آن ها محقق شده است. ضمن اینکه در 
قسمت نتیجه گیری به خوبی شرح دهند؛ نتیجه فرآیند یاددهی آنان در یادگیری 

فرزندانشان چه بوده است.
تلاش اداره کل انجمن اولیا و مربیان برای مشارکت بیشتر والدین

 در رویداد الفتا
والدین همچنین می توانند تجربیات خود را وب سایت انجمن اولیا و مربیان و کانال های 
انجمن در شبکه های اجتماعی ارسال کنند تا در زمان کمتری به دبیرخانه رویداد الفتا 

ارسال شود.
مدیرکل انجمن اولیا و مربیان با بیان اینکه رویداد الفتا بستری برای انتقال تجربیات 
برتر آموزشی و تربیتی است از حضور مؤثر انجمن اولیا و مربیان در سومین دوره این 

رویداد خبر داد.
در همین راستا عاطفه سادات مدبرنژاد در خصوص سومین رویداد الفتا گفت: رویداد 
الفتا بستری برای انتقال تجربیات برتر آموزشی و تربیتی است و خوشبختانه امسال 
اولیا و مربیان به این رویداد مهم اضافه شده  با عنوان انجمن های  بخش جدیدی 
است. وی افزود: رویداد الفتا با فراهم کردن فرصت الگوسازی از تجربیات موفق همه 
کنشگران تعلیم و تربیت امکانی را برای تحول در نظام آموزشی و تربیتی کشور فراهم 
می کند که حضور بخش خانواده در رویداد الفتا می تواند نوید بخش اتفاقات ویژه ای 
در نظام تعلیم و تربیت کشور باشد. مدیرکل انجمن اولیا و مربیان خاطر نشان کرد: 
انجمن اولیا و مربیان در دو محور اساسی انجمن های اولیا و مربیان مدارس و آموزش 
خانواده در این رویداد مشارکت می کند که انجمن های اولیا و مربیان مدارس می توانند 
تجربیات موفق خود را در »مشارکت در مدیریت مدرسه«، »مشارکت در فعالیت های 
آموزشی«، »مشارکت در فعالیت های تربیتی« و »توانمندسازی والدین« ارسال کنند 
و از سوی دیگر در زمینه آموزش خانواده که مخاطب اصلی مدرسان آموزش خانواده 
هستند می توانند تجربیات موفق خود در زمینه »الگوهای برتر آموزش خانواده« را به 
دبیرخانه این رویداد ارسال کنند. وی در خاتمه گفت: البته مخاطبان گرامی باید قبل 
از هر گونه اقدام، با توجه به شاخص های تعیین شده و متناسب با آن تجربیات ارزشمند 
خود را به دبیرخانه این رویداد ارسال کنند. گفتنی است در دومین رویداد الف تا که با 
هم گرایی معاونت های آموزشی و پرورشی وزارت آموزش و پرورش و با محوریت قرارگاه 
اجرایی سازی سند تحول بنیادین آغاز به کار کرد؛ شاهد ثبت بیش از 10۷ هزار تجربه 

معلمان، مدیران، هنرآموزان، دانش آموزان و والدین از سراسر کشور بودیم.
رویداد الفتا و به اشتراک گذاری تجربیات الهام بخش اهالی تعلیم و تربیت، می تواند 
زمینه تعامل و هم افزایی معلمان را فراهم کند؛ موضوعی که فرآیند یاددهی _ یادگیری 

را در میان دانش آموزان ابتدایی، متوسطه و فنی حرفه ای را بهبود خواهد بخشید.

ایسنا/ رئیس سازمان تعلیم و تربیت کودک با بیان اینکه شهریه سالانه سال تربیتی بر 
پایه ۹ ماه )از ابتدای مهر ماه هر سال تا پایان خرداد ماه سال بعد( محاسبه می شود 
گفت: شهریه در فصل تابستان نیز طبق چارچوب آیین نامه تعیین شهریه سازمان به 

صورت فصلی و بر اساس همان عوامل و متغیرهای مندرج در آیین نامه است.
... قادر به نگهداری و  کودکانی که والدین آن ها به دلیل شرایط شغلی و کاری و 
مراقبت از کودکان خود در ساعات اداری نیستند، از گزینه کودکستان برای مراقبت از 
فرزندانشان استفاده می کنند با این اوصاف یکی از موارد مهم برای آنها، آگاهی از میزان 
شهریه است که از اهمیت بالایی برخوردار است. در این راستا حمیدرضا شیخ الاسلام 
توضیحاتی در این خصوص ارائه کرد و گفت: به استناد اساسنامه سازمان ملی تعلیم و 
تربیت کودک و با در نظر گرفتن مواد قانونی آیین  نامه تعیین شهریه خدمات تربیتی، 
آموزشی و مراقبتی کودکستان ها، شهریه به تفکیک بر مبنای رده سنی قبل از 2۴ 
ماهگی برای دو نوبت، 2 تا 3 سالگی برای دو نوبت، 3 تا ۴ سالگی یک نوبت، ۴ تا 
۵ سالگی یک نوبت و ۵ تا ۶ سال نیز یک نوبت به صورت ساعتی، ماهانه، فصلی و 
سال تربیتی تعیین می شود. وی با بیان اینکه شهریه سالانه سال تربیتی بر پایه ۹ ماه 
)از ابتدای مهر ماه هر سال تا پایان خرداد ماه سال بعد( محاسبه می شود افزود: اگر 
مرکزی در مجموع سال تربیتی تنها 8 ماه فعال باشد، باید شهریه 8 ماه را از خانواده ها 
دریافت کند. رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک اظهار کرد: شهریه در فصل 
تابستان نیز طبق چارچوب آیین نامه تعیین شهریه سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک 
به صورت فصلی و بر اساس همان عوامل و متغیرهای مندرج در این آیین نامه )اجاره بها، 
هزینه های نیروی انسانی، استهلاک دارایی های قابل استهلاک )تجهیزات(، هزینه های 

مصرفی، سود مؤسس( محاسبه می شود.
لازم به ذکر است، منظور از دو نوبت یعنی هزینه کودکستان بابت ۴۴ ساعت در هفته 

پرداخت می شود

آسیب های هوش مصنوعی به یادگیری دانشجویان

شرایط  آموزش وپرورس،  وزارت  کیفیت  تضمین  و  ارزشیابی  مرکز  رئیس  تسنیم/ 
برگزاری کنکور ۱404 و سال های آینده و روند تغییرات در شرایط ترمیم نمرات را 

توضیح داد.
در ماه های اخیر، انتشار اخبار متعدد و بعضاً متناقض درباره تغییرات کنکور و سوابق 
تحصیلی، موجب سردرگمی داوطلبان و خانواده ها شده بود. با این حال، ابلاغ رسمی 
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی توسط رئیس جمهور، تکلیف کنکور سال ۱404  

و سال های آینده را روشن کرد.
به همین بهانه، گفت وگوی مشروحی با محسن زارعی؛ رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین 
کیفیت نظام آموزش و پرورش داشتیم تا جزئیات این مصوبه، نحوه برگزاری امتحانات 
نهایی و شرایط ترمیم نمرات، به ویژه برای پشت  کنکوری ها را بررسی کنیم. در این 
دانش آموزان،  راهگشای  و مهمی مطرح شده که می تواند  کلیدی  نکات  مصاحبه، 

داوطلبان و مشاوران تحصیلی باشد.
قابل ذکر است که ثبت نام برای ترمیم نمرات و ایجاد سابقه تحصیلی آغاز شده است 

و تا ۱0 اردیبهشت ادامه دارد و داوطلبان باید به سایت My.MEdu.ir مراجعه کنند.
مشروح این گفت و گو را در ادامه می خوانید:

آقای زارعی درباره مصوبه اخیر شورای عالی انقلاب فرهنگی که توسط رئیس جمهور 
ابلاغ شد توضیح می دهید از امسال قرار است روند برگزاری کنکور چه تغییراتی 

داشته باشد؟
مصوبه ای که رئیس جمهور به عنوان رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی ابلاغ کرد، در 
واقع تکمیل مصوبه ۹۱۳ بود. این مصوبه دو بند روشن داشت؛ اول اینکه پایه دهم 
از سوابق تحصیلی حذف شد و دوم اینکه تأثیر سوابق تحصیلی قطعی و 60 درصد 
تعیین شد. بر این اساس، سوابق تحصیلی پایه های یازدهم و دوازدهم باید تأثیر قطعی 

داشته باشند.
پایهدهمدیگرامتحاننهاییندارد

شورای عالی آموزش و پرورش چه مصوبه ای داشته است؟
 مصوبه شورای عالی آموزش و پرورش این بود که آزمون نهایی پایه دهم حذف 
شود و دیگر برای این پایه آزمون نهایی نخواهیم داشت. همچنین آزمون نهایی پایه 
یازدهم شامل 6 درس باشد.البته شورای عالی آموزش و پرورش در مورد آزمون نهایی 
تصمیم گیرنده است، ولی درباره سابقه تحصیلی نقش پیشنهاددهنده دارد نه مرجع 
تصمیم گیر. البته معمولاً شورای عالی انقلاب فرهنگی و شورای سنجش و پذیرش، 
پیشنهاد آموزش و پرورش را ملاک قرار می دهند و بر اساس آن تصمیم گیری می شود.

درباره موضوع ترمیم نمرات چه تصمیمی گرفته شد؟
 موضوع ترمیم نمرات به دلیل درخواست های مکرر برای ایجاد فرصت دائمی ترمیم 

برای  مطرح شد. از سال ۱40۱ ترمیم نمره آغاز شد تا فارغ التحصیلانی که صرفاً 
دریافت دیپلم درس خوانده بودند، ولی حالا قصد شرکت در کنکور را دارند، امکان 
بهبود سوابق خود را داشته باشند. این فرصت در اختیارشان قرار گرفت. اما استمرار 
این روند باید طوری باشد که شرایط مساوی برای دانش آموزان فعلی و سایر داوطلبان 
برقرار باشد نمی توان امتیاز ویژه ای برای برخی در نظر گرفت و دیگران را محروم کرد.

شرایطترمیمنمراتدرخرداد1۴0۴
ترمیم نمره در سال ۱404 چگونه خواهد بود؟

 امسال، افرادی که متقاضی ترمیم نمره برای اولین بار هستند می توانند یک یا چند 
درس را انتخاب کنند. اما برای کسانی که ترمیم مجدد انجام می دهند باید همه دروس 
همان پایه را انتخاب کنند و در آزمون تمام آن ها شرکت کنند. نمره کسب شده در 

ترمیم به عنوان نمره نهایی لحاظ می شود.
آیا این شرط بیش از حد سخت نیست؟

این فرآیند مثل شرکت در کنکور است. فردی که می خواهد ترمیم کند باید با آمادگی 
برای سوابق  فقط  و  ندارد  تأثیری  دیپلم  معدل  در  ترمیم  نمرات  وارد شود.  کامل 
تحصیلی است. برای سال های بعد هم این قاعده کلی می شود: افراد می توانند نامحدود 

ترمیم کنند، اما باید کل دروس پایه مدنظر را انتخاب کنند.
یکتوصیهبرایترمیمنمره

 بله، توصیه ما این است که داوطلبانی که امسال قرار است به صورت تک درس ترمیم 
نمرات را انجام دهند، دروسی که ضریب بالایی دارند را برای ترمیم انتخاب کنند و 
همه دروس را انتخاب نکنند، چون نه فرصت آن وجود دارد و نه ضرورتی. البته این 

انتخاب به تشخیص خود افراد بستگی دارد.
اگر فردی قبلًا فقط چند درس را ترمیم کرده باشد، تکلیف او برای خرداد امسال چه 

می شود؟
دروسی که قبلًا ترمیم نشده اند، همچنان به عنوان ترمیم اول محسوب می شوند و 
می توانند به صورت تک درس ترمیم شوند. اما اگر درسی را قبلًا ترمیم کرده و حالا 

دوباره بخواهد ترمیم کند، باید تمام دروس پایه مربوطه را انتخاب کند.
تکلیفغایبانچیست؟

اگر فردی در امتحان ترمیم ثبت نام کند ولی در جلسه امتحان حاضر نشود، تکلیف 
چیست؟

 طبق شیوه نامه سال قبل، اگر داوطلب غیبت کند، به منزله انصراف است و نمره ای 

برای او ثبت نمی شود. برای سال آینده )۱40۵( نیز ترمیم به صورت نامحدود انجام 
می شود، اما با دو شرط: ۱( باید همه دروس پایه مدنظر را انتخاب کند؛ ۲( نمره جدید 
به عنوان نمره نهایی سابقه تحصیلی ثبت می شود. اگر در آزمون شرکت نکند و غیبت 

کند هم همان نمرات قبلی لحاظ خواهد شد.
با توجه به تعدد دروس در پایه یازدهم و دوازدهم، آیا امکان امتحان نهایی برای همه 

این دروس وجود دارد؟
بله، کسی که می خواهد در کنکور شرکت کند، باید آمادگی مطالعه سه پایه را داشته 
باشد. بنابراین، می تواند در امتحانات نهایی هم شرکت کند. البته شمول این افراد 

بسیار محدود است.
پشتکنکورماندن،دیگربهصرفهنیست

با این روند، پشت کنکور ماندن دشوارتر نمی شود؟ آیا دانش آموزان باید تلاش کنند که 
در همان سال نخست  در کنکور پذیرفته شوند؟

 سابقه تحصیلی، تصویر واقعی از توانمندی فرد را نشان می دهد. پیش از این، فرد 
در پایه های مختلف امتحان می داد و موسسات کنکوری به او می گفتند سال بعد 
با کلاس ها و بسته های آموزشی موفق می شود. اما حالا اگر کسی سابقه اش را طی 
سه یا چهار سال تولید کرده و می بیند آن سابقه 60 درصد تأثیر دارد، متناسب با 
توانمندی خود برنامه ریزی می کند، نه با یک آرزوی ساختگی. این باعث می شود از 
ماندن طولانی مدت پشت کنکور که معمولاً به افسردگی و هزینه های سنگین منجر 
می شود، جلوگیری شود. گاهی فردی تا ۱0 سال پشت کنکور می ماند، در حالی که 
می توانست جوانی فعال و موفق در زمینه های دیگر باشد. این تصور اشتباه است که 
همه باید در کنکور شرکت کنند. آزمون سراسری عمدتاً برای رشته های پرطرفدار 
است که تنها ۱۵ درصد داوطلبان را شامل می شود. 8۵ درصد دیگر نیازی به ورود به 
این سازوکار ندارند آن ها می توانند بر اساس توانمندی خود انتخاب رشته کنند و حتی 
بدون شرکت در آزمون سراسری، با استفاده از معدل پایه دوازدهم وارد رشته هایی 

شوند که صرفاً بر اساس سوابق تحصیلی پذیرش دارند.
تفاوت معدل و سابقه تحصیلی چیست؟

سابقه تحصیلی شامل دروسی است که امتحان نهایی دارند و در پذیرش دانشگاه ها 
دارای سهم هستند. اما معدل، معدل کل پایه دوازدهم است که شامل دروس نهایی 
و غیرنهایی می شود. هنرجویان هنرستان ها آزمون نهایی ندارند و می توانند صرفاً بر 

اساس معدل، برای ورود به دانشگاه اقدام کنند.

در  رباتیک  تخصصی  رشته  نبود  از  انتقاد  با  دانش آموزی  امداد  لیگ  سرپرست  برنا/  
رباتیک  تیم های  از  حمایت  در  دانشگاه ها  جدی تر  نقش آفرینی  خواستار  دانشگاه ها، 
دانش آموزی و دانشجویی شد. در نوزدهمین دوره مسابقات ربوکاپ آزاد ایران که با حضور 
گسترده تیم های دانش آموزی و دانشجویی در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 
برگزار می شود، لیگ امداد دانش آموزی با استقبال چشمگیری همراه بوده و توانسته توجه 
فعالان حوزه آموزش و فناوری را جلب کند. این رقابت ها که با هدف توسعه مهارت های 
فناورانه و پرورش خلاقیت در میان نسل جوان برگزار می شود، بستری مناسب برای بروز 
استعداد های نوآورانه در حوزه رباتیک فراهم کرده است. در گفت وگویی با نیما پورمحمدی، 
سرپرست لیگ امداد دانش آموزی بخش »خط«، به بررسی روند برگزاری مسابقات، سطح 
علمی تیم ها، نحوه حمایت از ایده های خلاقانه و برنامه های آینده برای اتصال استعداد های 

جوان به صنایع پرداخته ایم.
رقابت پرشور با استقبال چشمگیر دانش آموزان

نیما پورمحمدی، سرپرست لیگ امداد دانش آموزی )بخش خط( در گفت و گو با خبرنگار 
برنا، درباره برگزاری این دوره از رقابت ها گفت: »ما در این لیگ دو سطح مقدماتی و 
پیشرفته،  بخش  در  و  سال  زیر ۱4  دانش آموزان  مقدماتی،  بخش  در  داریم؛  پیشرفته 
دانش آموزان ۱4 تا ۱۹ سال شرکت می کنند. در سطح پیشرفته، تیم برتر امکان حضور در 

رقابت های جهانی را خواهد داشت.«
او افزود: »خوشبختانه امسال استقبال بسیار خوبی از این لیگ شده است. در مجموع 4۵ 
تیم در دو بخش حاضر شده اند که نسبت به سال های گذشته افزایش چشمگیری داشته 

است. سطح علمی شرکت کنندگان نیز رشد محسوسی داشته و رقابت ها بسیار نزدیک و 
جذاب دنبال می شود.«

تقویت مسیر خلاقیت با محوریت ایده پردازی دانش آموزی
پورمحمدی با اشاره به اهمیت خلاقیت در اجرای مأموریت ها و طراحی های رباتیک تصریح 
کرد: »ما چارچوب ها و قوانین مشخصی را در سایت لیگ منتشر کرده ایم. هرچند پایه و 
ساختار ربات باید مشخص باشد، اما پیاده سازی مأموریت ها، نحوه انجام چالش ها و راه حل ها 
کاملًا به خلاقیت تیم ها بستگی دارد. امسال سه یا چهار تیم عملکرد خلاقانه و فراتر از 
انتظار داشته اند که توانسته اند چالش ها را با طراحی های نوآورانه و بهینه تری نسبت به 
سال های گذشته حل کنند.« وی ادامه داد: »نقش ما این است که در کنار ایجاد انگیزه، 
مسیر را برای ادامه فعالیت این دانش آموزان هموار کنیم تا در دوران دانشجویی نیز بتوانند 
این مسیر را ادامه دهند. برای این منظور، ارتباط مستمر، مشاوره، هدایت ایده ها و ایجاد 

فضا برای بروز استعداد ها از مهم ترین رویکرد های ماست.«
از پیوند دانشگاه تا ارتباط غیرمستقیم با صنعت

پورمحمدی با تأکید بر اهمیت نقش دانشگاه ها در ادامه مسیر حرفه ای رباتیک دانش آموزان 
اظهار کرد: »دانشگاه ها می توانند نقطه عطفی در مسیر رشد رباتیکی یک فرد باشند. ساخت 
ربات، چه در سطح دانش آموزی و چه در سطح دانشجویی، هزینه بر است. حمایت های 
از طریق  امکانات آزمایشگاهی و چه  ارائه  قالب  دانشگاه ها، چه به صورت مالی، چه در 

منتورینگ و راهنمایی اساتید، نقش حیاتی دارد.«
او در ادامه افزود: »متأسفانه در اغلب دانشگاه های کشور رشته تخصصی رباتیک وجود ندارد 
و بیشتر دانشجویان از رشته هایی، چون مهندسی برق، مکانیک، کامپیوتر یا مکاترونیک 
وارد این حوزه می شوند. همین موضوع باعث شده که روند منتورینگ و پژوهش تخصصی 
در حوزه رباتیک، به صورت متمرکز شکل نگیرد. اگر دانشگاه ها آزمایشگاه های تخصصی 
رباتیک ایجاد کرده و مسیر پایان نامه ها را در این حوزه تعریف کنند، ایران می تواند تیم های 

قوی تری را در رقابت های جهانی پرورش دهد.«
صنایع را به سوی استعداد ها هدایت می کنیم

سرپرست لیگ امداد دانش آموزی درباره نحوه ارتباط دانش آموزان با صنایع گفت: »به دلیل 
اینکه شرکت کنندگان این مسابقات دانش آموز هستند و هنوز به سن قانونی نرسیده اند، 
امکان اتصال مستقیم آنها به صنایع وجود ندارد. اما ما از طریق اولیا، مدارس و آموزشگاه ها 

تلاش می کنیم این ارتباط را به صورت غیرمستقیم برقرار کنیم.«
وی با اشاره به رویکرد جدید این لیگ اظهار داشت: »برخلاف سطح دانشجویی که تیم ها 
به صنایع متصل می شوند، در اینجا مسیر معکوس است. ما تلاش می کنیم صنایع را به 
سمت دانش آموزان مستعد هدایت کنیم و این پیام را به آنها منتقل کنیم که اگر به دنبال 
نیرو های نخبه و توانمند برای آینده هستید، این نوجوانان بذر هایی هستند که باید امروز 

روی آنها سرمایه گذاری شود.«

جزئیات شرایط ترمیم نمرات؛ هر آنچه کنکوری ها باید بدانند

دانشگاه ها حلقه مفقوده در مسیر رشد رباتیک ایران 



چهار شنبه  ۳  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۳۵ روز�� خانواده۶۶

لیلا محمدی: معاون سیاسی استاندار زنجان آمارهای کاهشی در خصوص کاهش 
طلاق در استان را مثبت دانست اما گفت که نباید به این آمارها دلخوش بود چرا که 

وجود حتی یک طلاق در خانواده نگران کننده است.
شبکهبانکیسهمتسهیلاتازدواجزنجانراافزایشدهد

زنجان شامگاه دوشنبه استاندار  اجتماعی  و  امنیتی  معاون سیاسی،  علی صادقی، 
 )۱ اردیبهشت ماه ۱404( در نخستین جلسه ستاد ساماندهی جوانان استان زنجان با 
بیان اینکه باید شبکه بانکی سهم تسهیلات ازدواج استان را افزایش دهد، گفت: دولت 
چهاردهم بر مبنای وفاق شکل گرفته که به معنای بهره گیری از تمامی ظرفیت ها در 

راستای رفع مشکلات مردم است.
صادقی با بیان اینکه متاسفانه موضوع جوانان در جامعه مغفول واقع شده است افزود: 

در خصوص آمار کاهشی طلاق استان نباید دلخوش بود.
وی با بیان اینکه بر اساس آمارهای ارائه شده شیب طلاق در استان کاهش یافته و 
مثبت تلقی می شود اضافه کرد: وجود حتی یک طلاق  در خانواده نگران کننده است 

چرا که خود مشکلاتی دارد.
افزایشمیانگینسنازدواج

صادقی با بیان اینکه استان در ارتباط با واقعه طلاق، در میانه جدول قرار دارد افزود: 
میانگین سن ازدواج نیز افزایش یافته است و متوسط مدت دوام زندگی هم به این 

روال قرار دارد.
معاون استاندار زنجان با تاکید بر اینکه رفع مشکلات باید بر اساس اولویت ها باشد، 
ادامه داد: باید حداکثر انرژی خود را برای حل معضلات مهم و اساسی استان به کار 

ببندیم.
وی با بیان اینکه به عنوان مثال برطرف کردن حتی ۲0 درصد مسائل مهم استان از 
ابعاد مختلف تاثیر گذار خواهد بود، اظهار داشت: وفاق به معنی ارجحت دادن منافع 

عمومی بر منافع شخصی است و تحقق این مهم به سعادت جامعه منتهی می شود.
صادقی افزود: در صورت وجود شکافهای مختلف، تولید افتراق و جنجال آفرینی به دو 

سر باخت سرمایه های اجتماعی و بدبینی جامعه منتهی می شود.
لزومافزایشسرمایهاجتماعی

وی با بیان اینکه تمامی سعی و تلاش باید بر افزایش سرمایه اجتماعی باشد، گفت: 

پمپاژ ناامیدی در جامعه به ویژه جوانان به مهاجرت آنان و ترسیم آینده ای نامعلوم 
منتهی می شود.

با بیان ایکه تقویت وحدت و انسجام اسلامی امری مهم و  معاون استاندار زنجان 
ضروری است ادامه داد: ارتقای سرمایه اجتماعی نظام جمهوری اسلامی باید بیش از 

گذشته مورد توجه قرار گیرد.
وی با بیان اینکه تزریق اخبار امیدوار کننده به جوانان باید نشر و گسترش داده 
شود گفت: اداره کل ورزش و جوانان استان نسبت به تشکیل ستادهای ساماندهی 
شهرستان ها اقدام کند. صادقی لزوم تقویت نشاط اجتماعی بین جوانان را نیز یادآور 

شد و گفت: شبکه بانکی از نحوه اعطای تسهیلات اطلاع رسانی لازم را انجام دهند.
کمپین»یکفرزندبیشتر«درزنجانراهاندازیمیشود

جواد بازرگان هم در ادامه این جلسه به تاریخچه ادغام سازمان ملی جوانان و تشکیل 
وزارت ورزش و جوانان اشاره کرد و افزود: به موجب آن، نظارت بر ساماندهی حوزه 
جوانان به این وزارتخانه واگذار شد و بر این اساس اداره کل نیز موظف است 6 جلسه 

طی سال در این خصوص برگزار کند.
وی، برنامه های هفته ملی و روز ملی جمعیت در بازه زمانی ۲4 تا ۳0 اردیبهشت جاری 
را یادآور شد و اظهار داشت: وزارت ورزش و جوانان برای اولین بار با رویکرد رسانه ای، 

هنری و میدانی در این هفته برنامه هایی را تدارک دیده است.
این مسئول با بیان اینکه، همکاری دستگاه های متولی امر از جمله شهرداری بسیار 
اثرگذار است، گفت: کمپینی با شعار »یک فرزند بیشتر« راه اندازی و در ۳۱ استان 

کشور و از جمله زنجان تبلیغ خواهد شد.
نقاشی  پیاده روی، جشنواره های  استان زنجان، همایش  مدیرکل ورزش و جوانان 
کودکان، دو و چند قلو، مسابقات ورزشی میان خانواده ها، جشنواره غذا و نمایشگاه 

تحولاتی جمعیتی را از دیگر برنامه های این هفته ذکر کرد.
وی به طرح ازدواج آسان و ارائه مشاوره های رایگان به جوانان در سال گذشته اشاره 

کرد و یادآور شد: در این راستا اقدامات و کارهای مختلفی در حال اجراست.
بازرگان همچنین به برگزاری رویداد جامع پرداز در سال گذشته اشاره کرد و گفت: 
افزایی  با هدف هم  حدود ۳0 مجموعه مردم نهاد در سطح استان در این رویداد 

شرکت کردند.

وی در ادامه، به برنامه های هفته ازدواج اشاره کرد و گفت: یکم ذی الحجه سالروز ازدواج 
حضرت علی و حضرت فاطمه )س( است که در این زمینه برنامه های مختلفی برگزار 
می شود. بازرگان، اهداف این هفته را ترویج ازدواج آگاهانه، بهنگام، آسان و پایدار و 
تسهیل ازدواج جوانان عنوان کرد و افزود: این برنامه ها شامل برگزاری جشن وصال، 

پویش آموزش، مشاوره و معرفی الگوهای ازدواج ساده و موفق است.
وی با بیان اینکه در هفته ازدواج نیز 6 برنامه در سطح استان پیش بینی شده است، 
گفت: در نهایت، هفتم تا سیزدهم خرداد سال جاری هفته ازدواج نامگذاری شده است 
که امیدواریم تمامی دستگاه های عضو ستاد ملی ساماندهی جوانان باید در این زمینه 
همکاری کنند. مدیرکل ورزش و جوانان استان زنجان بر استفاده بهینه از ظرفیت ها و 
امکانات موجود دستگاه ها برای اجرای برنامه های شاد و ترویج فرهنگ ازدواج و تشکیل 

خانواده تاکید کرد.

معاون سیاسی استاندار زنجان در واکنش به آمار کاهشی طلاق در استان مطرح کرد؛

نباید دلخوش بود!
متاسفانه موضوع جوانان در جامعه مغفول واقع شده است. وجود حتی یک طلاق  در خانواده نگران کننده است چرا که خود مشکلاتی دارد

موج رسا/ مدیرکل ارتباطات استان زنجان با بیان اینکه امسال حدود ۹۳ روستا 
در استان تحت پوشش پروژه های توسعه زیرساخت های ارتباطی هستند، گفت: 
این پروژه ها با هدف بهبود کیفیت خدمات ارتباطی و رفع مشکلات دسترسی به 
اینترنت انجام می شود.فرزاد توکلی به تشریح روند پروژه های توسعه زیرساخت های 
ارتباطی در استان پرداخت و به جزئیات چالش های پیش روی این پروژه ها را 
اشاره و اظهار کرد: یکی از مهم ترین بخش های این پروژه ها، به ساخت دکل ها 
و زیرساخت های ارتباطی مربوط می شود که در عین حال هزینه های زیادی را 

به دنبال دارد.
وی با اشاره به هزینه های سنگین پروژه ها عنوان کرد: در نظر داریم که بخشی 
از اعتبار این پروژه ها به دکل ها و زیرساخت های ارتباطی اختصاص یابد و بخش 
عمده ای نیز به راه  ها و زیرساخت های دسترسی تعلق خواهد گرفت. علاوه بر این، 
یک میلیارد تومان نیز برای تأمین برق و امکانات مورد نیاز در نظر گرفته ایم. این 
اقدامات در راستای رفع مشکلات ارتباطی و بهبود کیفیت خدمات است، اما اجرای 

آن ها با چالش های خاص خود همراه است.
برخی  در  برق  تأمین  زنجان در خصوص چالش های  استان  ارتباطات  مدیرکل 
مناطق دورافتاده و صعب العبور استان نیز گفت: برخی از مناطق تحت پوشش 
این پروژه ها، از نظر جغرافیایی در شرایط خاصی قرار دارند و ایجاد زیرساخت های 
ارتباطی و برق رسانی به این مناطق به ویژه در نقاطی که به برق دسترسی ندارند، 
کار بسیار دشواری است. برای نمونه، برای تأمین برق در برخی روستاها که در 
ارتفاعات و نقاط دور افتاده قرار دارند، هزینه ها می تواند به بیش از 6 میلیارد تومان 
برسد و این باعث چالش در اجرای پروژه ها می شود که این مشکل با تعامل باید 

حل شود.
وی در ادامه با اشاره به چالش های مالی موجود، تأکید کرد که روند اجرایی پروژه ها 
ممکن است با تأخیرهایی مواجه شود ادامه داد:  هزینه های بالا، مشکلاتی برای 
اجرای پروژه ها ایجاد کرده است. در برخی موارد، ما مجبوریم با افزایش منابع مالی 
و اصلاح برنامه ریزی ها، پروژه ها را پیش ببریم. البته این اقدامات نیاز به هماهنگی 

و تعامل با سایر نهادها و دستگاه ها دارد.
توکلی همچنین بیان کرد: اگرچه برخی از پروژه ها با تأخیر در دست اجرا هستند، 
اما سازمان و شرکت های مرتبط در حال انجام اقداماتی برای حل این مشکلات 
هستند و در حال حاضر ما در حال پیشبرد پروژه ها با همکاری با شرکت های توزیع 
برق و سایر نهادهای دولتی هستیم، اما هزینه های بالا و شرایط جغرافیایی خاص 

برخی مناطق ممکن است باعث شود که پروژه ها با چالش هایی مواجه شوند.
وی در ادامه افزود: برای مثال، طرح هایی که در ابتدا با برآورد هزینه های بالا مواجه 
بودند، اکنون ممکن است تنها یک سوم از آن ها قابل اجرا باشد. این در حالی است 
که برخی از این طرح ها نیازمند تعامل بیشتر و دقت در نظارت هستند تا هزینه ها 

کاهش یابد و پروژه ها به مراحل اجرایی برسند.
مدیرکل ارتباطات استان زنجان در ادامه در مورد وضعیت پروژه ها در سطح ملی، 
استان هایی که در  به ویژه  استان ها،  اقتصادی و فنی در برخی  گفت: مشکلات 
شرایط سخت تری از نظر دسترسی به منابع و زیرساخت ها قرار دارند، موجب 
تأخیر در اجرای پروژه ها شده است. این مشکلات باعث می شود که روند توسعه 

زیرساخت های ارتباطی در این مناطق با چالش های جدی مواجه شود.
وی به پروژه های آتی اشاره کرد و گفت: در سال جاری ۹۳ روستا در دستور کار 
توسعه زیرساخت های ارتباطی قرار دارند که 7۵ روستا بهبود کیفیت بوده و در 
۱8 روستا پوشش جدید ایجاد می شود. توکلی عنوان کرد: با انجام این پروژه ها، 
مشکلات ارتباطی این مناطق برطرف خواهد شد. با این حال، برخی روستاها هنوز 
به اینترنت ندارند و نیاز به توجه ویژه دارند. وی تأکید کرد: با وجود تمام چالش ها 
و محدودیت ها، روند پیشرفت پروژه ها ادامه دارد و تیم های اجرایی در تلاشند تا 
زیرساخت های ارتباطی را در سراسر استان بهبود بخشند.  مدیرکل ارتباطات استان 
زنجان با ابراز امیدواری گفت: امیدواریم با تأمین منابع مالی مناسب و همکاری با 
سایر دستگاه های اجرایی، مشکلات موجود حل شده و خدمات ارتباطی به مردم 

در مناطق دورافتاده و روستاها ارائه شود.
وی در پایان صحبت های خود از اهمیت توجه به پروژه های زیرساختی در سطح 
ملی و همکاری بین دستگاهی برای تسریع در روند توسعه زیرساخت های ارتباطی 
و  روستایی  مناطق  در  به ویژه  پروژه ها  این  کرد:  خاطرنشان  و  تاکید  کشور  در 

صعب العبور از اهمیت ویژه ای برخوردار است.

فرمانده انتظامی شهرستان زنجان :
طرح هجرت با قوت در زنجان اجرا می شود

مدیرکل ارتباطات زنجان خبر داد:
بهبود وضعیت اینترنت در ۹۳ روستای زنجان

مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان زنجان :
بالگرد نیمه سنگین هلال احمر زنجان 

در انتظار آشیانه است 

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

اتباع خارجی  از دستگیری  زنجان  انتظامی شهرستان  فرمانده  زنجان/   صدای 
غیرمجاز که بصورت غیرقانونی وارد شهرستان زنجان شده بودند خبر داد .

سرهنگ محمد مهدیخانی بیان داشت: در راستای اجرای طرح هجرت و برخورد با 
ورود اتباع غیرمجاز و غیر قانونی موضوع دستگیری در دستور کار عوامل انتظامی 
شهرستان زنجان قرار گرفت. وی در ادامه افزود: در این خصوص عوامل یگان امداد  
با اشراف پیرامونی توانستند تعدادی اتباع غیرمجاز را در ۴8 ساعت گذشته از سطح 
شهرستان جمع آوری کنند. این مقام انتظامی تصریح کرد: در جهت ساماندهی 
اتباع غیر مجاز افراد جمع آوری شده طی هماهنگی بعمل آمده  جهت استرداد 
به کشور خودشان تحویل کمپ استان البرز  شدند. فرمانده انتظامی شهرستان 
زنجان از مشارکت و همکاری شهروندان با پلیس تقدیر و تشکر کرد و در پایان از 
شهروندان درخواست کرد:در صورت مشاهده هرگونه موارد مشکوک و به کارگیری 

اتباع غیر مجاز موضوع را به پلیس اطلاع دهند.

صدای زنجان/ مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان زنجان گفت: بالگرد نیمه 
سنگین MI 1۷ هلال احمر این استان زنجان در انتظار آشیانه است. 

حکمت اله هاشمی در جریان بازدید از حوزه امداد و نجات افزود:  استقرار بالگرد 
نیمه سنگین MI 1۷  با هدف پوشش عملیات های امداد و نجات  است. 

وی تاکید کرد:  این توان و قدرت را داریم با استقرار این بالگرد معین منطقه 
شمالغرب کشور در ارائه خدمات امدادی باشیم. مدیر عامل جمعیت هلال احمر 
استان زنجان گفت: احداث آشیانه برای این بالگرد نیازمند اعتبار 300 میلیارد ریال 
است که همکاری و تلاش مسئولان استانی را می طلبد.  هاشمی اظهارداشت:  در 
حال حاضر این بالگرد در فرودگاه زنجان به صورت دائم و بدون آشیانه مستقر می 
باشد. گفتنی است، مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان زنجان در این بازدید از 
توان عملیاتی و لجستیکی حوزه امداد و نجات، اعم از ادوات و تجهیزات، انبارهای 
امدادی و مراکز تیم های واکنش سریع، آنست)سگ های تجسس(، امداد هوایی 
و مرکز کنترل هماهنگی عملیات) EOC( بازدید و در پایان نشست تخصصی به 
منظور اجرای مانور تمام عیار به مناسبت هفته هلال احمر با پرسنل این حوزه 

تشکیل شد.
ایلنا/ »مهدی کرباسی زاده« رئیس بخش انجماد خون و گروه های خونی نادر سازمان 
نادر که تاکنون در کشور شناسایی  ایران درباره ی تعداد گروه های خونی  انتقال خون 
شده اند، گفت: تعداد خون های ذخیره در بانک خون های نادر، حدود ۳۵0 واحد است که 
این تعداد ترکیبی از گروه های خونی نادر و بسیار نادر است. البته این تعداد مربوط به ۳۵0 

نفر نیست، چرا که ممکن است برخی افراد چند بار خون اهدا کرده باشند. 
خونبرایدارایگروههایخونینادرچگونهتامینمیشود؟

وی در پاسخ به این سوال که سازمان انتقال خون در راستای تامین خون های نادر چگونه 
عمل می کند؟ افزود: در زمینه تامین خون برای گروه های خونی نادر دو حالت وجود دارد: 
در حالت اول فرد به عنوان دارنده خون نادر از قبل شناسایی شده است که برای این افراد 
پزشک معالج از طریق پایگاه انتقال خون استان ها درخواست می دهد و بسته به تعداد 
مورد نیاز و موجودی که داریم، برای آن ها آماده سازی خون انجام می شود.  او اضافه کرد: 
اما مشکل اصلی در حالت دوم، یعنی زمانی است که فردی برای جراحی کاندیدا شده و 
هیچ سابقه ای از دریافت خون ندارد. زمانی که بخواهند به چنین فردی خون تزریق کنند، 
آزمایشی به نام )CroSS MatCh( انجام می شود؛ یعنی در واقع خون دهنده و گیرنده را 
مقابل هم قرار می دهند و بررسی می کنند که آیا با یکدیگر تطابق دارند یا خیر؟ در برخی 
موارد، علی رغم اینکه گروه خونی اصلی مطابق است )یعنی سیستم aBo(، اما آزمایش 
نشان می دهد که هیچ خونی از نظر ایمنی قابل تطابق نیست.  کرباسی زاده ادامه داد: در 
این مواقع مشکوک می شوند که این خون، خون خاصی است. روال کار به این صورت است 
که یک نمونه به پایگاه انتقال خون استان مربوطه ارسال می شود و در آنجا بررسی انجام 
می گیرد. وقتی گروه خونی خاص فرد مشخص شد، با ما تماس می گیرند و ما اقدام به تهیه 
خون برای او می کنیم؛ یعنی فردی که به عنوان دارنده گروه خونی نادر شناسایی نشده، 
فرآیند طولانی تری را برای دریافت خون طی می کند. ابتدا باید گروه خونی نادر او تعیین 

و تأیید شود، سپس وارد فرآیند درخواست خون می شود. 
»گروهخونیبمبئی«اولینباردرکشورهندبیشتردیدهمیشود

درباره ی  ایران  انتقال خون  نادر سازمان  و گروه های خونی  انجماد خون  رئیس بخش 
وضعیت کشور ما نسبت به سایر کشورها به لحاظ دارا بودن گروه های خونی نادر توضیح 
داد: اولا باید گفت که برای خون های نادر یک تعریف واحد وجود ندارد؛ بلکه چندین گروه 
خونی هستند. حدود 47 سیستم گروه خونی وجود دارد که این سیستم ها متنوع هستند. 
به طور مثال گروه خونی aBo، خود به همراه تمام زیرمجموعه هایش یک سیستم 
محسوب می شود. برخی از این سیستم ها و آنتی ژن های زیرمجموعه آن ها در جامعه شیوع 

زیادی دارند، بنابراین گروه خونی نادر محسوب نمی شوند. 
او افزود: اما برخی دیگر نادرترند و میزان شیوع آن ها بستگی به ناحیه جغرافیایی دارد. برای 
مثال، خونی خاص به نام »بمبئی« وجود دارد که در استان خوزستان بیشتر دیده می شوند. 
این موضوع بستگی به منطقه جغرافیایی دارد. لذا باید بگویم که وضعیت گروه های نادر 
خونی کشور بسته به استان و منطقه متفاوت است، اما تقریباً تمام گروه های خونی که در 
سایر کشورها یافت می شوند و در ایران با آمار خاص خود نیز وجود دارد. به طور مثال گروه 
خونی بمبئی، در کشور هند بیشتر دیده می شود چرا که اولین بار در آنجا شناسایی شده 
است. اما در کشورهای اروپایی و همچنین ایران، حدوداً از هر یک میلیون نفر، یک نفر 

دارای این گروه خونی است. بنابراین بستگی به ناحیه جغرافیایی دارد. 
شناسایی۶۲نفردرکشورباگروهخونیبمبئی

کرباسی زاده با اشاره به آمار گروه خونی بمبئی در کشور گفت: در حال حاضر 6۲ نفر در 
کشور گروه خونی بمبئی را دارا هستند. از این تعداد همه آن ها نمی توانند خون اهدا کنند. 
برخی از آن ها نه تنها نمی توانند خون اهدا کنند، بلکه به دلیل شرایط سنی یا بیماری هایی 
که دارند خودشان گیرنده هستند. از گروه خونی بمبئی حدود ۵0 تا 60 واحد خون منجمد 

در اختیار داریم که در صورت نیاز می توانیم آماده سازی و ارائه کنیم. 
به گفته او گروه خونی بمبئی بیشتر در استان های جنوبی کشور شامل خوزستان، سیستان 
و بلوچستان و بوشهر دیده شده است. اگرچه در استان های فارس، گیلان، مازندران و تهران 

نیز مواردی از این گروه خونی شناسایی شده اند.
او علت شیوع یک گروه خونی خاص در برخی مناطق را چنین عنوان کرد: عوامل زیادی 
در تکثیر گروه خونی خاص مانند بمبئی در یک منطقه مشخص، نقش دارند. از جمله 
ویژگی های ژنتیکی، جغرافیایی و حتی برخی عادات اجتماعی مانند ازدواج های قومی که 

باعث تکثیر ژن خاص آن گروه خونی در آن منطقه می شود. 
علتتولدباگروههایخونینادرچیست؟

وی در پاسخ به این سوال که علت تولد با گروه های خونی نادر چیست؟ بیان کرد: گروه 
خونی چیزی نیست جز رشته های پروتئینی که روی سطح گلبول های قرمز وجود دارد. در 

واقع، ساختار کلی بدن انسان از پروتئین ها تشکیل شده است و این پروتئین ها که آنتی ژن 
نامیده می شوند، از ژن هایی می آیند که ما از پدر و مادرمان به ارث می بریم. بنابراین، گروه 
خونی نادر چیز خاصی نیست؛ نه بیماری محسوب می شود و نه ویژگی عجیب. بلکه مانند 

رنگ چشم یا پوست، یک ویژگی ژنتیکی است که از والدین به ارث می رسد. 
یکدریکمیلیوننفردرایران،دارایگروهخونیبمبئیهستند

او ادامه داد: اما برخی از این آنتی ژن ها در جامعه کمتر دیده می شوند. هرچه یک آنتی ژن 
کمتر در جمعیت وجود داشته باشد، احتمال داشتن آن گروه خونی کمتر می شود و در 
نتیجه اصطلاح »نادر« به آن اطلاق می شود. از نظر تعریف نیز اگر یک گروه خونی در کمتر 
از یک نفر در هر ۵ هزار نفر یافت شود، به آن نادر می گویند. اگر در کمتر از یک نفر در ۱0 
هزار نفر باشد، بسیار نادر نامیده می شود. به طور مثال در هند از هر ۱0 هزار نفر، یک نفر 

گروه خونی بمبئی را دارد، اما در ایران حدوداً یک در یک میلیون است. 
درهرششمیلیوننفر،فقطیکنفردارایگروهخونیطلاییاست

رئیس بخش انجماد خون و گروه های خونی نادر سازمان انتقال خون ایران درباره گروه 
خونی طلایی اظهار کرد: گروه خونی دیگری نیز وجود دارد به نام rh-NuLL که اصلًا فاقد 
سیستم گروه خونی rh است. این گروه خونی بسیار نادر است؛ در هر شش میلیون نفر، 

فقط یک نفر این گروه خونی را دارد. به آن، اصطلاحاً گروه خونی طلایی گفته می شود. 
10نفردرکشورماباگروهخونیطلاییشناساییشدهاند

وی تصریح کرد: تاکنون ۱0 نفر در کشور ما با گروه خونی طلایی شناسایی شده اند. موارد 
شناسایی شده با این گروه خونی در استان های سیستان و بلوچستان، قزوین، خوزستان و 
تهران بوده اند که ممکن است بیش از این تعداد نیز در کشور وجود داشته باشند که هنوز 
شناسایی نشده اند. همچنین از این گروه خونی چند واحد به صورت منجمد در اختیار 
داریم که در صورت نیاز می توانیم برایشان آماده سازی و ارسال کنیم.  کرباسی زاده علت 
نام گذاری گروه خونی طلایی را چنین بیان کرد: از آن جا که یافتن این گروه خونی بسیار 
دشوار است و در موارد اضطراری اهمیت بالایی پیدا می کند، به آن طلایی گفته اند. اما این 

بداین معنی نیست که این گروه خونی ارزش بالاتری داشته باشد.

شرق/  اخاذی، مفهومی قدیمی اما با چهره هایی مدرن، در قرن بیست ویکم به یکی از 
دغدغه های جدی افراد، شرکت ها و حتی دولت ها تبدیل شده است. پیشرفت فناوری، 
گسترش فضای دیجیتال و افزایش وابستگی به ارتباطات آنلاین، بسترهای جدیدی برای 
سوءاستفاده فراهم کرده اند. اخاذی  دیگر صرفا به تهدیدهای فیزیکی یا باج گیری کلاسیک 
حملات  شخصی،  اطلاعات  افشای  به  تهدید  سایبری،  اخاذی  بلکه  نمی شود،  محدود 

باج افزاری تا فشارهای رسانه ای همه در شمار الگوهای نوین این پدیده هستند.
1-مدیریتهوشمندانهحضورآنلاین

در دنیای امروز، بیشتر اخاذی ها از اطلاعاتی آغاز می شود که خود ما بی محابا در اختیار 
دیگران قرار می دهیم. اطلاعاتی که در شبکه های اجتماعی به اشتراک گذاشته می شوند 
- از موقعیت جغرافیایی تا عکس های شخصی، جزئیات روابط خانوادگی یا حتی وضعیت 
مالی - می توانند به دستاویزی برای اخاذی تبدیل شوند. بنابراین نخستین خط دفاعی در 
برابر اخاذی، هوشیاری در مدیریت حضور آنلاین است. تنظیمات حریم خصوصی باید به  
طور منظم بازبینی شوند و کاربران باید بدانند که هر پسُت عمومی می تواند پیامدهای 
خصوصی به  بار آورد. آموزش عمومی درباره  شیوه  حفاظت از داده های شخصی باید در 

سطح مدارس، دانشگاه ها و سازمان ها فراگیر شود.
۲-تقویتزیرساختهایامنیتسایبری

در بسیاری از موارد، اخاذی سایبری از طریق نفوذ به سیستم ها یا شبکه های محافظت نشده 
انجام می شود. مجرمان سایبری با دسترسی به اطلاعات حساس، فایل های شخصی یا 

داده های مالی، اقدام به تهدید و اخاذی می کنند.
راهبرد مؤثر در این زمینه، تقویت مستمر تدابیر امنیتی دیجیتال است. استفاده از رمزهای 
عبور قوی و غیرتکراری، فعال سازی احراز هویت دو مرحله ای، رمزگذاری اطلاعات حساس، 
نصب آنتی ویروس های معتبر و به روزرسانی مداوم سیستم ها از اقدامات ضروری در برابر 

نفوذ و حمله است.
3-مستندسازیوشناساییباجگیر

هرگونه اقدام باج خواهان، چه در فضای واقعی و چه مجازی، باید به درستی مستندسازی 
شود. ضبط مکالمات، ثبت ایمیل ها، پیام ها یا اسکرین شات های تهدید، می تواند بعدها در 

پیگیری های حقوقی یا گزارش به پلیس مفید باشد.
در موارد جدی، مشورت با متخصصان امنیت سایبری یا کارآگاهان خصوصی نیز توصیه 
می شود. شناسایی هویت باج گیر، شیوه های ارتباط او و الگوی تهدید، گامی مهم برای توقف 

چرخه باج خواهی است.

۴-امنیتفیزیکیودیجیتالیبهصورتترکیبی
اخاذی فقط دیجیتال نیست، گاهی ترکیبی از تهدیدهای فیزیکی و سایبری به  کار می رود؛ 
برای مثال حمله به خانه یا محل کار همراه با تهدید به انتشار تصاویر یا اطلاعات شخصی. 

در این موارد، تلفیق تدابیر امنیتی فیزیکی با ابزارهای دیجیتال می تواند بازدارنده باشد.
نصب دوربین، تقویت درها و پنجره ها، مراقبت از ابزارهای شخصی و استفاده از نرم افزارهای 

محافظت از فایل ها، همگی بخشی از این راهبرد چندلایه اند.
5-استفادهازظرفیتهایقانونی

چه  فیزیکی،  تهدید  قالب  در  چه  می شود؛  محسوب  جرم  اخاذی  کشورها،  بیشتر  در 
باج گیری رسانه ای یا سایبری. اما قربانیان، به ویژه در حوزه سایبری، اغلب مسیرهای قانونی 

را نمی شناسند یا آنها را بی فایده می دانند.
مشاوره حقوقی تخصصی می تواند به قربانی کمک کند تا شکایت مؤثر، مستدل و قابل 
پیگیری تنظیم کند. اطلاع از قوانین محلی و بین المللی  و همچنین پشتیبانی نهادهای 

انتظامی، می تواند از تداوم اخاذی جلوگیری کند.
۶-داشتنبرنامهمدیریتبحران

در شرایطی که اخاذی به مرحله  اجرا می رسد )مانند افشای داده ها یا پخش محتوا(، نبود 
یک برنامه  مدیریت بحران می تواند به آسیب های گسترده منجر شود. شرکت ها، سازمان ها 
و حتی افراد مشهور باید از پیش برای چنین سناریوهایی برنامه داشته باشند. این برنامه 
شامل نحوه  واکنش به افکار عمومی، تعامل با رسانه ها، اطلاع رسانی به کارکنان یا خانواده و 
چگونگی بازسازی اعتماد و اعتبار است. نمونه ای موفق از این استراتژی، جف بزوس، مدیر 

آمازون است که به جای تسلیم شدن، خود به افشاگری علیه باج گیران پرداخت.
7-همکاریمنطقهایوبینالمللی

بسیاری از اخاذی ها، به ویژه از نوع سایبری، به دست شبکه هایی انجام می شود که در 
کشور دیگری مستقر هستند. این یعنی قربانی فقط با ابزار قانونی داخلی نمی تواند کاری 
از پیش ببرد. اینجاست که همکاری بین المللی اهمیت می یابد. نهادهای نظارتی، پلیس 
بین الملل و پلتفرم های مشترک می توانند رد باج خواهان را در کشورهای مختلف پیگیری 
کنند. کشورهایی که به پیمان های همکاری امنیت سایبری پیوسته اند، در این حوزه دست 

بازتری دارند.
۸-آموزشوفرهنگسازی

پیشگیری بهتر از درمان است. این اصل در حوزه مقابله با اخاذی سایبری نیز صدق 
می کند. آگاهی بخشی عمومی درباره  انواع اخاذی، روش های شناسایی و نحوه  برخورد با 

آن، باید در اولویت سیاست گذاری اجتماعی باشد.
برگزاری کارگاه های آموزشی در محیط های دانشگاهی، مدارس، محیط های اداری و حتی 

فضاهای مجازی، می تواند تأثیر چشمگیری در کاهش آسیب پذیری ایجاد کند.
9-اصلاحوروزآمدسازیقوانین

اخاذی در شکل های نوین، معمولا در خلأهای قانونی رشد می کند. قوانینی که برای 
تهدیدهای فیزیکی و مستقیم تنظیم شده اند، گاه پاسخ گوی باج گیری دیجیتال، رسانه ای 
یا ترکیبی نیستند؛ بنابراین بازنگری در قوانین کیفری و رسانه ای و گنجاندن جرم انگاری 
اخاذی دیجیتال، ضروری است. ایجاد قوانین صریح برای تهدید به انتشار اطلاعات یا 

سوءاستفاده از داده ها، یکی از محورهای کلیدی این بازنگری است.
10-استفادهازفناوریهایپیشرفته

الگوریتم های  نیز هست. هوش مصنوعی،  ابزار دفاع  بلکه  تهدید،  نه تنها عامل  فناوری 
یادگیری ماشین و سامانه های هشدار هوشمند، می توانند الگوهای اخاذی را شناسایی 

کرده و پیش از وقوع، به کاربران هشدار دهند.
برای مثال، در حوزه بانکداری، برخی از سامانه ها می توانند تشخیص دهند که فعالیت های 
کاربر با الگوی عادی او مطابقت ندارد و هشدار ارسال کنند. در فضای شبکه های اجتماعی 
را تشخیص  باج خواهانه  زبان  یا  تهدیدآمیز  پیام های  ابزارهایی طراحی شده اند که  نیز 

می دهند.
جمع بندی: اخاذی در قرن بیست ویکم چهره های تازه ای به خود گرفته و به  همان  نسبت، 
راهبردهای مقابله با آن نیز باید به روز، ترکیبی و پیشگیرانه باشد. مقاله حاضر به خوبی 
نشان می دهد که با ترکیب ابزارهای حقوقی، فنی، آموزشی و رفتاری می توان در برابر 
این پدیده ایستادگی کرد. آنچه ضروری است، عبور از انفعال و توسعه  فرهنگ افشاگری، 

مستندسازی، و ایستادگی عمومی و سازمانی در برابر فشارهای پنهان و آشکار است.

رئیس بخش انجماد خون و گروه های خونی نادر سازمان انتقال خون ایران؛

شناسایی ۱۰ نفر در کشور با »گروه خونی طلایی« 

باج گیری در فضای مجازی؛ 

چگونه در برابر اخاذی سایبری بی دفاع نمانیم



77روز��چهار شنبه   ۳   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۳۵ ورزش

خبر آنلاین/ میثاق معمارزاده، دروازه بان سابق پرسپولیس، با نگاهی تند و صریح به 
مشکلات فنی این تیم، تاکید می کند که مقصر اصلی گل های دریافتی اخیر گندوز 
نیست، بلکه ضعف ساختاری در دفاع تیمی و ناهماهنگی در ضربات ایستگاهی است. 
او در گفت وگو با ما، از ناکارآمدی کادر فنی در رفع این ضعف ها گفته و نسخه ای صریح 
برای خروج پرسپولیس از بحران پیچیده صحبت کرده که در ادامه متن کامل این 

مصاحبه را می خوانیم؛
یکیازنقاطضعفهایپرسپولیسدراینفصلدریافتگلازروی

شروعمجددهاست،شمانقظهضعفتیمرادرچهمیدانید؟
پرسپولیس در چند بازی اخیر به ویژه در فاز دفاعی روی ضربات ایستگاهی مشکل 
دارد، مخصوصاً در نحوه استقرار بازیکنان در تیر اول. در چنین شرایطی نباید تنها 
دروازه بان را مقصر دانست. توپ وقتی از بین چند مدافع رد می شود و در تیر یک 
قرار می گیرد، مهار آن برای گلر بسیار سخت است. به نظر من گندوز به تنهایی مقصر 
نیست، بلکه باید به عملکرد تیم در دفاع ایستگاهی پرداخت. همچنین به نظر می رسد 
مربی دروازه بان های تیم، که از ترکیه آمده، نتوانسته ارتباط مؤثری با گندوز برقرار 
کند یا تأثیر فنی لازم را روی او بگذارد. البته روی گل دوم مقابل سپاهان، گندوز 
می توانست جای گیری بهتری داشته باشد و به توپ نزدیک تر باشد. ولی در کل، 
مشکل پرسپولیس فقط دروازه بان نیست، بلکه دفاع تیمی، یارگیری و حتی کمک 
نکردن هافبک ها در ضربات ایستگاهی باعث این مشکلات شده و این موضوع از زمان 

سرمربی قبلی هم ادامه داشته است.
قبلازکارتالهماینمشکلوجودداشتوسرمربیترکهمنتوانست

ایننقطهضعفرابرطرفکند
کاملًا درست است. وقتی شما در دفاع ایستگاهی هماهنگ نباشید این اتفاق رخ 
می دهد، در بعضی مواقع  باید فضا را ببندید و بعضی مواقع باید نفرات را بگیرید. 
من زمانی که در سایپا بودم با سیدجلال حسینی کاملًا هماهنگ بودیم؛ مثلًا قرار 
می گذاشتیم که تیر اول را سید بزند و من پشت سر او فضا را پوشش دهم. ولی حالا 
در پرسپولیس می بینیم سه بازیکن در تیر اول قرار می گیرند اما توپ از بین آن ها رد 
می شود و گل می شود. این یعنی نبود هماهنگی و ضعف در تمرینات. متأسفانه کارتال 
هم نتوانسته این مشکل را برطرف کند، در حالی که در دوره های قبلی مثل دوران 
برانکو یا یحیی این مشکلات کمتر دیده می شد. حتی به جرات می توان گفت تیم 

نسبت به دوران گاردیو هم هیچ پیشرفتی نداشته است.

تغییردروازهبانمیتوانداینمشکلرابرطرفکند؟
بی تردید گندوز ضعف هایی دارد، اما این طور نیست که تمام مشکلات پرسپولیس به 
او برگردد. پرسپولیس تیمی است که ساختار کلی اش دچار مشکل است. وقتی تیم 
نمی تواند حتی چهار پاس سالم به هم بدهد یا موقعیت خلق کند، طبیعی است که 
به راحتی در همان دقایق ابتدایی بازی خانگی، دو گل دریافت کند. این نشان دهنده 
ضعف در طراحی تیم، هماهنگی و ساختار کلی است. من فکر می کنم پرسپولیس باید 
در ترکیب بازیکنانش بازنگری جدی داشته باشد و شاید لازم باشد حدود ۱0 بازیکن 
از ترکیب فعلی کنار گذاشته شوند و استعدادهای جوان و پدیده های دیگر تیم ها جذب 

شوند تا یک تیم با انگیزه، پویا و قدرتمند ساخته شود.
درموردحواشیمدیریتواستعفایرضادرویشچهنظریدارید؟

به نظر من تصمیم درستی بود. وقتی یک مدیرعامل هیچ برنامه  مشخصی ندارد و 
نمی تواند مسیر روشنی برای باشگاه ترسیم کند، بهتر است که جای خود را به فردی 
با دیدگاه تازه و با برنامه بدهد. باشگاه بزرگی مثل پرسپولیس نیاز به مدیری دارد که 

پلن داشته باشد، نه مدیری که صرفاً دنبال گذران وقت باشد.
درموردگزینههایجانشینیکهاسمشانمطرحشدهچهنظریدارید؟

متأسفانه شنیده ام که قرار است یک مدیر بانکی به عنوان مدیرعامل جدید پرسپولیس 
انتخاب شود که به نظر من اصلًا انتخاب درستی نیست. پرسپولیس نیاز به یک مدیر 
ورزشی دارد، کسی که فوتبال را بشناسد و با شرایط باشگاه های بزرگ آشنا باشد. 
نمی خورد،  تیم  به درد  بازیکن  و کدام  است  بازیکن خوب  نداند کدام  مدیری که 
نمی تواند تصمیمات فوتبالی درستی بگیرد. نمونه موفقش را در دوران برانکو و یحیی 
دیدیم؛ تیم به این دلیل موفق بود که این دو مربی شناخت دقیق و عمیقی از فوتبال 
ایران داشتند. حالا دیگر دوره ای نیست که یک فرد غیرفوتبالی بیاید و از راه دور 
بازیکن انتخاب کند فقط چون پول دارد. در پرسپولیس، هیئت مدیره باید نقش تأمین 
مالی را داشته باشد، اما به هیچ وجه نباید در مسائل فنی دخالت کند. متأسفانه در 
گذشته دیدیم که برخی اطرافیان مدیرعامل در کار فنی تیم دخالت می کردند که اصلًا 

روند درستی نیست و به باشگاه آسیب می زند.

میثاق معمارزاده، دروازه بان سابق پرسپولیس؛

پرسپولیس باید ۱۰ بازیکنش را کنار بگذارد
موج رسا/ رئیس هیأت کاراته استان زنجان گفت: مسابقات قهرمانی کشور انتخابی تیم  
ملی رده های سنی پایه در اردبیل برگزار می شود، که از زنجان ۵8 کاراته کا شرکت 
می کنند. اکبر نوروزی با بیان اینکه مسابقات قهرمانی کشور انتخابی تیم  ملی رده های 
سنی پایه برگزار می شود، گفت: این مسابقات در سه بخش کمیته انفرادی، کاتا انفرادی 
و کاتا تیمی در دو بخش آقایان و بانوان از تاریخ 1۶ تا 2۵ اردیبهشت ماه به میزبانی 
استان اردبیل برگزار می شود. وی با اشاره به اهمیت این مسابقات برای شناسایی 
استعدادهای ورزشی و انتخاب نفرات برتر برای تیم ملی افزود: از استان زنجان در 
رده سنی نوجوانان و جوانان دختر 2۵ بازیکن، در رده سنی نوجوانان و جوانان پسر 
1۹ بازیکن و در رده سنی امید زیر 21 سال 1۴ بازیکن به این دوره از مسابقات اعزام 
می کنیم. رئیس هیأت کاراته استان زنجان با اشاره به اینکه منتخبان این مسابقات قرار 
است به قهرمانی آسیا اعزام شوند، تصریح کرد: این فرصت بسیار خوبی برای ورزشکاران 

ماست تا توانمندی های خود را در سطح بالاتری نمایش دهند.
وی همچنین به کادر فنی این تیم اشاره کرد و ادامه داد: مربیان بخش آقایان شامل 
ایرج زرین، مهدی رستمی، شهاب سلطانی و حسن کریمی هستند که با تجربه و دانش 
خود به آماده سازی ورزشکاران کمک می کنند. همچنین در بخش بانوان نیز سیده 
صبا موسوی، الهام حمزه تبار و لیلا جعفری به عنوان داور در این مسابقات حضور دارند.

مهر/ سخنگوی فدراسیون دوومیدانی گفت: نتایج به دست آمده در رقابت های قهرمانی 
آسیا برای ما قابل قبول است چرا که این تیم سالها و در دوره سرپرستی رها شده بود 
و ما فرصت کوتاهی برای آماده سازی داشتیم. هادی سپهرزاد، عضو هیئت اجرایی 
فدراسیون دوومیدانی درباره چهارمین دوره رقابت های بین المللی جام امام رضا )ع( 
گفت: این رقابت ها طی روزهای ۵ و ۶ اردیبهشت در بخش مردان و به میزبانی ورزشگاه 
امام رضا )ع( مشهد برگزار خواهد شد. تیم های منتخب فدراسیون، استان ها و تیم 
منتخب جوانان ایران در این رویداد حضور خواهند داشت و تاکنون 10 کشور نیز 
آمادگی خود را اعلام کرده اند. وی در ادامه افزود: کشورهایی همچون عراق، پاکستان، 
ترکیه، ارمنستان، بحرین )با یک ورزشکار(، افغانستان و چند کشور دیگر اعلام آمادگی 
کرده اند. حضور ورزشکاران مطرح بین المللی، از جمله رکوردداران المپیک پاریس نیز 
مطرح شده اما اطلاعات دقیق در این خصوص هنوز به طور رسمی در اختیار ما قرار 

نگرفته است و منوط به حضور نهایی آن ها در روز مسابقات است.
حذفبرخیموادازتقویممسابقات

سپهرزاد در پاسخ به پرسشی درباره غیبت برخی رشته ها همچون ده هزار متر، ده گانه 
و پرش با نیزه اظهار کرد: بعضی از این رشته ها در سال های اخیر شرکت کننده کمی 
داشته اند. همچنین در مسابقات بین المللی مشابه، مانند لیگ جهانی، همه رشته ها 
برگزار نمی شوند. از طرفی زمان برگزاری مسابقات نیز کوتاه شده و در یک بازه دو تا 
سه ساعته در هر روز اجرا می شود، برخلاف گذشته که در دو نوبت صبح و عصر برگزار 

می شد. به همین دلیل تنها برخی رشته ها انتخاب شده اند.
وضعیتتیمایراندرجامامامرضا

وی در خصوص وضعیت تیم ایران در این رقابت ها گفت: تیم ملی به طور رسمی برای 
این رقابت ها تشکیل نشده و ورزشکاران در قالب تیم های منتخب شرکت می کنند. این 
مسابقات یکی از اصلی ترین مراحل انتخابی برای تیم ملی مردان محسوب می شود. 
اردو تمرین می کنند.  از  برخی ورزشکاران داخل اردو هستند و برخی دیگر خارج 
تلاش همه آن ها بر این است که خود را برای مسابقات بزرگ تر از جمله قهرمانی 

آسیا آماده کنند.
تحلیل عملکرد تیم نوجوانان در قهرمانی آسیا

سخنگوی فدراسیون دوومیدانی درباره عملکرد تیم نوجوانان در مسابقات قهرمانی 
آسیا نیز گفت: کسب سه مدال در این دوره نسبت به دوره گذشته کاهش محسوسی 
داشته است. دلیل اصلی آن هم نبود برنامه ریزی در دوران سرپرستی فدراسیون و عدم 
برگزاری اردوهای آماده سازی بود. ما تنها در مدت کوتاهی موفق شدیم با کمک کمیته 
پایه، تیمی را آماده کنیم. وی افزود: لاذم به ذکر است در مسابقات کویت تیم های ژاپن 
و کره حضور نداشتند. در این رقابت ها 1۹ مدال طلا به تیم چین رسید، پیش بینی ما 
۵ تا ۶ مدال بود که به سه مدال رسیدیم. با این حال، چند مقام چهارمی هم داشتیم 

که بعضی از آن ها به شدت به کسب مدال نزدیک بودند.

ایرنا/  دارنده مدال طلای پیکارهای دسته فوق سنگین وزنه برداری جهان به تشریح 
آخرین شرایط و مصدومیت خود پرداخت.

علیرضا یوسفی  در خصوص شرایط خود اظهار داشت: خدا را شکر شرایط بسیار خوبی 
دارم. باید از پزشک معالجم تشکر کنم. در مدتی که جراحی کردم حتی تمرینات 
سبک را ادامه دادم و اکنون می توانم با پای جراحی شده نیز وزنه سبک بزنم. روند 
درمانم به خوبی پیش می رود. وی این را هم گفت: با توجه به مشاوره های پزشکی و 
تمرینات سبکی که داشتم هم اکنون یک ماه از برنامه درمان جلو هستم و منتظر پایان 

دوره نقاهت هستم. امیدوارم هر چه زودتر به عرصه رقابت برگردم.
یوسفی که با مهار وزنه 2۶2 کیلوگرم خود را به عنوان یکی از پدیده های نوظهور 
جهان معرفی کرد این را هم افزود: درست است که روند درمانم به خوبی پیش می رود 
اما باید احتیاط لازم را برای بازگشت به تخته داشته باشم. برای بازگشت عجله ای 
ندارم زیرا مصدومیت مجدد می تواند ماه ها من را از تمرین محروم کند. تلاش دارم 
که به اردوهای تیم ملی برای مسابقات جهانی 202۵ نروژ برسم اما باید منتظر نظر 

پزشکان نیز باشم.
دارنده نشان طلای جوانان جهان در خصوص احتمال حضور وی در رقابت های جهانی 
نیز گفت: برای حضور در رقابت های جهان باید ابتدا شرایط تمرینی داشته باشم و 
به سطح آمادگی لازم برسم و در ادامه مربیان نیز نظر مثبت روی من داشته باشند. 
رقابت در فوق سنگین ایران بسیار بالا است و من نیز تلاش دارم تا در جمع ملی پوشان 
باشم. اگر نتوانم در جهانی حضور پیدا کنم اتفاقی رخ نخواهد داد بلکه خودم را برای 
بازی های آسیایی 202۶ ناگویا آماده می کنم. چرا بعد از هر درخشش علیرضا یوسفی 
مصدوم می شود؟ تالاخادزه ایران در پاسخ به این سئوال گفت: من در وزنه برداری و 
شرایط سخت تمام قدرتم را بر روی مهار وزنه می گذارم. در مسابقات قهرمانی سال 
2023 آسیا در جینجو کره جنوبی این کار را کردم و از ناحیه آرنج مصدوم شدم و در 

جهانی 202۴ بحرین نیز پایم مصدوم شد.

رئیس هیأت کاراته زنجان عنوان کرد:

اعزام 5۸ کاراته کا زنجانی
 به مسابقات قهرمانی

واکنش فدراسیون دوومیدانی به نتایج 
ضعیف تیم نوجوانان در آسیا

دارنده مدال طلای پیکارهای دسته فوق سنگین وزنه برداری جهان :

یک ماه از برنامه درمانم جلو هستم

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

مهر/ انتصاب های اخیر کمیته ملی پارالمپیک نشان از گرایش این کمیته به سمت 
مدیرانی دارند که کوله باری از تجربه هستند اما برخی از آنها سن بازنشستگی را رد 

کرده اند و برخی هم تخصص لازم را ندارند
اخیراً انتصاب هایی در کمیته ملی پارالمپیک صورت گرفته که هر چند برخی از آنها 
تخصص لازم در مسئولیت های ارائه شده را ندارند اما جمع شدن این مدیران باتجربه 

در ورزش پارالمپیک بیم و امیدهایی را ایجاد کرده است.
در این میان برخی از این انتصاب ها تا حدی مغایر با اهداف و انگیزه های پارالمپیکی 
لازم برای بودن تخصصی کنار افراد خاص با نگاه منحصر به فرد؛ به خصوص که افراد 
حکم گرفته کسانی هستند که کمتر تجربه و سنخیتی برای کار با این افراد ویژه و به 

کارگیری درست قابلیت های بی نهایت آنها را دارند.
کفاشیانچندماهبعدازعدمتائیدصلاحیتبرایانتخاباتفوتبالوارد

کمیتهملیپارالمپیکشد
از جمله این افراد علی کفاشیان است که روز شنبه )۳0 فرودین( به عنوان مسئول 
بازنشسته  که  او  منصوب شد؛  پارادوومیدانی  رشته  ارتقا  و  توسعه  راهبردی  پروژه 
دوومیدانی است بعد از این رشته، مدیریت اجرایی در ورزش را با فوتبال ادامه داد و 
در نهایت هم به عنوان نایب رئیس فدراسیون فوتبال از ورزش کنار رفت، کفاشیان 
سال گذشته قصد بازگشت به عرصه مدیریت را داشت اما عدم تائید صلاحیتش مانع 

از ورود او به انتخابات فدراسیون فوتبال شد.
حالا کفاشیان با وجود سه دهه ریاست در دوومیدانی و فوتبال، مسئول توسعه و 
ارتقایی رشته ای در مجموعه پارالمپیک باشد که نیمی از مدال های کاروان ایران 
در بازی های پاراآسیایی و پارالمپیک به نام ورزشکارانش ثبت می شود و این یعنی 
اهمیت این مسئولیت اما کفاشیان که کمتر شناختی از ورزش جانبازان و توان یابان و 
پیچیدگی های کلاس بندی های آن دارد، باید دید چقدر می تواند در به نتیجه رسیدن 
این مهم مؤثر باشد. با این حال او یک دوومیدانی کار متخصص است و باید دید در 

حوزه جانبازان و توان یابان هم می تواند از تجربه اش استفاده کند یا نه.

حمید علی صمیمی در شرایطی دبیرکل کمیته پارالمپیک شد که در 
فدراسیون جانبازان دوره موفقی نداشت و بعد از ۲۱ ماه استعفا داد

این داستان از سه ماه پیش با انتصاب حمید علی صمیمی به عنوان دبیرکل کمیته 
ملی پارالمپیک آغاز شد، کسی که حضور ۲۱ ماهه اش در فدراسیون جانبازان و توان 
یابان با خاطره و تجربه خوشی همراه نشد و شاید به همین دلیل منجر به استعفا شد 
اما بعد از 6 سال به ورزش جانبازان و توان یابان بازگشت آنهم با گرفتن پست مهم و 
اجرایی دبیرکل که تجربه ای از آن نداشت. در ادامه این ماجرا هم محمدرضا داورزنی 
رئیس شورای فنی کمیته ملی پارالمپیک شد. کارنامه او در سال هایی که ریاست 
فدراسیون والیبال را بر عهده داشت و متصدی معاونت ورزش قهرمانی و حرفه ای بود، 
در بخش هایی قابل دفاع نیست، اعضای مجمع فدراسیون والیبال به این مهم کاملًا 
واقف بودند که در نشست ۳0 دی سال گذشته خود با پیشنهاد مطرح شده مبنی بر 
مطرح شدن بند پیشنهادی ریاست افتخاری او مخالفت کردند با این حال سه هفته 

بعد از این مخالفت، داورزنی در رأس شورای فنی پارالمپیک قرار گرفت.
محمدرضا داورزنی بعد از مخالفت مجمع والیبال برای ریاست افتخاری او 

وارد کمیته ملی پارالمپیک شد
علی رغبتی هم از جمله افرادی است که در کمیته ملی پارالمپیک حکم گرفت اما 
دور از انتظار و تعجب آور چون او مسئول پروژه توسعه و ارتقا پاراشنا شده است اما 
مشخص نیست با چه استدلال و توجیهی؛ رغبتی از مدیران میانه و همیشه در صحنه 
ورزش بوده است اما هیچ شناخت و تجربه ای از پاراشنا ندارد که حالا مسئول توسعه 

و ارتقای آن شده است.
رغبتی در حالی از وزارت ورزش وارد کمیته ملی پارالمپیک شد که پیش از او، سید 

محمد پولادگر و مریم کاظمی پور به عنوان معاونان وقت وزارت ورزش وارد مجمع 
این کمیته شدند و به عنوان نواب رئیس از اعضای آن رأی گرفتند. آنها امروز در 
وزارت ورزش به بن بست رسیده اند اما کماکان در کمیته ملی پارالمپیک حضور دارند.

علی رغبتی در شرایط مسئول توسعه و ارتقا پاراشنا شد که هیچ
 سررشته ای از این رشته ندارد

در این میان مهدی علی نژاد هم به عنوان نایب رئیس شورای فنی در کمیته ملی 
پارالمپیک حکم گرفته است. او بیش از دو دهه پیش فدراسیون پلمب شده ووشو بر 
اثر تخلفات فراوان را تحویل گرفت، با اتخاذ استراتژی مناسب از آن انزوا خارج کرد و 
با آغاز سیر صعودی و سرمایه گذاری روی رده های سنی پایه پله پله بالا آمد و اینگونه 
این رشته را به قهرمانی جهان رساند سپس بعد از ۱۳ سال ریاست متوالی آن را تحویل 
سرپرست داد و روی صندلی معاونت ورزش قهرمانی وزارت ورزش نشست. دوره سه 
ساله علی نژاد در وزارت ورزش هم به قدری قابل قبول بود که در نهایت گزینه پست 
مهم و تأثیرگذار کمیته ملی المپیک شد. البته او پیش از کمیته المپیک وارد کمیته 
پارالمپیک شد و با توجه به اجرایی بودن مسئولیتش )دبیر شورای فنی( و تجربه ای که 
در این زمینه دارد، کمتر نقدی به انتصابش وارد است اگرچه مشخص نیست با توجه 
به مشغله های کاری در حوزه المپیک، همکاری او با پارالمپیک ادامه پیدا می کند یا 
خیر. بنابراین به استثنای این مورد، سایر انتخاب های رئیس کمیته ملی پارالمپیک با 
نامشخص بودن استدلال و منطق پشت آن همراه است. انتظار می رفت به خصوص 
برای پست هایی مانند توسعه و ارتقا پاراشنا و پارادوومیدانی، از نیروهای کارکشته این 
رشته ها یا حداقل نیروهای جوان، مدبر و مبتکر استفاده شوند تا حضورشان ارتقای 

سطح پارالمپیک را موجب شود.

انتصاب مدیران باتجربه در کمیته پارالمپیک و »بیم و امید« برای آینده

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک سلطانیه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای بهنام یادگاری به شناسنامه شماره 47۵ کد ملی ۵8۹۹۳4۳۶72 صادره فرزند اسلامعلی 
۱- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۱07۱/۶۶ متر مربع پلاک شماره ۵۵۳ فرعی از ۶0 اصلی 2- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۳۶۹۳/۱۱ متر مربع پلاک شماره ۵۵2 فرعی از ۶0 اصلی ۳- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی 
کاداستری(( به مساحت ۶۳۵۳/۳ متر مربع پلاک شماره ۵۵۱ فرعی از ۶0 اصلی 4- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 802/4۹ متر مربع پلاک شماره ۵۵0 فرعی از ۶0 اصلی ۵- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 8۶27/2۱ متر 
مربع پلاک شماره ۵4۹ فرعی از ۶0 اصلی ۶-)) یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۵087/8۹ متر مربع پلاک شماره ۵48 فرعی از ۶0 اصلی 7- ششدانگ ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت 2782/2۶ متر مربع پلاک شماره ۵47 فرعی از ۶0 اصلی 
8-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 2۹۱۹/4 متر مربع پلاک شماره ۵4۶ فرعی از ۶0 اصلی ۹-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۹۱7۹ متر مربع پلاک شماره ۵4۵ فرعی از ۶0 اصلی۱0-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((

به مساحت 840۳.۳ متر مربع پلاک شماره ۵44 فرعی از ۶0 اصلی ۱۱ – ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۱۳08/27 متر مربع پلاک شماره ۵4۳ فرعی از ۶0 اصلی ۱2- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۳۵۱۱/۵4 متر مربع 
پلاک شماره 428 فرعی از ۶0 اصلی ۱۳- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۱۶۹۳۳.۹2 مترمربع پلاک شماره ۵42 فرعی از ۶0 اصلی ۱4- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۳4۵۳/۵2 متر مربع پلاک شماره ۵4۱ فرعی از ۶0 اصلی 
۱۵- ششدانگ ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۵7۶۹/28 متر مربع پلاک شماره ۵40 فرعی از ۶0 اصلی۱۶-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۶۶۹۱/۳2 متر مربع پلاک شماره ۵۳۹ فرعی از ۶0 اصلی ۱7- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی 
کاداستری(( به مساحت 8۹۳۱/4۵ متر مربع پلاک شماره ۵۳8 فرعی از ۶0 اصلی ۱8- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۳۶8۱/8۵ متر مربع پلاک شماره ۵۳7 فرعی از ۶0 اصلی ۱۹- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۳۳44/74 
متر مربع پلاک شماره ۵۳۶ فرعی از ۶0 اصلی 20- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۶۹20/۹۹ متر مربع پلاک شماره ۵۳۵ فرعی از ۶0 اصلی 2۱- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت 424۹/47 متر مربع پلاک شماره ۵۳4 فرعی 
از ۶0 اصلی 22- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 2۶۱47/۱7 متر مربع پلاک شماره ۵۳۳ فرعی از ۶0 اصلی 2۳- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۶۳۵2/۶4 متر مربع پلاک شماره ۶28 فرعی از ۶0 اصلی 24- ششدانگ))یک 
قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 4204/88 متر مربع پلاک شماره ۶27 فرعی از ۶0 اصلی خریداری از مالک آقای رسمی اسلامعلی یادگاری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.* تاریخ انتشار نوبت اول:۱404/0۱/۱۹* تاریخ انتشار نوبت دوم:۱404/02/0۳
حمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املاک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک سلطانیه 
تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای محمد حسنی به شناسنامه شماره 7 کد ملی ۵8۹۹8۳۳0۶8 صادره فرزند عبداله در ۱-))نسبت به سه 
دانگ از ششدانگ(())یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۱84۱8.۹ متر مربع پلاک شماره 78۹ فرعی از ۶۳ اصلی آقای نبی حسنی 
به شناسنامه شماره ۱2 کدملی ۵8۹۹8۵0280 صادره فرزند صفی اله در))نسبت به سه دانگ از ششدانگ(())یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( 
به مساحت ۱84۱8.۹ متر مربع پلاک شماره 78۹ فرعی از ۶۳ اصلی خریداری از مالک رسمی آقای محمد حسنی و صفی اله حسنی محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.* تاریخ انتشار نوبت اول:۱404/0۱/۱۹
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱404/02/0۳

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
سلطانیه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی طوعه حسینی سنبل آبادی به شناسنامه شماره ۳۳ کدملی ۵8۹۹8۵0۵۳۱ فرزند صفی اله 
در ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت 2۵28۵.۱7 متر مربع پلاک شماره ۵۱4 فرعی از ۶۳ اصلی خریداری از 
مالک رسمی آقای صفی اله حسنی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  

تاریخ انتشار نوبت اول:۱404/0۱/۱۹* تاریخ انتشار نوبت دوم:۱404/02/0۳
حمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املاکحمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املاک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                   آگهی تحدید حدود اختصاصی 
برابر رای شماره ۱40۳۶0۳2700۶004۱8۶ – ۱40۳/۱0/۱۶ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان طارم تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای سعید جعفری فرزند پرویز بشماره 
شناسنامه ۳0 صادره از طارم به شماره ملی ۵۳۹۹۹۶224۱ در ششدانگ یک قطعه زمین زراعی به مساحت 288/8۹ متر مربع از 
مالکیت رسمی یداله محمدی واقع در بخش هشت زنجان شهرستان طارم شهر آببر مفروز و مجزا از پلاک ۱4۶- اصلی را نموده است.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند در شهرها از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق آگهی در روستا به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نمایند .بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱404/0۱/۱8* تاریخ انتشار نوبت دوم :۱404/02/0۳

نظر به اینکه خانم شیما شرفی متقاضی پرونده سند مالکیت پلاک ۳82 فرعی از ۱۱۱- اصلی تقاضای صدور سند مالکیت یک قطعه باغ 
به مساحت ۳007/۵0 مترمربع واقع در بخش هشت زنجان شهرستان طارم قریه کهریز خرم آباد و سند مالکیت پلاک ۱۹۱۵ فرعی 
از ۱00 اصلی تقاضای صدور سند مالکیت یک قطعه زمین زراعی به مساحت 2۱2۳/۱4مترمربع واقع در بخش هشت زنجان شهرستان 
طارم شهر گیلوان را نموده است و با توجه به اینکه طبق محتویات پرونده ثبتی تحدید حدود اولیه پلاک اصلی فوق بعمل نیامده است. 
به استناد مواد ۱4 و ۱۵ قانون ثبت تحدید حدود ملکی ایشان در ساعت ۹ صبح روز پنجشنبه مورخه ۱404/02/2۵ با حضور نماینده 
و نقشه بردار ثبت طارم بعمل خواهد آمد مراتب ماده ۱4 قانون ثبت به مجاورین و صاحبان حقوق ارتفاقی اخطار میشود که در موعد 
مقرر در محل وقوع ملک حضور یابند و یا از ۳0 روز پس از تنظیم صورتمجلس تحدید حدود اعتراض خود را به این اداره ارسال نمایند.

تاریخ انتشار: ۱404/02/0۳
سید رضا شفیعی رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان طارم سید رضا شفیعی رئیس اداره ثبت اسنادو املاک شهرستان طارم 

سندکمپانی )کارخانه( وبرگ سبز یک دستگاه موتورسیکلت انژکتوری، سیستم: متین، 
 0199NDR220829 200، به رنگ مشکی، مدل ۱402، شماره موتور CC  :تیپ
شماره شاسی NDRHAXKEEPAB73632  شماره پلاک 482- 8۱2۵۵  به 

نام محمد محمدی مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی  مفقودی
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  024 -33336777
 024 -33336778
024 - 33332565

آب بر- خ امام ، جنب اداره آب شهرستان طارم -کیوسک مطبوعاتی  طارم2
32824730 - 024     نسیم اله اجاقلو نسیم زیتون

09100252161 

قیدار خیابان امام جنب فرهنگسرای اشراق کوچه بامداد پلاک 1 طبقه اول  خدابنده3
حبیب اله اسفندیاریکدپستی 4581813385 

  09192427318
02434228645

خیابان مطهری - روبروی کوچه مسجد جامع - نرسیده به کارواش ابهر  4
35273157-024        علی نظریتک نماینده روزنامه صدای زنجان 

09125427682

35526880-024تیمورکلانتریخرمدره - خیابان امام خمینی روبروی بانک مسکن- دکه مطبوعاتیخرمدره5
09127448865

ایران۸۸

وزیر ارتباطات :
امسال شاهد گشایش های دیگری

 در موضوع رفع فیلترینگ خواهیم بود

وزیر نیرو:

کل کشور در شرایط آبی مطلوبی قرار ندارد
مرکز آمار ایران اعلام کرد:

تورم فروردین ماه از ۳۳ درصد گذشت

محسن هاشمی:

کم کم صدای واحد از داخل ایران
 درباره مذاکرات به گوش می رسد

خبر 

کوتاه 

خبرنگاران جوان/ وزیر نیرو گفت:کل کشور در شرایط آبی مطلوبی قرار ندارد به 
طوری که ۱۵ استان  کشور مثل تهران و اصفهان در وضعیت نارنجی و بقیه در 
وضعیت زرد و خشکسالی قرار دارند و بر اساس گزارش های جهانی، منطقه ما در 

آستانه ورود به شرایط آبی دشوار تر است.
عباس علی آبادی در نشست با اعضای کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی 
مجلس شورای اسلامی گفت: ورودی آب به مخازن سد های کشور از ابتدای سال 
جاری تا ۳0 فروردین، ۳7 درصد نسبت به پارسال کاهش یافته و خروجی آب 
در همین بازه زمانی به میزان ۱0 درصد جهت تامین آب و برق در فصل تابستان 

کاهش یافته و مدیریت شده است.
وی با بیان اینکه با این وجود حجم آب موجود در مخازن سد های کشور در حال 
حاضر ۱7 درصد نسبت به سال گذشته کاهش یافته است، ادامه داد: کل موجودی 

و پرشدگی سد های کشور روی عدد ۵۱ درصد قرار گرفته است.
علی آبادی یادآور شد: در شرایط اقلیمی حاضر و میزان بارندگی های ثبت شده باید 
گفت که کل کشور در شرایط آبی مطلوبی قرار ندارد به طوری که همه استان های 
کشور مانند هرمزگان، سیستان و بلوچستان، بوشهر، خوزستان، کهگیلویه و بویر 
احمد، فارس، یزد، کرمان، خراسان شمالی، خراسان جنوبی، تهران، اصفهان، البرز، 
چهارمحال و بختیاری و ایلام در وضعیت نارنجی و سایر استان ها در وضعیت 
زرد و خشکسالی هستند که نشان از نگرانی جدی بوده و انتظار است کمیسیون 

کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی به این موضوع بپردازد.
وزیر نیرو بیان کرد: بر اساس گزارش های منتشر شده جهانی، منطقه ما در آستانه 

ورود به یک شرایط آبی دشوارتراز حال حاضر است.
وی در ادامه با درنظر گرفتن اهمیت مدیریت منابع آب زیرزمینی در شرایط حاضر 
و لزوم پیشبرد مدیریت توامان آب و برق چاه های کشاورزی، خواستار بحث و 
بررسی این موضوع توسط نمایندگان وزارت نیرو و اعضای کمیسیون کشاورزی 

مجلس و در نهایت ایجاد یک اتفاق نظر در این رابطه شد.
وزیر نیرو تاکید کرد: طبق دستورالعمل ابلاغی به دیسپاچینگ، برق چاه های 
کشاورزی به هیچ عنوان قطع نمی شود مگر اینکه برداشت آنها از پروانه بهره برداری 

عدول کند.
علی آبادی یادآور شد: از طریق برق است که برداشت آب از چاه های کشاورزی 
کنترل می شود و به عبارتی برق آنها وقتی قطع می شود که برداشت از پروانه 
بهره برداری بیشتر باشد، دراین بین در حال تفکیک فیدر برق چاه های کشاورزی 

از فیدر برق شهری هستیم.
وزیر نیرو با بیان اینکه هم اکنون همه روستا های بالای ۱0 خانوار کشور برق دار 
شده اند، ابراز داشت: نکته این است که کشور به جهت صنعتی نسبت به سنوات 
گذشته رشد و پیشرفت قابل ملاحظه ای را داشته و کماکان رشد برق کشور با 
نسبت های تازه ای رقم می خورد. این امر نشان دهنده تاثیر اقتصاد در مصرف برق 
است. به عبارت دیگر مصرف ما به صورت بی رویه افزایش پیدا کرده که با هیچ 

شاخصی در دنیا قابل مقایسه نیست.
علی آبادی در این زمینه افزود: شدت انرژی یا نسبت انرژی مصرف شده به مقدار 
GdP شاخصی برای بیان این مطلب است که ایران در این زمینه رتبه مناسبی 
در دنیا ندارد و به منظور عبور از این چالش باید تمرکز ویژه  ای را بر مدیریت 

مصرف گذاشت.
وی به برگزاری جلسات آموزشی توجیحی با همه مدیران و مسئولان صنعت 
برق کشور در روز های گذشته اشاره کرد و گفت: عملیات اجرایی این امر از امروز 
)سه شنبه( آغاز می شود؛ با توجه به تفاضل بسیار زیاد بار حرارتی، برودتی و پایه 

لازم است برنامه عملیاتی مشخصی در این حوزه انجام شود.

ایلنا/ ستار هاشمی وزیر ارتباطات دولت چهاردهم در خصوص پیشرفت های دولت 
الکترونیک و برنامه وزارت ارتباطات برای توسعه آن، تصریح کرد: در بحث دولت 
الکترونیک، ما معمولا بر اساس پنجره واحد گزارش می دهیم. ما شاهد این هستیم 
که در شش یا هفت ماه اخیر، عملًا میزان کاربران ما به 6۲ میلیون رسیده است، 
در حالی که قبل از آن زیر ۵۵ میلیون کاربر بوده و این موضوع حاکی از این است 
که مراجعات به پنجره واحد خدمات دولت هوشمند افزایش قابل ملاحظه ای 

داشته است.
برای رفع اشکالات برخی دستگاه ها در پنچره ملی راهکارهایی را طراحی کرده ایم 
وی ادامه داد: ما به یک نکته ای به عنوان آسیب شناسی در بحث دولت الکترونیک 
رسیدیم که برای ورود، معمولاً مردم وارد پنجره واحد می شوند تا به خدمات خود 
دسترسی پیدا کنند. برای برخی از دستگاه ها اشکالاتی وجود دارد که رفع این 
اشکالات را طراحی کردیم و ان شاءالله فکر می کنم خبرش را در روزهای آینده در 
قالب یک نشست رسانه ای با حضور ذی نفعان ان شاءالله به مردم اعلام خواهیم کرد.

امسال شاهد گشایش هایی در موضوع رفع فیلترینگ خواهیم بود
هاشمی در رابطه اظهارات اخیر خود مبنی بر اینکه تاکید وزارت ارتباطات بر دوری 
از سیاست زدگی به معنای فرار از وعده رفع فیلترینگ نخواهد بود، عنوان کرد: نه؛ 
چه ارتباطی دارد. اصلًا چنین بحثی نیست. اساساً و اصولاً نگاه ما بر این است که 
گفتیم بحث های مرتبط با آثار و آسیب های محدودسازی را داشته ایم و این با نگاه 
کارشناسی هم قابل دفاع است. لذا ما در قالب کار کارشناسی با توجه به تأکید 
رئیس جمهور این موضوع را دنبال می کنیم. عرض کردم که امسال ان شاءالله شاهد 
گشایش هایی در این خصوص خواهیم بود. ولی عرض ما بر این است که وقتی 
می شود با نگاه کارشناسی و با نگاه علمی کار را با گفتمان وفاق پیش برد، نیازی 

به جنگ و دعواهایی که بعضی اوقات دیده می شود، نیست.

رویداد۲4/  در فروردین ماه ۱404 نرخ تورم سالانه برای خانوار های کشور به ۳۳.۲ 
درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، 0.7 واحد درصد افزایش 

یافته است.
شاخصقیمت

در فروردین ماه ۱404 شاخص قیمت مصرف کننده خانوار های کشور به عدد 
۳۲8.۱ رسیده است که نسبت به ماه قبل، ۳.۹ درصد افزایش، نسبت به ماه مشابه 
سال قبل، ۳8.۹ درصد افزایش و در دوازده ماهه منتهی به ماه جاری نسبت به دوره 

مشابه سال قبل، ۳۳.۲ درصد افزایش داشته است.
که  منتشر شد  در جهان  ایران  تورمی  وضعیت  درباره  آماری  آبان ۱۳8۵،   ۲8

براساس آن ایران هشتمین کشور دارای بالاترین نرخ تورم شناخته شده است.
تورمنقطهبهنقطهخانوارهایکشور

منظور از تورم نقطه به نقطه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت نسبت به ماه مشابه 
سال قبل می باشد. در فروردین ماه ۱404 تورم نقطه به نقطه خانوار های کشور 
۳8.۹ درصد بوده است؛ یعنی خانوار های کشور به طور میانگین، ۳8.۹ درصد بیشتر 
از فروردین ماه ۱40۳ برای خرید یک »مجموعه کالا ها و خدمات یکسان« هزینه 
کرده  اند. تورم نقطه به نقطه فروردین ماه ۱404 در مقایسه با ماه قبل، ۱.8 واحد 

درصد افزایش داشته است.
تورمماهانهخانوارهایکشور

منظور از تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه قبل می باشد. 
در فروردین ماه ۱404 تورم ماهانه خانوار های کشور برابر ۳.۹ درصد بوده است. 
تورم ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات«، 4.۲ درصد 
و برای گروه عمده »کالا های غیرخوراکی و خدمات«، ۳.8 درصد بوده است. تورم 

ماهانه بخش ها و گروه  های مختلف در ماه جاری به صورت زیر است:
نرختورمسالانهخانوارهایکشور

منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت در یک سال 
منتهی به ماه جاری، نسبت به دوره مشابه قبل از آن می باشد. در فروردین ماه 
۱404 نرخ تورم سالانه برای خانوار های کشور به ۳۳.۲ درصد رسیده که نسبت به 

همین اطلاع در ماه قبل، 0.7 واحد درصد افزایش یافته است.
درصدتغییراتشاخصقیمتدردهکهایهزینهایکلکشور

درفروردینماه1۴0۴
نرخ تورم سالانه کشور در فروردین ماه ۱404 برابر ۳۳.۲ درصد است که دامنه 
تغییرات آن برای دهک های مختلف هزینه ای از ۳۲.۱ درصد برای دهک دوم، تا 
۳۳.۵ درصد برای دهک نهم است. بر این اساس فاصله تورمی دهک ها در این ماه 
به ۱.4 واحد درصد رسید که نسبت به ماه قبل )۱.7 واحد درصد( 0.۳ واحد درصد 

کاهش داشته است.

اعتماد/ محسن هاشمی رفسنجانی در مصاحبه از پیشینه مذاکره با امریکا در پساتوافق 
سخن گفته است.

بخش های مهم این گفت وگو را در ادامه می خوانید:
وقتی کشور با ناترازی سیاسی مواجه است، انتخابات پرشوری در کشور انجام نمی شود، 
فعالان سیاسی و اساتید منتقد از گردونه فعالیت خارج می شوند و ظرفیت های کارآمد 
کشور به کار گرفته نمی شوند، کشور با ناترازی های اقتصادی و اجتماعی و... مواجه 

می شود.
ترامپ متوجه است اگر خواسته های حداکثری داشته باشد نمی تواند بهره ای از ایران 
داشته باشد، لذا خواسته های حداقلی خود را مطرح کرده است. ظاهرا قصد دارد گام به 

گام و مرحله به مرحله پیش برود.
ایران اصرار دارد به حقی که بر اساس قانون به او تعلق دارد، برسد، این حق فعالیت 
صلح آمیز در راستای NPt و پروتکل های الحاقی است. بعید است امریکایی ها هم 
مخالفتی با استیفای این حق داشته باشند. برخی تحلیلگران معتقدند باید دو طرف 
تضامینی را ارایه کنند تا دیگر بن بستی در مسیر مذاکرات و توافق احتمالی ایجاد نشود. 
ایران باید مراقب باشد تا افراطیون خارجی با کمک تندروهای داخلی در مسیر توافق 
مشکل سازی نکنند. خوشبختانه افراطیون داخلی کنترل شده اند و کم کم یک صدای 
واحد از داخل ایران به گوش می رسد. اگر این روند تداوم داشته باشد و تندروی های 
داخلی بهانه ای به دست افراطی های خارجی ندهند، دست جنگ افروزان و تندروی های 
خارجی هم خالی می شود. وقتی مطالب منتشر شده در رسانه های داخل و خارج کشور 
در خصوص مذاکرات را مرور می کنم، می بینم فضای مثبتی برای ورود عاقلانه ایران در 
فضای بین المللی و رفع تنازعات با امریکا ایجاد شده است.  آیت الله هاشمی رفسنجانی 
در دولت خودشان هم سعی کردند به سمت حل این تنازعات حرکت کنند و روابط دو 

کشور منطقی شود تا توسعه ایران به دلیل این دشمنی ها متوقف یا کند نشود.

همشهری/ درست در بحبوحه مذاکرات ایران و آمریکا 
در هفته گذشته که نگاه رسانه ها خیره به اخبار سیاسی 
بود، نخستین هجوم گردوغبار به ایران از کانون عربستان 
وارد ایران شد و گردوخاک را بر سر خوزستان و ایلام 
بود که  اندازه ای  به  این غبار  آوار کرد. دامنه  بوشهر  و 
منجر به فعال شدن چشمه های انتشار گردوغبار داخلی 
هم شد و گستره گردوخاک را به جزیره کیش، شیراز و 
حتی تهران نیز رساند. علی درویشی بلورانی، متخصص 
گردوغبار و پایش تخریب سرزمین از کارشناسان مهمان 
تلویزیون همشهری اعلام کرد اگر برنامه های مقابله با 
ایران در آستانه  با همین رویکرد ادامه یابد،  گردوغبار 
قرار  گردوغبار  هجوم  موضوع  در  خطرناک  وضعیت 
می گیرد و علی محمد طهماسبی بیرگانی، رئیس ستاد 
آمار  جدیدترین  نخستین بار  برای  نیز  گردوغبار  ملی 
کانون های داخلی گردوغبار را از تریبون همشهری اعلام 
کرد و گفت: متأسفانه گستره کانون های گردوغبار در 
ایران از ۳۵میلیون هکتار در سال۹۸ به ۴۶میلیون هکتار 

در سال گذشته رسیده است.  
و  خوزستان  گذشته،  هفته  کشور  به  گردوغبار  هجوم 
فارس را درنوردید و بخشی از آن به تهران هم رسید. 

وضعیت امسال را چطور پیش بینی می کنید؟
علی محمد طهماسبی بیرگانی، دبیر ستاد ملی گردوغبار: 
همانطور که پیش بینی کرده بودیم، با توجه به کاهش 
و  داخل  در  آبی  سال  در  باران  نامناسب  پراکنش  و 
کشورهای همسایه، امسال به لحاظ غبارخیزی وضعیت 
نقش  آن  پراکنش  و  بارندگی  و  بود  نخواهد  مناسبی 
غیرقابل انکاری بر شدت و تکرار گردوغبار دارد. در سالی 
که کمبود بارش و پراکنش نامناسب بارندگی در غرب 
آسیا و آسیای میانه داشته باشیم، شدت و تکرار گردوغبار 
را انتظار داریم. بر این اساس، پیش بینی می شود از ناحیه 
کانون های گردوغبار همسایه های غربی و شمال شرقی در 
فصل های بهار و به ویژه تابستان، رخدادهای دیگری را در 

کشور شاهد باشیم.
با توجه به پیش بینی افزایش شدت گردوغبار در بهار 
و  شهرها  بر  تأثیری  چه  ریزگردها  هجوم  تابستان،  و 
روستاهای ایران دارد؟ علی درویشی، متخصص گردوغبار 
و پایش تخریب سرزمین: کانون های گردوغبار از غرب 
برخی  و  اردن  از  قسمت هایی  سوریه،  و  عراق  آسیا، 
تأثیر می گذارند. در  ایران  مواقع عربستان بر شهرهای 
جدیدترین تحقیقاتی که طی ۳سال گذشته انجام دادیم، 
منطقه  در کل  را  گردوغبار  توفان  مولد  نقطه  ۲۲هزار 
شناسایی کردیم که ۸هزار نقطه آن در ایران و ۱۴هزار 
دیگر،  سوی  از  هستند.  منطقه  کشورهای  در  نقطه 
خشکسالی ناشی از کمبود بارش )خشکسالی اقلیمی( 
را امسال در منطقه به ویژه در عراق و سوریه شاهد بودیم 
که این موضوع تا حد زیادی کانون های مولد گردوغبار 

را فعال کرده است. با توجه به خشکسالی هایی که ما در 
سال گذشته به لحاظ اقلیمی داشتیم طی ۲ ماه آینده 
خشکسالی اقلیمی به فعالیت های کشاورزی هم تسری 
پیدا می کند و آن موقع پیش بینی می شود استان های 
ایلام و خوزستان تحت تأثیر کانون های گردوغبار عراق و 
شرق سوریه قرار بگیرند. البته توفان های گردوغباری که 
کشور ما را تحت تأثیر قرار می دهند عمدتا در تغییر فصل 
اتفاق می افتند؛ یعنی در زمان هایی که از زمستان به بهار 
و از تابستان به پاییز می رسیم این پدیده ها رخ می دهند. 
باد  با جبهه های  اگر  برمی خیزد  توفان گردوغباری که 
همراه شود، می تواند از زاگرس هم عبور کند و در این 
صورت، این توفان ممکن است حتی به شمال ایران هم 

برسد؛ درست مثل گردوغبار هفته گذشته.
نتایج جدیدترین تحقیقی که با همکاری دانشگاه هایی 
از چین و کویت در بحث کاهش منابع آب و افزایش 
گردوغبار انجام دادیم نشان داد که سهم تغییر اقلیم در 
ایجاد شرایط کنونی ۱۴.۵درصد و سهم سدسازی های 
ترکیه ۴۳درصد استسال ۱۳۹۸اعلام شد که ۳۵میلیون 
و  دارد  وجود  ایران  داخل  در  گردوغبار  کانون  هکتار 
براساس آمار دیگری برآورد شد که وسعت کانون های 
انتشار گردوغبار برون مرزی کشورهای منطقه مثل عراق، 
سوریه، عربستان، ترکمنستان و کویت حدود ۲۷۰میلیون 

هکتار است. آیا این آمار به روزرسانی شده است؟
علی محمد طهماسبی بیرگانی، دبیر ستاد ملی گردوغبار: 
کانون های خارجی انتشار گردوغبار اطراف ایران متأسفانه 
دانشگاهی  فعالیت های  اما  نشده اند،  به روزرسانی  هنوز 
انجام شده و پژوهش هایی در این زمینه صورت گرفته 
و  رسمی  آمار  به صورت  هنوز  اقدامات  این  ولی  است 
یکپارچه اعلام نشده است؛ بنابراین وسعت چشمه های 
انتشار گردوغبار برون مرزی که بر ایران تأثیر می گذارند 
همان ۲۷۰میلیون هکتار است. بزرگ ترین چشمه های 
به  مربوط  هکتار  ۹۰میلیون  با  هم  خارجی  گردوغبار 
ترکمنستان  به  مربوط  هکتار  ۶۷میلیون  و  عربستان 
است. اما چشمه های تولید گردوغبار داخلی با توجه به 
اقداماتی نیازمند به روزرسانی مطالعات بود، از یک سال 
گذشته مطالعات را با بهره گیری از امکانات جدید داخلی 
و خارجی به روزرسانی کردیم. نتیجه این مطالعات نشان 
گردوغبار  انتشار  کانون های  مساحت  متاسفانه  که  داد 
داخلی از ۳۵میلیون هکتار در سال ۱۳۹۸به ۴۶میلیون 
ما  اینکه  مهم  است.نکته  در سال ۱۴۰۴رسیده  هکتار 
یک سری کانون های گردوغبار تاریخی یا دائمی داریم که 
براساس تحقیقات زمین شناسی از ۲۰هزار سال گذشته 
هم وجود داشته است. این کانون ها دائمی هستند و با 
این کانون ها عمدتا  تولید غبار می کنند.  باد  هر وزش 
بلوچستان،  ایران مرکزی یعنی کرمان، سیستان و  در 
خراسان رضوی، اصفهان و سمنان واقع شده اند. البته با 

توجه به قدمت و شرایطی که این کانون های تاریخی 
دارند، پراکنش زیست و منابع اقتصادی کمتری در این 
مناطق مستقر است. آنچه بیشتر از اینها اهمیت دارد، 
کانون هایی هستند که به صورت موقتی یا گاه به گاه ایجاد 
می شوند؛ کانون های گردوغباری که تحت تأثیر تغییرات 
فصل و تغیرات اقلیمی، خشکسالی و پراکنش بارش فعال 
می شوند و گردوغبار تولید و منتشر می کنند. بعضی از 
کانون ها نیز مثل تالاب ها ناشی از فعالیت های مستقیم 
انسانی هستند. زمانی که حقابه داده نشود، غبارخیزی 
اراضی  مهم تر  همه  از  می کند.  پیدا  افزایش  تالاب ها 
براساس مطالعاتی که در سال های  کشاورزی هستند. 
گذشته انجام شد، ۱۵میلیون هکتار ازمساحت کانون های 
گردوغبار داخلی مربوط به مراتع فقیر هستند که علاوه 
بر خشکسالی و تغییر اقلیم، چرای دام در فقیر شدن این 
مراتع تأثیرگذار بوده است؛ ضمن اینکه اراضی کشاورزی 
هم روی تولید و انتشار گردوغبار نقش دارند؛ بنابراین 
یکی از علت های اصلی، مدیریت منابع آب است که باید 

در این زمینه چاره اندیشی شود.
علی محمد طهماسبی بیرگانی، دبیر ستاد ملی گردوغبار: 
هکتار  ۲.۵میلیون  ۱۴۰۴حدود  ۱۳۹۵تا  فاصله  در 
بحرانی  کانون های  روی  اصلاحی  و  مدیریتی  اقدامات 
از  اقدامات  این  با  که  دادیم  انجام  داخلی  شدید  و 
شدت غبارخیزی آن کاسته شد. ۲.۵ میلیون هکتار را 

نمی توانیم از ۴۶میلیون هکتار کم کنیم.
و  است  گردوغبار  پدیده  درگیر  ایران  که  سال هاست 
برنامه های مختلفی هم برای کاهش مساحت یا کاهش 
کلاس غبارخیزی کانون های گردوغبار داخلی به اجرا 
درآمده است، اما با این حال، طی ۱۵سال اخیر مساحت 
این کانون های تولید ریزگرد ۱۱میلیون هکتار افزایش 

پیدا کرده. چرا این برنامه ها به نتیجه نرسیده است؟
تخریب  پایش  و  گردوغبار  متخصص  درویشی،  علی 
سرزمین: آقای طهماسبی عنوان کردند که اقداماتی روی 
۲.۵میلیون هکتار از اراضی غبارخیز داخلی انجام شده 
تا از شدت غبارخیزی آنها کاسته شود. چیزی که من 
انتظار دارم این است که این ۲.۵میلیون هکتار از کانون ها 
شناسنامه دار شوند که من دانشگاهی بتوانم به راحتی به 
باشم.  داشته  اقدامات دسترسی  این  اطلاعات  جزئیات 
یکی از اقداماتی که باید برای مقابله با تولید و انتشار 
گردوغبار انجام شود و بسیار اهمیت دارد، کشاورزی های 
زمین های  مساحت  مثال  برای  است؛  پذیر  تخریب 
تولید  گردوغبار  به شدت  که  عراق  کشور  کشاورزی 
اقدامات  تمرکز  من  به نظر  است.  زیاد  بسیار  می کنند، 
لازم برای تطبیق با شرایط کم آبی باید در این زمین ها 
انجام شود. بستر خشکیده رودخانه ها و تالاب ها از دیگر 
مناطقی هستند که باید در اجرای اقدامات اصلاحی بیش 

از سایر مناطق مورد توجه قرار بگیرند. 

 ایران در آستانه وضعیت خطرناک؛

هجوم دوباره گرد و غبار به شهرها
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